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 سالیانه بیش از ۲۰ بوستان در شهر قم احداث می شود 

مدیردرمان تامین اجتماعی استان قم مطرح کرد:

درخشش بیمارستان
 امام رضا)ع( درایام کرونایی

ماجرای نامه احمدی نژاد به محمد بن سلمان

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم گفت:برای همه۳۶۷ هزار 
بیمه شده اصلی تامین اجتماعی  دراستان قم پرونده الکترونیکی 
تشکیل شده است و دیگر واحد بایگانی و پرونده دستی درشعب 
نداریم.   علی اصغر دادخواهپیش از ظهر دیروز درنشست خبری 
به مناسبت هفته تامین اجتماعی که در سالن جلسات بیمارستان 
امام رضا)ع( برگزارشد طی سخنانی اظهارداشت:: از یک میلیون و 
۳۰۰ هزار نفر جمعیت این استان، ۸۰۰ هزار نفر معادل ۶۱ درصد 

تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی قرار دارند.  وی افزود:50هزار

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی، حمایت از تولید محتوا پیرامون 
از  اولویت های مهم دانست و گفت:  از  را یکی  شهدای استان 
ناشرانی که اقدام به تولید  کتاب با محوریت شهدای قم نمایند، 
به صورت ویژه حمایت می شود.  سید موسی حسینی کاشانی با 
اشاره به برنامه ریزی مسئولان  برای برگزاری دومین کنگره شهدای 
قم درسال جاری افزود: محوریت تولیدات فرهنگی و هنری استان 
داد:  ادامه  وی  است.  گرفته  قرار  تاکید  مورد  شهدا  محوریت  با 

تاکنون ۳ هزار و ۶۰۰ جلد کتاب پیرامون شهدای قم که در ماه

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

تشکیل پرونده الکترونیکی برای 
همه بیمه شدگان 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

تولید کتاب پیرامون شهدای قم 
حمایت می شود

4

روزنامه

1

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم با اشاره به اجرای پروژه الحاق بلوار 
شهید روحانی به کمربندی امام علی)ع(، گفت: احداث این پروژه طراحی و تصویب 
آن تمام شده و در تملک، مراحل نهایی را می گذراند. مسعود بخشی با اشاره به اجرای 
پروژه الحاق بلوار شهید روحانی به کمربندی امام علی)ع(، اظهار داشت: احداث این 
پروژه طراحی و تصویب آن تمام شده و در تملک، مراحل نهایی را می گذراند. مدیرکل 
نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم با بیان برنامه ریزی ها برای اجرای این پروژه، ابراز 

کرد: اجرای پروژه با توجه به اینکه تقاطع غیر همسطح نداشته کار پیچیده ای نیست

کمبود  گفت:  تولید،  جهش  شعار  به  اشاره  با  قم  استان  صمت  سازمان  رئیس 
به  را  استان  تولیدی  واحد  ابزار۲۵۰  فرسودگی  و  حقوقی  اختلافات  نقدینگی، 
از  وضعیت راکد و نیمه راکد رسانده است. محمود سیجانی، به همراه تعدادی 
معاونان و همچنین تعدادی از فعالین بخش خصوصی با حضور در مجمع نمایندگان 
استان گزارشی از آخرین وضعیت صنایع و بازار استان ارائه کرد و گفت: ۲۵۰ واحد 
تولیدی  استان عمدتا به دلایلی چون فرسودگی ابزار، فقدان نقدینگی و اختلافات 

حقوقی در وضعیت راکد و نیمه راکد هستند. رئیس سازمان صمت با اشاره به

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم :

بلوار شهید روحانی به کمربندی امام علی)ع( متصل می شود
در مجمع نمایندگان استان قم مطرح شد؛

۲۵۰ واحد راکد و نیمه راکد در استان قم وجود دارد 
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برجام و قرارداد همکاری 
ایران و چین

بحث درباره قرارداد همکاری #ایران و #چین از جمله 
موضوعات داغ و جدی محافل مختلف داخل و خارج از 

کشور است و با وجودیکه هنوز جزئیات این قرارداد راهبردی نهایی و منتشر و مباحث آن از 
طریق قانونی در مجلس شورای اسلامی طرح نشده است و فعلا در مرحله سند همکاری 
و تفاهم نامه است اما  رویکردهای متفاوت مخالفان و موافقان اهمیت این پروژه بزرگ 

اقتصادی ایران را به تصویر می کشد. 
فارغ از مخالفت وسیع و علنی برخی مخالفان که طیفی از معاندان تا مقامات پرمدعای 
سابق را تشکیل می دهند،اماعمده انتقادات اعم از مخالف و موافق، نشان می دهد که 
این قرارداد می تواند تاثیرات بسیاری در حوزه اقتصادی و حتی اجتماعی و سیاست 
خارجی ایران به جای گذارد که بیانگر درستی مسیر جمهوری اسلامی ایران در اتخاذ 
و  پیشرفت  منظور  به  خارجی  گذاران  سرمایه  برای  #راهبرد_اقتصادی_رقابت_ساز 
جبران عقب ماندگی های #اقتصاد کشور است. چنانچه به سوابق رابطه ایران و چین 
نگاهی داشته باشیم و این قرارداد را نقطه عطف این مناسبات قرار دهیم به وضوح نقش 
برجسته#برجام در این قرارداد برجسته است. تا پیش از تصویب برجام در مجلس 
شورای اسلامی و تائید شورای نگهبان و اجرای آن توسط دولت، رویکرد چین با ایران 
دقیقا منطبق بر مفاد قطعنامه های ظالمانه سازمان ملل بود به طوریکه حتی درتوسعه 
#میدان_نفتی_آزادگان به تعهدات خویش عمل نکرد اما بلافاصله و اندک زمانی پس 
از تصویب برجام، رئیس جمهور این کشور به ایران سفر و در دیدارهایی با مقامات عالی 
رتبه زمینه استفاده حداکثری از برجام را فراهم کرده که می توان قرارداد همکاری 
ایران و چین را از میوه های برجام برشمرد. برجام به عنوان یک توافقنامه بین المللی 
درون خود ظرفیت هایی را ایجاد کرده است که استفاده به موقع و بجا از این ظرفیتها 
بر عهده ذینفعان این توافقنامه است و عدم استفاده نیز از ارزش های چنین توافق بین 
المللی نمی کاهد. چنانچه با خروج آمریکا از برجام استفاده از این ظرفیت برای این 
کشور مسدود شده و در سوی دیگر دو کشور ایران و چین بدون توجه به بی تعهدی و 
بدعهدی کشورهای غربی درصدد استفاده حداکثری از ظرفیت های آن به منظور تقویت 
و گسترش مناسبات خود هستند. انعقاد این قرارداد با لحاظ #منافع_ملی و #مصالح_
عمومی کشور و همچنین بر اساس سه اصل #عزت، #حکمت و #مصلحت و رویکرد 
رقابت سازی برای سایر قدرت های سرمایه گذار در دیگر زمینه ها می تواند نقطه قوت و 
ارزشمند برجام را مشخص کرده و روبنای مستحکم توسعه محور بر زیربنای برجام باشد.

رییس سازمان برنامه  و بودجه  خبرداد:

پرداخت پاداش بازنشستگان فرهنگی
 تا قبل از مهرماه 

رییس سازمان برنامه  و بودجه از پرداخت پاداش بازنشستگان فرهنگی سال ۹۸ تا قبل 
از مهرماه خبر داد. 

محمد باقر نوبخت در اولین برنامه گفتگو بر مدار تحول و بهبود یادگیری که با حضور 
وزیر آموزش وپرورش و مدیران کل استانی و روسای۷۶۰  گانه مناطق آموزش وپرورش 
سراسر کشور و در فضای مجازی بر بستر شبکه شاد برگزار شد، اظهار داشت: مشکلات 
مالی خیلی بیشتر از آن است که ما تصور می کردیم لذا ما در شرایطی بسیار سخت 
مالی نسبت به گذشته به سر می بریم. وی افزود: در سال های گذشته هرگاه از منابع 
مالی دولت یاد می کردیم، از سال های ۶۵تا ۶۷که سال های آخر جنگ بود و خیلی از 
تصمیمات را توجیه می کرد  منابع ارزی ما چیزی حدود ۷میلیارد دلار بود و سال های 
بعد همچنان افزایش یافت. معاون رئیس جمهوری افزود: از سال۱۳۹۰ تا ابتدای سال 
۱۳۹۹ درآمدهای ارزی ما از ۱۰۹میلیارد دلار ناشی از فروش نفت به کمتر از ۹میلیارد 
دلار، یعنی به ۸,۹  دهم میلیارد دلار تقلیل یافت. لذا در این شرایط قرار است دولت 
همچنان به سمت اهدافش گام بردارد. نوبخت تصریح کرد: یک وقت است با این شرایط 
کشور قفل و دچار روزمرگی می شود اما ما با همان روحیه و با همان ضرب آهنگ داریم 
پیش می رویم، لذا به رغم همه مشکلات هر هفته شاهد افتتاح طرح های سرمایه گذاری 

توسط رئیس جمهور و یا وزرا  در نقاط مختلف کشور هستیم.
وی ادامه داد: در حالی که بزرگترین ابرقدرت جهان سعی در زمین گیرکردن کشور ما را 
دارد و حتی برخی کشورهای دوست نیز حاضر به خریدن نفت ما نیستند اما دولت با تمام 

تلاش خود سعی دارد تمام برنامه ها را بدون وقفه به پیش ببرد.

روح الله جمعه ای*
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شهردار قم با تاکید بر اینکه چندسال زمان نیاز است تا فضای 
سال ۹۹  برای  نشان دهد، گفت:  را  واقعی خود  سبز جلوه 
حدود ۲۰۷ میلیارد تومان برای توسعه فضای سبز پیش بینی 

نشان  را  شهری  مدیریت  برای  موضوع  اهمیت  این  و  شده 
توسعه  به  اشاره  با  سقائیان نژاد  سیدمرتضی  می دهد.دکتر 

چشمگیر فضای سبز قم طی سال های اخیر، اظهار کرد: 

تخت روانچی:

ترور شهید سلیمانی مصداق بارز
 تروریسم دولتی است 

سفیر و نماینده دائم کشورمان در جلسه هفته مجازی تروریسم، ترور وحشیانه شهید 
سلیمانی، قهرمان مبارزه با تروریسم در منطقه را مصداق بارز تروریسم دولتی دانست.

سفیر و نماینده دائم کشورمان در جلسه هفته مجازی تروریسم، تنها مسیر مبارزه با 
تروریسم را تقویت چند جانبه گرایی از طریق افزایش همکاری بین المللی و پاسخ دسته 
جمعی به تروریسم دانست. مجید تخت روانچی در این جلسه که توسط مرکز مبارزه با 
تروریسم سازمان ملل متحد برگزار شد، رهیافت های یکجانبه گرایانه را مهمترین چالش 
برخورد با تروریسم بین المللی بر شمرد و افزود: به عنوان مثال، اقدامات یکجانبه قهر آمیز 
مانع دسترسی به ابزارهای ضروری برای پاسخی جمعی به تروریسم می شود و تلاش های 
بین المللی در این زمینه را تضعیف می کند. روانچی اقدامات قهر آمیز آمریکا علیه 
کشورمان را خشونت ساختاری در نقض حقوق بشر، حق توسعه و حق حیات مردم ایران 
و مصداق بارز تروریسم و در ابعاد بزرگ تر تروریسم اقتصادی دانست که به صورت عامدانه 
مردم عادی را هدف قرار داده و موجبات صدمات بسیاری شده است. سفیر کشورمان 
ترور وحشیانه شهید سلیمانی، قهرمان مبارزه با تروریسم در منطقه به هنگام سفر رسمی 
درعراق را مصداق بارز تروریسم دولتی و نقض فاحش اصول اساسی حقوق بین الملل 
دانست که مسئولیت کیفری مرتکبین این جنایت را در بر خواهد داشت. وی همچنین 
سرکوب وحشیانه مردم فلسطین را بدترین نوع تروریسم معرفی کرد که باید توسط جامعه 
جهانی محکوم شود. نماینده دائم کشورمان در پاسخ به اتهامات نماینده آمریکا علیه 
کشورمان گفت که ایران از همان ابتدا در خط مقدم مبارزه با تروریسم در منطقه در مقابله 
با گروه هایی مانند داعش و القاعده بوده است و در مقابل، سیاست های مداخله گرایانه 
آمریکا در منطقه عامل اصلی اشاعه تروریسم در منطقه و سراسر جهان است. بعلاوه، 
آمریکا حامی اصلی گروهک منافقین، یکی از بدنام ترین ترین گروه های تروریستی است 
که بیش از ۱۲۰۰۰ ایرانی و تعداد زیادی از مردم عراق را به قتل رسانده است. روانچی 
همچنین آمریکا را به دلیل تأمین سلاح های مرگبار جهت تجاوز به یمن، مسئول ادامه 

فجایع و کشتار مردم بی گناه این کشور دانست.

سخنگوی شورای نگهبان:  

از قرارداد ایران و چین حمایت کنیم
سخنگوی شورای نگهبان گفت:  همه موافقتنامه ها و قراردادهای بین المللی باید در 
مجلس و شورای نگهبان بررسی شود و درباره قرارداد ۲۵ ساله ایران و چین هم همینطور 
خواهد شد و بنظر من اصل قرارداد ۲۵ ساله ایران و چین خوب بود و باید از آن حمایت 
کنیم و موضع دشمنان نشان می دهد که جمهوری اسلامی راه خود را درست رفته است.
عباسعلی کدخدایی ضمن اعلام آخرین نظرات شورای نگهبان درباره مصوبات دولت و 
مجلس، به پرسش های خبرنگاران پاسخ داد. کدخدایی در پاسخ به سوال دیگری اظهار 
کرد: نسبت به نمایندگانی که  وارد مجلس شدند و اعتبارنامه شان تصویب شده دیگر 
شورای نگهبان از لحاظ قانونی ورود نمی کند و اگر مطلبی باشد ازطریق هیات نظارت بر 
رفتار نمایندگان انجام می شود. وی درباره رد اعتبارنامه تاجگردون و هجمه های وارده در 
این زمینه به شورای نگهبان گفت: شورای نگهبان یک مرحله رسیدگی است و براساس 
قوانین بررسی انجام می شود و رسیدگی به اعتبارنامه مرحله دیگری است.  نمایندگان 
مجلس اعتبارنامه ها را در مواردی که مسایل جدید دارند بررسی می کنند  و فکر کنم  
نزدیک ۲۰ یا ۱۹ مورد هم قبلا  داشتیم که مواردی که در شورا تایید شده ولی  مجلس به 
اعتبارنامه ها رای لازم نداده است. وی افزود: هجمه ها مثل بقیه هجمه هاست و برخی 
از سر نادانی و برخی از سر کینه توزی است و امیدواریم دوستان نادان به خود بیایند. 
شورای نگهبان همان شورای  سال ۸۸ است و از ارای خود دفاع می کند. وی در پاسخ 
به سوالی درباره ادعای برخی رسانه ها درخصوص رایزنی احمدی نژاد با شورای نگهبان 
برای انتخابات ریاست جمهوری سال آینده گفت:  هیچ گونه رایزنی با شورای نگهبان برای 
انتخابات  ریاست جمهوری  بعمل نیامده است و این اخبار تکذیب می شود.  نسبت به 
صلاحیت افراد همانطور که در مجلس برای هر دوره اظهارنظر  می کنیم برای  انتخابات 
ریاست جمهوری هم در زمان خودش اظهار نظر  می کنیم و باید موضوع بررسی شود 
و امکان بررسی هم وجود دارد و نظر شورا در زمان خودش اعلام می شود. وی افزود: 
تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری ممنوع است و اگر جایی خطایی صورت گیرد، باید 
تذکر داد اما این گفت وگوهایی که انجام می شود، عرفا تبلیغ نیست.سخنگوی شورای 
نگهبان گفت:  پیشاپیش درباره کاندیداتوری افراد اعلام نظر نمی کنیم و باید پرونده هر 

فرد در زمان بررسی صلاحیت همان انتخابات بررسی شود. 

سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم در نظر دارد بهره برداری از پسماند خشک 
مناطق ۲و4شهرداری قم را با توجه به شرایط مندرج در اسناد مزایده، به مدت دو 

سال و به صورت دو مرحله ای واگذار نماید .
لذا کلیه اشخاص حقیقی  و حقوقی متقاضی می توانند جهت اطلاع از شرایط و 
دریافت اسناد مزایده  به سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم به نشانی قم، میدان 
۷۲ تن ،طبقه زیرین ساختمان مشترک سازمان تاکسیرانی و مدیریت پسماند 

شهرداری قم اقدام نمایند.
شرایط عمومی

 ـضمانت نامه بانکی   ـمبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار به صورت ۱   ۱ 
 ـواریز وجه نقد به حساب بانک قرض الحسنه مهر   ـمطالبات بلوکه شده تاییده  ۳  ۲

ایران به شماره شبا   IR  ۷۷۰۶۰۰۵۲۰۳۰۱۱۰۱۵۲۰۱۷۷۰۰۱  می باشد .
 ـسازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است . ۲

 ـهزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد. ۳
 ـسایر شرایط و جزئیات مربوط به مزایده در برگ شرایط عمومی درج گردیده که  4
می بایست توسط پیشنهاد دهندگان با قید جمله )قبول است( مهر و امضا و ضمیمه 

پیشنهاد گردد .
لغایت   99/۰4/۲۲ تاریخ   از  پیشنهادات  تحویل  و  اسناد  دریافت  مهلت   ـ  ۵

99/۰۵/۰1 می باشد .
 ـطبقه   ـشهرداری مرکز   ـبلوار امام موسی صدر   ـمحل تسلیم پیشنهادات: قم  ۶

 ـاداره حراست حوزه خدمات شهری می باشد . چهارم 
تلفن   شماره  با  قراردادها  امور  کارشناس  با  سوالات  به  پاسخگویی  جهت   ـ  ۷

۰۲۵۳۶۵۵۱۸۱۰)داخلی ۱۱۸( تماس حاصل فرمایید .

بهره برداری از پسماند خشک مناطق 
۲و4شهرداری قم

آگهی مزایده)نوبت دوم(

روابط عمومی سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم

معاون فرهنگی تبلیغی حوزه های علمیه خواهران گفت: حسگر خطر حیا زدایی در جامعه به صدا درآمده و باید متولیان 
آموزشی، تربیتی و امنیتی حساس شوند چرا که عده ای در شهر قم و حریم حرم حضرت معصومه)س( به دنبال عادی سازی 

بی حجابی و بدحجابی هستند.  معصومه ظهیری با ابراز امیدواری از اینکه زیست عفیفانه و زندگی مؤمنانه روزبه روز از اقبال
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 سرپرست معاونت قضایی پیگیری حقوق عامه دادستانی کل کشور، یکی از 
وظایف اصلی قوه  قضائیه را احیای حقوق عامه دانست و از مردم خواست هرگونه 

تضییع در این مورد را گزارش کنند. 
به گزارش روز شنبه روابط عمومی دادستانی کل کشور، نوذر برداره سرپرست 
معاونت قضایی پیگیری حقوق عامه دادستانی کل کشور به تشریح تکلیف 
دستگاه قضایی در احیای حقوق عامه پرداخت و گفت: مطابق بند ۲ اصل 
۱۵۶ قانون اساسی یکی از وظایف مهم قوه قضائیه احیای حقوق عامه است 
گرچه در مشروح مذکرات خبرگان قانون اساسی در مورد این بند بحث خاصی 
صورت نگرفته تا مفاد و مفهوم آن تبیین شود و نیز تاکنون قانون موضوعه عادی 
درخصوص احیای حقوق عامه تصویب نشده است. لیکن غالب حقوقدانان 
احیاء حقوق عامه را شامل اقداماتی می ¬دانند که ضمن جلوگیری از تشدید آثار 

زیانبار ناشی از نقض حقوق عامه زمینه اعاده آن را فراهم می نماید.
وی بیان کرد: مقام معظم رهبری مدظلّه العالی در موارد متعدد در باب حقوق 
عامه به قوه قضائیه تأکیداتی داشتند از جمله اینکه در دیدار مسئولین قضایی در 
تیرماه ۹۶ فرمودند: احیاء و استیفای حقوق عامه و حمایت از آزادی های مشروع 
مردم از وظایف مهم قوه  قضائیه است و این قوه باید پرچمدار این موضوعات باشد 

و با مخالفان و معارضان حقوق عمومی در هر جایگاهی مقابله کند.
این مقام قضایی تصریح کرد: همچنین مقام معظم رهبری در حکم انتصاب 
ریاست محترم قوه قضاییه به این موضوع اشاره داشته و بیان فرمودند: گسترش 
عدل و احیاء حقوق عامه و آزادی های مشروع و نظارت بر اعمال قانون را که در 
شمار هدف های قوه  قضائیه در قانون اساسی است در رأس برنامه ها قرار دهید، 
این موجب اعتماد مردم و دلگرمی آنان به قوه  قضائیه در حوادث و منازعات 

خواهد شد.
برداره به اولین مصوبه پس از انقلاب با موضوع حفظ حقوق عامه پرداخت و 
گفت: در بعد از انقلاب اولین مصوبه درخصوص نقش دادستان در حفظ و احیاء 
حقوق عامه در مواد ۲۲ و ۲۹۰ و ۲۹۳ قانون آئین دادرسی کیفری پیش بینی 
شده است. در ماده ۲۲ قانون آئین دادرسی کیفری آمده است: به منظور کشف 
جرم، تعقیب متهم، انجام تحقیقات، حفظ حقوق عمومی و اقامه دعوای لازم در 
این مورد، اجرای احکام کیفری، انجام امور حسبی و سایر وظایف قانونی، در 
حوزه قضایی هر شهرستان و در معیت دادگاه های آن حوزه، دادسرای عمومی و 
انقلاب و همچنین در معیّت دادگاه های نظامی استان، دادسرای نظامی تشکیل 

می شود.
سرپرست معاونت قضایی پیگیری حقوق عامه دادستانی کل کشور ادامه داد: 
در این رابطه ماده ۲۹۰ قانون آئین دادرسی کیفری مقرر می دارد: دادستان کل 
کشور مکلف است در جرایم راجع به اموال، منافع و مصالح ملی و خسارت وارده 
به حقوق عمومی که نیاز به طرح دعوی دارد از طریق مراجع ذیصلاح داخلی، 

خارجی و یا بین المللی پیگیری و نظارت نماید.
وی خاطرنشان کرد: در ماده دیگر این قانون بحث دعاوی راجع به دولت، امور 
خیریه و اوقاف عامه و امور محجورین مورد توجه قرار گرفته است و در ماده ۲۹۳ 
قانون مذکور آمده است که هرگاه در موارد حقوق عامه و دعاوی راجع به دولت، 
امور خیریه و اوقاف عامه و امور محجورین و غایب مفقودالاثر بی سرپرست حکم 
قطعی صادر شود و دادستان  کل کشور حکم مذکور را خلاف شرع بیّن و یا قانون 
تشخیص دهد به طور مستدل مراتب را جهت اعمال ماده 4۷۷ به رئیس قوه 

قضائیه اعلام می کند.

این مقام قضایی با بیان اینکه بر اساس آئین دادرسی کیفری جدید ساختار 
جدیدی در دادستانی کل کشور ایجاد گردید که معاونت حقوق عامه هم در آن 
دیده شده بود اظهار کرد: بر اساس قانون آیین دادرسی جدید، در سال ۱۳۹۵ 
دادستانی کل کشور ساختار تشکیلاتی جدیدی را برای تصویب به ریاست محترم 
قوه  قضائیه پیشنهاد دادند که در آن معاونت هایی نظیر معاونت مبارزه با مواد 
مخدر و جرایم سازمان یافته، معاونت فضای مجازی، معاونت اقتصادی و مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز، معاونت نظارت بر دادسراها، ضابطین، زندان و معاونت حقوق 
عامه پیش بینی شده بود، همچنین در دادسرای مراکز استان سراسر کشور 

معاونت های حقوق عامه ایجاد شده است.
سرپرست معاونت قضایی پیگیری حقوق عامه دادستانی کل کشور با اشاره 
به  ساختار این معاونت در دادستانی کل کشور به برخی از وظایف این معاونت 
اشاره کرده و گفت: معاونت حقوق عامه مشتمل بر دبیرخانه شورای  عالی حفظ 
حقوق بیت المال و اداره کل امور اجتماعی و فرهنگی و منابع طبیعی )یا اداره 

کل حقوق عامه( است.
تدوین  و  برنامه ها  و  سیاست ¬ها  پیشنهاد  داد:  ادامه  قضایی  مقام  این 
دستورالعمل های لازم جهت نظارت و اجرای دقیق قوانین مرتبط با حقوق عامه، 
ارزیابی و بازرسی های منظم و دوره ای بر عملکرد دادستان های عمومی و انقلاب 
و نظامی در جهت انجام تکالیف و وظایف آنها در حوزه حقوق عمومی، نظارت 
بر عملکرد دادستان های سراسر کشور در خصوص حسن اجرای دستورالعمل 

نظارت و پیگیری حقوق عامه و بخشنامه های مرتبط  است.
برداره در ادامه به تصویب دستورالعملی با موضوع نظارت و پیگیری حقوق عامه 
توسط ریاست قوه قضاییه اشاره کرد و گفت: در تاریخ ۹۷/۱۱/۳ دستورالعمل 
نظارت و پیگیری حقوق عامه به تصویب ریاست محترم قوه قضائیه رسید. در این 
دستورالعمل ضمن تعریف حقوق عامه و مصادیق مهم آن وظایف دادستان ها در 
قبال عدم اقدام دستگاه های اجرایی یا نقض حقوق عامه )شامل تذکر و اخطار، 

اقدام پیشگیرانه و توقف فعالیت و تعقیب کیفری( تصریح شده است.
از مهمترین موضوعات که در دستورالعمل در مواد  وی تصریح کرد: یکی 
هماهنگی  ضرورت  شده  پرداخته  آن  به  ماده ۲  تبصره ۲  جمله  از  مختلف 
دادستان های سراسر کشور با دادستانی کل کشور خصوصاً در موضوعات مهم 

که دارای آثار و تبعات ملی است می باشد.
این مقام قضایی اظهار داشت: علاوه بر موارد مذکور در این دستورالعمل به 
تعریف حقوق عامه و مصادیق مهم آن، وظایف دادستان ها در قبال عدم اقدام 
دستگاه های اجرایی یا نقص حقوق عامه )شامل تذکر و اخطار و اقدام پیشگیرانه 
و توقف فعالیت و تعقیب کیفری( پرداخته شده و به اشخاص ذینفع و متضرر از 
دستور دادستان درخصوص موارد حقوق عامه )مانند توقف فعالیت یا لغو قرارداد( 

حق اعتراض به دادستان مرکز استان و دادستان کل کشور را داده است.
وی به دیگر مواد این دستور العمل هم پرداخت و گفت: تقدیم دادخواست 
حقوقی توسط دادستان در موارد تضییع حقوق عمومی، اخذ گزارشات مردمی و 
ایجاد سامانه، نحوه همکاری سازمان بازرسی کل و دیوان عدالت اداری، پیگیری 
طرح دعوی و اقدام از ناحیه وزارت امور خارجه در موارد منافع ملی و بین المللی، 
عملکرد  گزارش  ارسال  به  نظامی  و  انقلاب  و  عمومی  دادستان های  الزام 
شش ماهه، عدم دخالت دادستان ها در امور اجرایی و هماهنگی در اطلاع رسانی 

از دیگر مواد مصوب این دستورالعمل است.
این مقام قضایی از تهیه لایحه صیانت از حقوق عامه و ارسال به حوزه ریاست 
قوه قضاییه خبر داد و گفت: لایحه صیانت از حقوق عامه با تشکیل کارگروهی 
در دادستانی کل کشور تهیه شده و برای طی مراحل مربوط به محضر ریاست 
محترم قوه قضاییه ارسال شده است و نیز معاونت های حقوق عامه در دادسراهای 
سراسر کشور ایجاد شده است. برداره افزود: معاونت حقوق عامه و بخصوص 
دادستان ها بر اساس اصل 4۵ قانون اساسی حقوق ناظر بر اموال و انفال و منابع 
عمومی مدنظر می باشد. از جمله حقوق: محیط  زیست، بهداشت و سلامت 
عمومی، فرهنگ عمومی، میراث فرهنگی، انفال، اموال عمومی و استانداردهای 

اجباری از مصادیق و وظایف مهم دادستان ها در موضوع حقوق عامه است.
سرپرست معاونت قضایی پیگیری حقوق عامه دادستانی کل کشور تصریح 
کرد: بر این اساس یکی از وظایف مهم دادستان های ما در موضوع حقوق عامه، 
اجرای دقیق مفاد دستورالعمل نظارت و پیگیری حقوق عامه است که مکلفند 
در موارد مذکور در صورت عدم اجرا یا نقض حقوق عامه یا قریب الوقوع بودن 
نقض آن نسبت به تذکر یا اخطار به دستگاه اجرایی و اتخاذ تدابیر پیشگیرانه و 
صدور دستور توقف اقدامات و نهایتاً تعقیب کیفری متهمین بپردازند و مراتب را به 

دادستان کل کشور گزارش نمایند.
وی در پایان گفت: چنانچه شهروندان در خصوص موارد نقض حقوق عامه 
اطلاعاتی در اختیار دارند می توانند با ذکر و پیوست مستندات مراتب را به درگاه 
اینترنتی دادستانی کل کشور به آدرسdadsetani.ir  ارسال و اعلام نمایند تا 

موضوع جهت پیگیری قانونی در دستور کار قرار گیرد.

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار خبر داد:

ورود شرکت های سرمایه گذاری استانی 
سهام عدالت به بورس

 رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه شرکت های سرمایه گذاری استانی 
سهام عدالت به بورس وارد می شوند، گفت: براساس آمار موجود ۳۰ میلیون نفر از 
مشمولان سهام عدالت، روش غیرمستقیم را انتخاب کرده اند که امروز تصمیماتی درباره 

این موضوع در شورای عالی بورس اتخاذ شد. 
»حسن قالیباف اصل«  دیروز مراسم رونمایی رسمی از احراز هویت الکترونیکی در 
بازار سرمایه ایران در جمع خبرنگاران اظهار داشت: سهام عدالت مسئولیت بزرگی بود 
که به بازار سرمایه سپرده شد که بخش بزرگی از این مسئولیت به شرکت سپرده مرکزی 

واگذار شده است.
وی با بیان اینکه آزادسازی سهام عدالت از جمله اقدامات مهمی بود که بعد از ١٥ سال 
به نتیجه رسیده است، گفت: این موضوع به یک مساله جدی ملی تبدیل شده بود که 
بعد از چندین سال و با آزادسازی آن مشمولین سهام عدالت قادر به مشاهده دارایی و 

معامله سهام خود شدند.
قالیباف به اعتماد رهبر معظم انقلاب به شورای عالی بورس و بازار سرمایه تاکید 
کرد و گفت: آزادسازی سهام عدالت می تواند برکات و نوآوری های زیادی را برای  بازار 
سرمایه داشته باشد. رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: در ابتدا تصور ورود ٤٩ 
میلیون دارنده سهام عدالت به بازار سرمایه در مقایسه با ١٢ میلیون نفری که در بازار 
سرمایه حضور دارد، به نظر عدد بزرگی بود که می توانست ابهاماتی را برای فعالیت در 
این زمینه ایجاد کند. وی اظهار داشت: با توجه به چنین مساله ای، موضوع تجمیع 
سرمایه مطرح شد تا سیستم های موجود قادر به پاسخگویی وضعیت جدیدی باشند که 
با آزادسازی سهام عدالت ایجاد شده است. قالیباف گفت: با توجه به گستردگی فعالیت 
و به منظور کاهش بار بر روی سیستم معاملات، در حال حرکت از مشتری محوری به 
کارگزاری محوری هستیم. رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اینکه حدود 
۱۹ میلیون نفر از مشمولان سهام عدالت برای مدیریت سهام عدالت روش مستقیم را 
انتخاب کرده اند، گفت: براساس آمار موجود ۳۰ میلیون نفر از مشمولان سهام عدالت، 
روش غیر مستقیم را انتخاب کرده اند که امروز در شورای عالی بورس تصمیماتی در 
زمینه آیین نامه شیوه مدیریت سهام عدالت اتخاذ شد.   وی با اشاره به شرکت های 
غیربورسی موجود در پرتفوی سهام عدالت، گفت: برای این شرکت ها یک هلدینگ ملی 
تشکیل و همه مشمولین سهام عدالت سهام دار این هلدینگ خواهند شد و پس از آن 
این هلدینگ، بورسی می شود. قالیباف اظهار داشت: در صدد هستیم تا هر چه زودتر 

اقدامات مربوط به نهایی شدن سهام عدالت را به نتیجه برسانیم.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار درباره اختلالات هسته معاملات که این روزها 
معضلاتی را در بازار ایجاد کرده است، افزود: در زمینه طراحی یک سیستم، قراردادی 

را با دانشگاه تهران امضا کرده ایم که امیدواریم تا آخر سال به مرحله رونمایی برسد.
وی با اشاره به پذیرش شرکت های دانش بنیان در بازار سرمایه گفت: اکنون در مراحل 
آخر ورود شرکت های دیجی کالا، تپسی به بازار سرمایه قرار داریم که البته این موضوع 
نیاز به اصلاحاتی دارد و ممکن است قوانین جدیدی مطابق با وضعیت این شرکت ها 

تدوین شود.
  

وزارت کشور در اطلاعیه ای اعلام کرد:

کوچکترین درگیری و یا ناامنی در 
گچساران صورت نگرفته است

 وزارت کشور با صدور اطلاعیه ای با تکذیب هر گونه درگیری و یا ناامنی در گچساران و 
مناطق اطراف آن اعلام کرد: محتوای کلیپ های جعلی پخش شده مطلقاً کذب و فاقد 

هرگونه ارتباط زمانی و حتی مکانی با حوزه انتخابیه یادشده است. 
به گزارش روز شنبه پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، در اطلاعیه روابط عمومی این 
وزارتخانه آمده است، نظر به اینکه در پی تصمیم اخیر مجلس شورای اسلامی درباره 
منتخب یکی از حوزه های انتخابیه در استان کهگیلویه و بویراحمد، برخی کانال ها در 
فضای مجازی، با انتشار کلیپ های آرشیوی مربوط به حوادث سال های گذشته سایر 
مناطق، در صدد القای درگیری مسلحانه در گچساران هستند و از این رهگذر تحریک 
عواطف مردم در منطقه و پخش اخبار جعلی در سطح افکار عمومی کشور را دنبال می 
کنند که ضمن تکذیب هرگونه ارتباط و انتصاب تصاویر پخش شده به استان کهگیلویه 
و بویراحمد، به استحضار عموم مخاطبان، اصحاب رسانه و فعالان فضای مجازی 
می رساند، همچنان که مردم شریف شهرستان گچساران و مناطق مجاور از نزدیک 

شاهد و ناظر رویدادها هستند، آرامش کامل در این منطقه برقرار است.
 در اطلاعیه وزارت کشور آمده است: با مسئولیت شناسی گروه های مختلف مردم 
و چهره های موردتوجه افکار عمومی، و همچنین حمایت همه دستگاه ها از استمرار 
امنیت در سطح استان، کوچکترین درگیری و یا ناامنی در گچساران و مناطق اطراف آن 
واقع نشده است. بر اساس اطلاعیه وزارت کشور محتوای کلیپ های جعلی پخش شده 

مطلقاً کذب و فاقد هرگونه ارتباط زمانی و حتی مکانی با حوزه انتخابیه یادشده است.
روابط عمومی وزارت کشور ادامه داد: بدیهی است در شرایط کنونی که همت مردم 
و مسئولان برای مبارزه با بیماری همه گیر کرونا و رفع آثار اقتصادی و اجتماعی این 
بیماری متمرکز شده است، تلاش های مذبوحانه برای ایجاد خدشه بر آرامش و ثبات 
و امنیت مناطق مختلف ایران عزیز، در پیشگاه ملت مردود است و مانع  اجرای وظایف 
قانونی دستگاه های مختلف در تامین امنیت و صیانت از آزادی های قانونی جامعه 

نخواهد شد.
  

محسن هاشمی : 

تهران باید دو هفته قرنطینه شود
 رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت: برای ایمنی پایتخت در مقابل کرونا، قرنطینه 

دو هفته ای شهر ضروری است. 
»محسن هاشمی« روز شنبه در گفت و گو با خبرنگاران با اشاره به لزوم اجرایی کردن 
قوانین قرنطینه در شهر تهران گفت: با توجه به اینکه تعطیلات تابستانی نیز مطرح است 
باید تعطیلاتی شبیه تعطیلات نوروز به مدت دو هفته در تهران اعمال شود تا مجددا آمار 

ابتلا به کرونا کاهش یابد.
وی افزود:  بنابراین قرنطینه دو هفته ای تهران با توجه به تجارب روزهای نخست کرونا 

ضروری است، البته به شرطی که مردم همکاری کنند و مسافرت نروند.
گفت:  و  داد  خبر  شهر  شورای  در  کرونا  با  مبارزه  ستاد  شدن  فعال  از  هاشمی 
کمیسیون های شورای اسلامی شهر تهران مشغول تدوین طرح هایی در این رابطه بوده 
و بزودی این طرح ها خدمت شهروندان اعلام می شود. وی تاکید کرد: بعضی از مسائل 
نیاز به قانون و محدودیت دارد.   وی ادامه داد: ستاد ملی کرونا قدرت قانون گذاری 

بالایی دارد و باید از ابزار این ستاد استفاده  بهتری شود.
به گفته هاشمی، خوشبختانه پایتخت یک بار تجربه موفقیت آمیزی در مقابله با کرونا 
داشت؛ در آن موقع مواردی، چون تعطیلات نوروزی و رعایت بیشتر نکات بهداشتی 
توسط مردم برای مقابله با شیوع گسترده  بیماری و جدی گرفتن مسائل توسط دولت 
و شهرداری ها و تمامی ارگان ها و نیروهای بسیج وجود داشت که سبب شد تعداد 
فوتی های تهرانی از کرونا تا حد چشمگیری کاهش یابد. وی افزود: اما کم کم که فضا 
عادی شد و شرایط به نفع اقتصاد پیش رفت تا مردم بتوانند زندگیشان را بر مبنای 
کرونا پیش ببرند، دوباره شاهد افزایش بیماری در شهر تهران بودیم و همه این اتفاق 
را پیش بینی می کردند. هاشمی اظهار داشت: در حال حاضر مجبوریم تصمیم های 
سخت تری را در شهر تهران اعمال کنیم و باید همه فعالیت های اسفند و فروردین و اوایل 

اردیبهشت را تکرار کنیم تا مشکلات در این رابطه کاهش یابد.

وزیر بهداشت:

ویروس کرونا در فضای سربسته از طریق 
هوا منتقل می شود

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: احتمال انتقال ویروس کرونا در فضای 
سربسته و وجود فرد آلوده در این فضای سربسته وجود دارد که ممکن است ویروس از 

طریق گردش هوا به دیگری که در فاصله دورتر نشسته هم منتقل شود. 
سعید نمکی روز شنبه در ستاد ملی مقابله با کرونا درباره احتمال انتقال ویروس کرونا 
در هوا افزود: مدارک مستندی مبنی بر این که ویروس کرونا می تواند در هوای آزاد یا 

پارک و از فاصله دور و از طریق هوا به دیگران منتقل شود، نداریم.
به گزارش ایرنا، سازمان جهانی بهداشت تایید کرده که ویروس کرونا می تواند در 

فضاهای سرپوشیده از طریق ذرات معلق در هوا منتقل شود.

به کجا چنین شتابان؟
بی تردید مجلس یکی از ارکان اصلی تصمیم گیری در 
کشور است، هر روندی برای موفقیت ملی یک کشور 
متصور است باید از مجلس سرچشمه گیرد. مجلس 
جدید که با شعارهای انقلابی و بازگشت به ارزش های 

انقلابی با کمترین آراء مردم پس از پیروزی انقلاب، عهده دار امر نظارت و قانونگذاری 
شده است راه سخت و دشواری را در پیش دارد و باید همه تلاش خود را برای جلب 

اعتماد عمومی مردم و بازسازی سرمایه اجتماعی بکار گیرد.
مدتهاست که دوره غوغا سالاری و موج سواری به سر آمده، امروز مردم به مدد 
فضای مجازی و انعکاس گسترده و لحظه ای اخبار و رویدادها، رفتارها و عملکرد کلی 
و جزیی تک تک مسئولان نظام و نمایندگان را رصد و بررسی می کنند. عدم پایبندی 
به اصول و آموزه های اخلاقی و در راس آنها تعهد و مسئولیت پذیری،می تواند برای 
جامعه کنونی ما که متاثر از بیماری کرونا و تحت فشار تحریم های همه جانبه دشمن 
است، مخاطره انگیزتر از گذشته باشد و این موضوع مسئولیت مجلس کنونی را 

سنگین تر می کند.
آنچه امروز در مجلس درخصوص برخوردهای نامتعارف و غیراخلاقی با وزیر امور 
خارجه، موفق ترین چهره دیپلماسی تاریخ ایران اتفاق افتاد، کورسوهای چراغ امید به 
پا گرفتن سلوک اخلاقی در جامعه و میان مسئولین را به تاریکی مبدل می نماید. در 
حالیکه هر شهروندی می تواند از طریق محاکم قضایی و قانونی به بهانۀ نشر اکاذیب 
تحت تعقیب قرار گیرد، ایراد اتهامات سنگین نظیر دروغگویی و توهین به وزیر امور 

خارجه جمهوری اسلامی ایران دور از شان نمایندگان مجلس است.
مجلسی که نتواند الگوی رفتاری مناسبی از خود در مواجهه با حوادث و انجام 
مسئولیت  های نظارتی خود نشان دهد، هرگز قادر به تاثیرگذاری مثبت در افکار 
عمومی و حاکم نمودن آرامش و همدلی در جامعه نخواهد شد. مرور بر جایگاه 
نمایندگی طبق قانون اساسی، روشن می سازد که هر نماینده در واقع به عنوان 
نمایندۀ کل ملت شناخته می شود، بنابراین پر واضح است که از این فرصت طلایی 
برای خدمت و دفاع از حقوق مردم باید نهایت بهره را جست و نباید آن را با معرکه گیری 

و به راه انداختن جنجال های بی نتیجه، به هدر داد.
بلندگوی مجلس صدای نمایندگان ملت شناخته می شود و هر سخنی را ولو به 
صورت انتقاد، نمی توان به هر شکلی از این تریبون مطرح کرد. مجلسیان آداب 
سخن گفتن، نقادی و حتی مطرح نمودن پیشنهادات را نه تنها باید بیاموزند بلکه باید 
با منعکس نمودن آن در عمل، گفتار و منش خویش آن را به سایرین آموزش دهند. 
مردمی که شاهد کشمش های غیرمودبانه در صحن علنی مجلس هستند که قطعاً  
در اذهان عمومی نیز بازتاب منفی خواهد داشت، چگونه باید از رفتارهای سیاسی 

مجلس الگوپذیری داشته باشند؟!
افرادی که در مجلس اظهارنظر می کنند باید بدانند در آنجا از جایگاه شخصیت 
حقوقی و قانونی یک نماینده با ملت و دولت منتخب مردم سخن می گویند و لذا 
می بایست نمایندگان در جهت اصلاح خلق و خوی فردی خود نیز متناسب با 
شخصیت حقوقی و جایگاه نمایندگی تمرین و ممارست کنند و مجلس را به تقابل 
با دولتی که با بالاترین آراء مردمی روی کار آمده و هنوز یک سال از دوره خدمت اش 
باقی ست، نکشانند. همین یک سال هم اگر همدلانه و در جهت حل مشکلات مردم 

سپری شود برای کشور یک فرصت طلایی است.
اخلاق را به ورطه نابودی و فساد نکشانیم، همانا بنیانگذاری و گسترش اخلاق 
حسنه و مدارا محور، فلسفه بعثت پیامبر خاتم )ص( معرفی شده است: " انی بعثت 
لاتمم مکارم الاخلاق". و به یقین از کسانی که ادعای مسلمانی دارند بیش از پیروی 
کنندگان سایر ادیان الهی، انتظار مراعات چهارچوب های اخلاقی و تاسی به روش و 

منش نبی مکرم اسلام می رود.
نقش دکتر ظریف و تیم مذاکره کننده در برجام، بارها از سوی رهبری نظام مورد 
تشویق و تحسین قرار گرفته است و ایرادات موجود در این تفاهم نامه بین المللی 
و بدعهدی سایر متحدان آن در اجرایی نشدن مفاد آن، نباید به مستمسکی برای 

هجمه به وزیر خارجه و دولت قرار گیرد.
اینکه عده ای برجام را به هر علت نمی پسندند و دستاوردهای مهم حقوقی آن را 
غیرمنصفانه نادیده می گیرند، دلیل بر مورد اهانت قرار دادن وزیر خارجه موفق دولت 

نباید باشد.
دکتر ظریف مکرر اعلام کرده  است که شخصاً برای شرکت در انتخابات ریاست 
جمهوری سال ۱4۰۰ علاقه ای ندارد. چرا مصالح ملی و منافع عمومی جامعه به 
راحتی زیر پا نهاده می شود آن هم از سوی کسانی که برای حفظ و ارتقای سطح این 
منافع در پیشگاه الهی سوگند یاد کرده اند. سخن از خیانت و محاکمه برای کسانی 
که زندگی و عمر خود را در جهت خدمت به کشور در طبق اخلاص گذاشته اند، آب به 

آسیاب دشمن ریختن نیست؟
پر واضح است فعال شدن دیپلماسی کشور در مناسبات بین المللی در دورۀ دولت 
فعلی، بر همگان روشن است و از هر حیث قابل دفاع می باشد و این دولت مواضع 
به حق کشور را در افکار عمومی دنیا به ثبوت رساند. خروج یک طرفه ترامپ از برجام 
خود حاکی از اثربخش بودن این اقدام مهم دیپلماتیک بوده است. نباید به سادگی 
و با حاکم نمودن باورهای شخصی بر مصالح ملی، دستاوردهای دولت را در عرصه 
بین المللی و حتی ملی، چوب حراج بزنیم. تفکرات شخصی در این عرصه اهمیتی 
ندارد باید قدری هم به این اندیشید که چنانچه برجام از ابتدا وجود نداشت، شرایط 

به چه صورتی رقم می خورد.
طبیعی است برجام تمام خواسته ها و آرمان های کشور را محقق نمی کرد و رییس 
دولت مدعی بود که به دنبال یک تفاهم برد – برد است. صرف نظر از مشکلات و موانع 
داخلی برجام، همین که آمریکا، اسرائیل، عربستان و سایر متحدان آنها هنوز هم به 
دنبال نابود شدن و بی اثر گشتن تعهدات ناشی از برجام هستند، باید برای ما هشدار 

دهنده باشد.
نماینده ای که دنبال کلید زدن استیضاح رئیس جمهور است، بی تردید نسبت 
به عوارض و عواقب چنین کاری بی توجه است.جامعه همواره و بخصوص اکنون 
نیازمند آرامش، انسجام و تلاش برای بهبود شرایط است، تند کردن فضای سیاسی 
کشور حاصلی ندارد و به منزله انداختن کبریت روشن به انبار باروت است، انجام هر 

کاری در زمان مناسب مفید و اثرگذار خواهد بود.
کسانی که گمان می کنند با حمله به دولت منتخب و حداکثری که نتوانست 
بسیاری از خواسته های رای دهندگان را به دلایل ناخواسته محقق کند، می توانند 
پیروز میدان انتخابات سال ۱4۰۰ باشند، به بیراهه می روند زیرا پاسخ مردم در پای 

صندوق های رای در سال آتی ، به مراتب روشن تر از سال ۱۳۹۲ خواهد بود.

سخنگوی وزارت بهداشت :

کرونا جان ۱۸۸ نفر دیگر را در ایران گرفت
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون ۲۵۵ هزار و 
۱۱۷ نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده اند و با فوت ۱۸۸ نفر در 
۲4 ساعت گذشته، شمار جان باختگان کرونا در کشور به۱۲ هزار و ۶۳۵ نفر رسید. 

سیما سادات لاری روز شنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا در 
کشور و موارد فوت ناشی از این ویروس بیان کرد: در ۲4 ساعت گذشته تا ظهر امروز 
)۲۱ تیر ۱۳۹۹( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، دو هزار و ۳۹۷بیمار جدید 
مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که یک هزار و ۷۳۹ مورد بستری شدند. با 

این حساب، مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۲۵۵ هزار و ۱۱۷ رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول ۲4 ساعت گذشته،۱۸۸بیمار کووید ۱۹ جان خود 
را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری تاکنون به ۱۲ هزار و ۶۳۵ نفر 

رسید.
معاون وزیر بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون ۲۱۷ هزار و ۶۶۶ هزار نفر از 
بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۳۳۳۸ نفر از 

بیماران مبتلا به کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.
لاری بیان کرد: تاکنون یک میلیون و ۹4۷ هزار و ۱۱4آزمایش تشخیص کووید۱۹ 

در کشور انجام شده است.
سخنگوی وزارت بهداشت گفت: استانهای خوزستان، آذربایجان شرقی، خراسان 
رضوی، هرمزگان و خراسان شمالی در وضعیت قرمز قرار دارند و استانهای تهران، 
البرز، لرستان، خراسان جنوبی، کهگیلویه و بویر احمد، زنجان، اصفهان، مازندران، 

گلستان و ایلام هم در وضعیت هشدار هستند.

اخبار

سیدشهاب الدین چاوشی*

سرپرست معاونت حقوق عامه دادستانی کشور:

مردم هرگونه تضییع حقوق عامه را گزارش کنند

میان  آمده  پیش  مسائل  لارستان  مردم  نماینده   
مجلس و دولت را دعوای خانوادگی توصیف کرد که 
هدفش رشد و ارتقای کشور است و گفت: انتظارات از 
مجلس زیاد شده و مردم پیگیر مطالبات خود هستند 
هر چند بعضی از برخوردها در مجلس مورد تایید 

نیست. 
»حسین حسین زاده« از مجلس یازدهم به عنوان 
پدیده ای نسبت به ادوار گذشته مجلس یاد کرد و 
گفت: بیش از ۱۰۰ نماینده این مجلس جوان و ۷۰ 
درصد جدید هستند. این موارد باعث شده مجلس 
افزایش  باعث  همین  و  باشیم  شاهد  را  یکدستی 

انتظارات از آن شده است.
نماینده مردم لارستان، خنج، گراش و اوز با تاکید 
بر همکاری میان دولت و مجلس برای بهبود شرایط 
را  وزرا  از  سوال  از  نمایندگان  هدف  است،  مردم 
انتظارات روزافزون از آنها عنوان کرد و گفت: با توجه 
به مشکلاتی که وجود دارد، انتظارات از مجلس زیاد 
شده و مردم هم مطالبات خود را پیگیری می کنند هر 
چند بعضی از برخوردها در مجلس مورد تایید نیست.

حسین زاده با اشاره به تاکیدات رهبر معظم انقلاب 
یادآور شد: با دولت عنادی نداریم ولی قرار هم نیست 
حق مردم را پیگیری نکنیم.  به عنوان مثال در حوزه 
انتخابیه بنده و در روستاهای خلیلی و دیلم بیش از 
۸۰ درصد خانه ها بر اثر زلزله اخیر ویران شدند و مردم 
در گرمای 4۸ درجه در چادر گرم زندگی می کنند؛   
نماینده به هر حال باید پیگیر مطالبه مردم حوزه خود 

باشد و این به معنای تضاد با دولت نیست.
وی درباره اینکه چرا نمایندگان همه مشکلات را 
گردن دولت می اندازند، اظهارداشت:  برای پاسخ به 
اوایل  اینکه  این سوال ۲ بحث وجود دارد؛ نخست 
مجلس بوده و تجربه کاری نماینده ها پایین است و 
بعضی از نماینده ها هم تلاش می کنند برای بیشتر 
اتفاقا نماینده ها  اینکه  دیده شدن داد بزنند. دیگر 
از ریزترین مسائل تحریم اطلاع دارند اما سختی و 
چالشی که در زندگی مردم به دلیل همین تحریم ها 
وارد  نماینده ها  به  وجود دارد، سبب فشار مضاعف 

شود.
حسین زاده در عین حال گفت: تحریم ها برای امروز 

و دیروز نیست و پیش از این وجود داشته هر چند امروز 
تشدید شده است. اما در کنار تحریم مسائلی چون 
نابسامانی، خودتحریمی و فساد در بعضی بخش های 
کشور وجود دارد و همه این مسائل دست به دست هم 
داده تا با فشار افکارعمومی نمایندگان در نطق های 

خود این مسائل را رعایت نکنند.
درباره  یازدهم،   مجلس  انرژی  کمیسیون  عضو 
رویکرد تخریبی برخی نمایندگان در قبال وزیر امور 
خارجه، گفت: هدف همه مسوولان نظام جمهوری 
اسلامی،  حفظ وحدت،  یکپارچگی و موفقیت کشور 
است و این مسائل مانند دعوای خانوادگی است که 
هدف آن رشد و ارتقای خانواده است ولی ممکن است 

اختلاف هایی هم رخ دهد.
وی با اشاره به اینکه دیپلماسی پارلمانی می تواند 
به دولت کمک کند،   اظهار داشت: به عنوان مثال 
نتوانند کمکی  و کویت شاید  آذربایجان  دولت های 
برای جمهوری اسلامی ایران شوند ولی پارلمان این 
کشورها رابطه خوبی با مجلس ایران دارند که می توان 

از این ظرفیت استفاده کرد.

یک نماینده مجلس: 

بعضی از برخوردها در مجلس مورد تایید نیست

وزیر ورزش و جوانان گفت: فرهنگ ازدواج با رعایت پروتکل های بهداشتی باید ترویج 
داده شود و این امر برعهده دستگاه های متعدد کشور است. 

مسعود سلطانی فر در هفتاد و پنجمین جلسه ستاد ملی ساماندهی امور جوانان که 
دیروز در ساختمان وزارت ورزش و جوانان برگزار شد، اظهار داشت: شیوع ویروس 
کرونا نباید مانع از ازدواج جوانان شود و دستگاه های کشور باید در این زمینه جامعه را 
ترغیب کنند. وی با اشاره به بیانیه گام دوم انقلاب افزود: با توجه به اهمیت این بیانیه 
و تاکیدات و تمرکز مقام معظم رهبری به جوانان در بندهای این بیانیه، این موضوع 
و تحقق هر یک از مباحث این بیانیه نیز باید در دستور کار جلسات بعدی ستاد ملی 

ساماندهی امور جوانان قرار بگیرد.
سلطانی فر تصریح کرد: در رزمایش همت جوانانه - کمک مومنانه، 4۰۰هزار خانوار 
نیازمند توسط ۷۰۰ سازمان مردم نهاد جوانان و هیات های ورزشی مورد حمایت قرار 

گرفت و این اقدام نیز شایسته تقدیر است.

وزیر ورزش و جوانان گفت: با توجه به استمرار شیوع کرونا باید تمهیداتی برای 
نیازمندان در نظر گرفته شود تا ملت ایران این گردنه دشوار را نیز همانند دیگر بحران ها 

در 4۱ سال گذشته با پیروزی پشت سر بگذارد.
سلطانی فر یادآور شد: ۱۲ هزار نفر از هموطنان به دلیل ابتلا به این بیماری جان 

باختند و امروز باید با رعایت پروتکل های بهداشتی شدت بیماری را کاهش داد.
به گفته این مقام مسئول در شرایط امروز باید برخی از سنت ها و آداب و رسوم نیز 

تغییر یابد و با عزم و اراده ملت بر این بحران نیز پیروز شد.
وی افزود: در شرایط کنونی استفاده از اینترنت و فضای مجازی افزایش یافته است و 

باید برنامه ریزی ها نیز با بهره گیری از این ظرفیت ها انجام پذیرد.
وزیر ورزش و جوانان در ادامه با اشاره به اهمیت تحکیم خانواده تصریح کرد: ازدواج 
به عنوان  پیوند دو انسان موجب تحکیم بنیان های اجتماعی و فرهنگی جامعه و 

همچنین توسعه کشور است و نباید ازدواج را در قالب فردی متصور شد.

وزیر ورزش و جوانان:

 فرهنگ ازدواج با رعایت پروتکل های بهداشتی ترویج داده شود
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در خیلی از مناطق کشورمان، دوام آوردن در روزهای بسیار گرم تابستان اصلًا 
کار ساده ای نیست. فصل تابستان برای نوزادان و کودکان خردسال سخت تر هم 
است؛ زیرا غدد تعریق شان هنوز کاملًا رشد نکرده و بدین ترتیب آن ها نمی توانند 
آن طور که لازم و کافی است عرق کنند. همین مسئله باعث می شود کودکان 
خردسال در معرض گرمازدگی شدید و حتی غش در اثر گرما قرار بگیرند که 

می تواند عارضه ای بسیار خطرناک باشد. 
شما باید سعی کنید کودکتان را خنک نگه دارید تا از او در برابر عوارض خطرناک 
ناشی از گرمای زیاد در فصل تابستان محافظت کنید. در این مطلب نکاتی برایتان 

داریم که به شما کمک می کنند از گرمازدگی فرزند خردسالتان پیشگیری کنید.
به لباس هایی که تن کودکتان می کنید توجه داشته باشید

هستند.  مناسب  بسیار  نخی  سبُک  و  راحت  لباس های  خانه،  داخل  برای 
لباس های نخی که از الیاف طبیعی تهیه شده اند برخلاف الیاف مصنوعی، 
عرق را بهتر جذب می کنند و اجازه می دهند پوست کودک نفس بکشد. اگر در 
محل زندگی تان پشه ندارید، بلوز آستین کوتاه و شلوارک به کودک بپوشانید؛ 
اما وقتی بیرون می روید باید از بلوز نخی آستین بلند و شلوار نخی بلند استفاده 
کنید. حواستان باشد که تعداد لایه های لباسی که تن کودکتان می کنید از تعداد 
لایه های لباسی که تن خودتان است بیشتر نباشد؛ اما در مورد فصل زمستان 
قضیه فرق می کند و شما باید یک لایه بیشتر از لباسی که تن خودتان است، تن 

کودک کنید.
از کودکتان در برابر بیماری های تابستانی محافظت کنید

سیستم ایمنی کودک شما هنوز کامل نشده و همین باعث می شود بیشتر 
پس  می دهید،  شیر  کودکتان  به  شما  اگر  اما  باشد؛  عفونت ها  معرض  در 
آنتی بادی های موجود در شیر شما می تواند از فرزند خردسالتان در برابر خیلی 
از بیماری ها محافظت نماید. با این وجود باز هم کودک شما ممکن است دچار 

بیماری های فصلی مانند گرمازدگی، عرق سوز شدن، کم آبی بدن و ... شود. 
گرمازدگی می تواند کودک را عصبی، تحریک پذیر، بدخلق و برافروخته کند. 
وقتی با کودکتان بیرون هستید، علائم گرمازدگی را در او بررسی کنید. اگر هر یک 
از این علائم را دیدید، کودک را لمس کنید تا ببینید آیا دمای بدن او بالاتر از حد 

نرمال است یا خیر. همه ی این علائم، نیاز به اقدامات پزشکی دارند. 
همچنین بچه ها بیشتر از بزرگسالان مستعد عرق سوز شدن هستند زیرا غدد 
تعریق شان هنوز کامل نشده است. بنابراین حواستان باشد که زیاد لباس تن 

کودک نکنید. 
وقتی با کودکتان بیرون هستید، او خیلی زود و راحت ممکن است دهیدراته 
شود. پس علائم تشنگی را حتی زمانی که در خانه هستید نیز چک کنید. تنفس 

تند، بی قراری و برافروختگی صورت از علائم شایع دهیدراته شدن بدن هستند.
اگر می بینید کودک خردسالتان زودبه زود تشنه می شود، بیشتر مراقبش باشید 

و به او مایعات بدهید. در فصل تابستان، کودک باید ۵۰ درصد بیشتر از سایر 
زمان های سال، آب و مایعات بنوشید. عارضه ی دیگری که می تواند در فصل 
گرما، کوچولوها را دچار مشکل کند، غش در اثر گرماست. بنابراین ضروری است 
که لباس خنک و سبُک به کودکان بپوشانید و آب و مایعات فراوان به آن ها بدهید.

کودک را بااحتیاط حمام کنید
بله، کودک خردسال شما ممکن است در تابستان زیاد عرق کند. بنابراین شما 
می توانید بیشتر از یک بار در روز او را حمام کنید اما حمام کردن کودک نباید بیشتر 
از ۱۰ دقیقه طول بکشد. ضمناً آب حمام نباید سرد باشد و ایده آل این است که 
با آب تقریباً ۳۸ درجه سانتی گراد کودک را حمام کنید که نزدیک به دمای بدن 
است. آب حمام باید به پوست شما احساس گرما بدهد، نه اینکه داغ باشد. گردن، 
زیر بغل و تاخوردگی های پوست بدن کودک را خیلی خوب بشویید زیرا عرق در 
این قسمت ها می ماند. بعد از حمام کردن، کودک را خوب خشک کرده و سپس 

لباس تنش کنید.
از روغن ماساژ ملایم برای کودک استفاده کنید

هر چند استفاده از روغن ماساژ می تواند برای کودک شما مفید و آرامش بخش 
باشد اما روغنی را انتخاب کنید که ملایم و سبُک باشد. روغن های چسبناک و 
خیلی چرب می توانند منافذ تعریق پوست را مسدود کرده و تنفس کردن پوست را 
دشوار کنند. در نتیجه کودک ممکن است عرق سوز شود. اگر کودک شما پوستی 
خشک دارد یا دچار اگزماست، قبل از انتخاب روغن ماساژ با پزشک او مشورت 
کنید. پزشک ممکن است یک لوسیون یا کرم مرطوب کننده را برای کودک شما 

مناسب تر از روغن ماساژ بداند.
زمان های مناسبی را برای پیاده روی با کودکتان انتخاب کنید

با فرزند  پیاده روی  پاندمی کووید-۱۹ به سر می بریم، احتمالًا  اکنون که در 
خردسالتان جزو برنامه های روزانه تان نیست؛ اما بعد از این دوران، احتمالًا تصمیم 
می گیرید هر روز با کودکتان برای پیاده روی به پارک محل بروید. زمان مناسبی را 
برای پیاده روی انتخاب کنید، مثلًا ساعت های پایانی روز زمان مناسبی است چون 

اشعه های خورشید در این زمان تند و تیز نیستند.
از یک کریر مناسب فصل تابستان برای کودک استفاده کنید

فضای تنگ و محدود کریر وقتی با گرمای بدن کودک ترکیب می شود می تواند 
زندگی را برای فرزند خردسالتان سخت کند! پس یک کریر سبُک برای کودکتان 
انتخاب کنید که به جای پارچه های ضخیم از نایلون ساخته شده باشد. همچنین 
وقتی کودک را با کریر بیرون می برید، یک دستمال مرطوب با خود داشته باشید و 
مکرراً دست ها و پاها و صورت کودک را مرطوب کنید. این کار به خنک نگه داشتن 

کودک کمک می کند.
از تهویه ی مناسب هوا اطمینان حاصل کنید

این یک ضرورت است. جریان هوا در اتاق کودک شما باید خوب و مناسب باشد. 
ضمناً حتی برای چند دقیقه هم کودک را در اتومبیلی که در خیابان پارک کرده اید 
رها نکنید. این کار می تواند دمای بدن کودک را بالا برده و پیامدهای مرگباری 

داشته باشد.
دمای اتاق خواب کودک باید مناسب باشد

گرم شدن زیاد بدن کودک می تواند نتیجه ی دمای بالای اتاق او باشد. دمای 
توصیه شده برای اتاق کودک در تابستان چیزی بین ۲۰ تا ۲۲ درجه سانتی گراد 
است. اما همه ی افراد در این دما احساس راحتی نمی کنند. برای این که متوجه 
شوید آیا کودک خردسال شما در این دما راحت است یا نه، ببینید دست ها و پاهای 
او چقدر سرد یا گرم است. یادتان باشد هرگز نباید فوراً بعد از حمام کردن کودک، 

کولر را روشن کنید، چون موهای خیس او نباید در معرض باد کولر قرار بگیرد.

بچه های کوچک در برابر عرق سوز آسیب پذیرترند؛

مراقبت از نوزادان و کودکان در روزهای داغ تابستانی
این توصیه ها را برای پیشگیری از کرونا جدی بگیرید 

کدام ماسک ها ما را در برابر کرونا 
محافظت می کند؟

پیام مجموعه های بهداشتی در سراسر دنیا یکی است: در محیط عمومی باید ماسک 
بپوشید تا در محدود کردن همه گیری ویروس کرونا کمک کنید. اما باید دقیقاً چه نوع 
ماسکی بپوشیم؟  در کنار سایر اقدامات محافظتی مانند رعایت فاصله اجتماعی و 
بهداشت مناسب دست ها، ماسک صورت نیز روشی آسان و بالقوه برای ایمن ماندن 
از ویروس و پایین آوردن منحنی کووید ۱۹ است. آژانس های بهداشتی، از جمله مراکز 
کنترل و پیشگیری از بیماری ها، اکنون همه افراد را تشویق می کنند که در محیط های 

عمومی از ماسک های صورت استفاده کنند.
چرا استفاده از ماسک در جلوگیری از همه گیری ویروس کرونا اهمیت دارد؟

گفته می شود که بخش زیادی از انتقال ویروس در دوران ابتدایی بیماری اتفاق می افتد 
و ممکن است افراد قبل از شروع علائم بیماری، بتوانند ویروس را سرایت دهند. علاوه بر 
اینکه، تحقیقات علمی نشان می دهد که ۸۰ درصد انتقال ویروس از ناقلان بدون علامت 
ناشی می شود. بر اساس تحقیقات جدید، استفاده گسترده از ماسک ممکن است به 
محدود کردن انتقال ویروس توسط افرادی که اطلاعی از ناقل بودن خود ندارند،  کمک 
کند. در کنار تمام این موارد این نکته را نیز باید یادآور شویم که محققان و پزشکان از همان 
ابتدا، عنوان کردند که استفاده از ماسک باعث می شود شما از تماس دست آلوده با دهان 
و بینی خود اجتناب کنید. حالا باید دید چه نوع از ماسک های صورت بهترین عملکرد 

را دارند؟
ماسک های فیلتردار

ماسک های تنفسی فیلتردار از الیاف در هم تنیده ای ساخته شده اند تا در فیلتر کردن 
عوامل بیماری زا در هوا بسیار مؤثر باشند. البته این ماسک ها باید مطابق با استانداردهای 
دقیق بهداشتی استفاده شوند. محققان قطر ویروس کرونا را حدود ۱۲۵ نانومتر تخمین 
زده اند. با توجه به این نکته، باید بدانید که: ماسک های تنفسی N۹۵ در صورتی که معتبر 
باشند، می توانند ۹۵ درصد از ذرات معلق در هوا با قطر ۱۰۰ تا ۳۰۰ نانومتر را فیلتر 
کنند. ماسک های تنفسی N۹۹ توانایی فیلتر ۹۹ درصد از این ذرات را دارد و ماسک های 

تنفسی N۱۰۰ می تواند مانع از ورود ۹۹.۷ درصد از ذرات معلق در هوا شوند.
برخی از انواع این ماسک های تنفسی دارای دریچه هایی هستند که باعث می شوند 
هوای بازدم از ماسک خارج شود و تنفس برای کاربر راحت تر باشد. اما این ویژگی یک 
نکته منفی با خود دارد و آن این است که در صورتی که فردی بیمار از این ماسک استفاده 
کند، در صورت نزدیک شدن به دیگر افراد، احتمال انتقال ذرات ویروسی که از طریق این 
دریچه ها بازدم می شوند را به افراد بالا می برد. به همین دلیل است که توصیه شده افرادی 

که درگیر ویروس کرونا هستند، از این نوع ماسک استفاده نکنند.
ماسک های جراحی

انواع مختلفی از ماسک های جراحی در بازار وجود دارد. به طور معمول، این ماسک های 
یکبار مصرف به شکل مستطیل برش داده می شوند و نوارهای چین خورده ای برای 
را نوعی  این ماسک ها  الیاف  تعبیه شده  است.  آنها  بینی، دهان و فک در  پوشاندن 
پارچه مصنوعی قابل تنفس تشکیل داده است. برخلاف ماسک ها تنفسی فیلتردار، 
ماسک های صورت جراحی استاندارهای سختگیرانه ای برای قرار گرفتن بر روی صورت و 
نحوه استفاده ندارند. این ماسک ها لازم نیست که بر روی بخش های پوشانده شده صورت 
شما،  مهر و موم هوایی تشکیل دهند. در خصوص این موضوع که ماسک های جراحی 
چه میزان از ذرات معلق در هوا را فیلتر می کنند، آمارهای متفاوت وجود دارد. گزارش ها 
از امکان فیلتر شدن ۱۰ تا ۹۰ درصدی ذرات توسط این ماسک ها می گویند. اما علیرغم 
تفاوت در ظرفیت و فیلتراسیون ماسک های فیلتردار و جراحی، یک کارآزمایی تصادفی 
نشان داده است که ماسک جراحی و N۹۵ خطر ابتلای شرکت کنندگان به بیماری های 
مختلف تنفسی را به روش های مشابه کاهش می دهد. بر اساس این تحقیقات، استفاده 
صحیح و مداوم از ماسک، نقش محوری تری نسبت به نوع ماسک، در کنترل انتقال ذرات 
به شرکت کنندگان در مطالعه داشته است. لازم است بدانید مطالعات دیگر در این زمینه 

نیز، این یافته ها را تأیید کرده است.
ماسک پارچه ای

ماسک های پارچه ای دست ساز در محافظت از افراد کمتر موفق هستند چون اغلب آنها 
شکاف هایی در نزدیکی بینی، گونه ها و فک دارند که باعث استنشاق قطرات ریز می شوند. 
همچنین، خود پارچه معمولا به خاطر منافذی که دارد، در مهار ذرات ریز چندان موفق 
نیست. اگرچه ماسک های پارچه ای نسبت به همتایان خود در سطح پزشکی اثربخشی 
کمتری دارند، اما نتایج تجربی نشان می دهد که در صورت درست ساخته شدن و استفاده 
صحیح از ماسک های دست ساز، پوشیدن آنها به مراتب بهتر از حضور در محیط های 

عمومی بدون ماسک است.
چه موادی برای ساخت ماسک خانگی مناسب هستند؟

مراکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها پیشنهاد می کنند از سه لایه ۱۰۰ درصد پارچه 
نخی محکم بافته شده به صورت چند لایه تاشو استفاده شود. اگرچه ماسک های نخی 
ضخیم تر معمولًا در فیلتر کردن ذرات کوچک بهتر عمل می کنند، با این حال، گفته 
می شود که از مواد بسیار ضخیم مانند کیسه های جارو برقی خودداری شود. به طور 
کلی، افراد هنگام پوشیدن ماسک، دچار مقاومت در تنفس راحت می شوند اما استفاده از 
موادی که اجازه عبور هوا را نمی دهند، تنفس را دشوارتر می کنند و این موضوع می تواند 

بر قلب و ریه ها فشار وارد کند.
سازمان بهداشت جهانی توصیه هایی را در مورد ماسک های پارچه ای منتشر کرده 
است: - ماسک ها باید حداقل سه لایه پارچه داشته باشند. - لایه داخلی باید از مواد 
جاذب مانند پنبه ساخته شود. - لایه میانی به گونه ای طراحی شده است که مانند سد 
عمل کند پس باید از یک ماده مانند پلی پروپیلن ساخته شود. - لایه بیرونی هم باید از 

ماده ای غیر جاذب مانند پلی استر یا مخلوط پلی استر ساخته شود.

یک روانپزشک:

کرونا سلامت روان افراد را تهدید می کند
یک روانپزشک، با عنوان این مطلب که کرونا سلامت روان وسیستم اعصاب را تهدید می 
کند، گفت: اگر در بحران کرونا دچار اضطراب و افسردگی شده اید، حتما باید مداخلات 

درمانی انجام دهید.
جمال شمس، با اشاره به اثرات زیانبار ویروس کرونا، اظهار کرد: این ویروس تبعات 

مختلف و اثرات زیادی را بر تک تک افراد جامعه به جای گذاشته است.
وی با اشاره به اینکه زمانی که مشکلی در روند عادی زندگی رخ می دهد به طور معمول 
دچار اضطراب و تنش می شویم، گفت: کووید ۱۹ افراد را دچار مسایل و مشکلات 

مختلفی کرده که فشار روانی و بروز علائم پریشانی یکی از این علائم است.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، با اشاره به ابعاد مختلف و 
ناشناخته ویروس کووید ۱۹ توضیح داد: این ویروس به دلیل ناشناخته بودن استرس 
مضاعف تری را به مردم وارد کرده است و همانطور که زلزله و سیل می تواند خرابی های 
زیادی را برجای بگذارد، این بیماری نیز می تواند مشکلات جدی را برای تمامی جوامع 

ایجاد کند.
وی در توضیح تاثیر گذاری های اپیدمی ها بر سلامت روان افراد مختلف، اظهار کرد: 
اگر چنانچه فردی سابقه بیماری داشته باشد، بحران ها باعث می شود بیماری او دوباره 
عود کند و یا اگر فردی ژن ابتلا به بیماری روحی خاصی را داشته باشد، این بحران می 
تواند این ژن ها را در فرد بیدار و آشکار و فرد را با بحران روبرو کند. شمس با اشاره به اینکه 
استرس های متوالی زمینه ساز تغییرات روان شناختی است خاطرنشان کرد: تحقیقات 
نشان می دهد که در ادامه اپیدمی هایی مثل سارس و یا ابولا مشکلات روان شناختی 
همانند افسردگی، اضطراب و وسواس ایجاد می شود. این روانپزشک دانشگاه ادامه داد: 
با نگاهی به رفتارهای مردم در جوامع مختلف در دوره اپیدمی کرونا متوجه می شویم که 
بسیاری از مردم رفتارهای وسواس گونه پیدا کرده اند مثلا اسپری ضدعفونی کننده را 
مدام و هر چند دقیقه یکبار استفاده می کنند و یا موقع مصرف غذا حالات غیر طبیعی 
دارند. وی با بیان اینکه رعایت بهداشت فردی موضوعی ضروری است، خاطرنشان کرد: 
بهداشت باید در بالاترین سطح رعایت شود ولی نباید به رفتارهای غیرطبیعی و وسواس 
گونه تبدیل شود. شمس ادامه داد: فشارهای روانی مستقیما بر روان ما اثر گذار نیست 
ولی به عنوان یک عامل مضطرب کننده می تواند مشکلاتی را ایجاد کند. وی هشدار داد: 
اگر در دوران بحران خصوصا در بحران اپیدمی کرونا دچار اضطراب و یا افسردگی شده 
اید و یا اگر به سرعت تحملتان کم شده و یا خیلی زود با کوچکترین حرف و یا مخالفتی 
عصبانی می شوید، حتما باید مداخلات درمانی انجام دهید. به گفته عضو هیئت علمی 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، مداخلات درمانی صرفا به معنای درمان دارویی 
نیست، بلکه مداخلات روان درمانی و یا مشاوره ها نیز می توانند از بسیاری از عوارض و 
علائم بکاهد. وی یادآور شد: کرونا مستقیما بر روان تاثیرگذار نیست ولی بی تردید تبعات 
روانی را در پی دارد که می تواند زندگی روزمره را دچار اختلال کند و این مهم درمان های 
خاص خود را می طلبد. شمس، یکی از عوارض مواجهه با فشار روانی اجتماعی مثل 
اپیدمی کرونا را ابتلا به رفتارهای وسواس گونه و افکار مزاحم دانست و خاطرنشان کرد: 
این افکار، افکار مزاحم زندگی هستند و می توانند ما را دچار عذاب کنند بنابراین باید 

راهکارهایی را برای مقابله با این رفتارها داشته باشیم.

در  که  است  عارضه ای  غیرالکلی  چرب  کبد  بیماری 
آن چربی اضافی در کبد جمع می شود. این بیماری رو 
به افزایش بوده و در حال حاضر افراد زیادی با آن درگیر 

هستند. 
بیماری کبد چرب معمولًا علامتی ندارد و اغلب تصادفاً در 
تست های تصویری )مثلًا سونوگرافی شکم، سی تی اسکن و 
یا ام آر آی شکم( شناسایی می شود. در واقع یک کبد چرب 
ممکن است در یک تست تصویری، به عنوان بخشی از 

بررسی آزمایش خون غیرنرمال کبد، تشخیص داده شود. 
با  نزدیکی  بسیار  ارتباط  غیرالکلی  چرب  کبد  بیماری 
دیابت و چاقی دارد. ضمناً این بیماری با افزایش ریسک 

بیماری های قلبی و عروقی مرتبط است. 
آشنایی با بیماری کبد چرب غیرالکلی و علت ها و پیامدها 
آن  روی  همچنان  که  است  چیزی  آن،  درمان  راه های  و 

مطالعه و تحقیق می شود.
عبارت های مرتبط با کبد چرب

کبد  بیماری  با  ارتباط  در  زیادی  پزشکی  عبارت های 
چرب وجود دارد و این می تواند گیج کننده باشد. عبارت 
اصلی »بیماری کبد چرب غیرالکلی« به کبد چربی گفته 
می شود که به مصرف الکل ربطی ندارد. بیماری کبد چرب 

غیرالکلی به دو گروه تقسیم می شود:
. بیماری کبد چرب غیرالکلی که به نام کبد چرب ساده 

)NAFL( نیز معروف است
)NASH( استئاتوهپاتیت غیرالکلی .

چرا نوع بیماری کبد چرب مهم است؟
تشخیص بیماری کبد چرب از استئاتوهپاتیت غیرالکلی 
اهمیت دارد. چرا؟ زیرا بیشتر افراد فقط دچار بیماری کبد 
چرب هستند که منجر به بیماری ِ خود کبد نمی شود، 
غیرالکلی  استئاتوهپاتیت  که دچار  افرادی  که  در حالی 
هستند، سلول های کبدشان آسیب دیده و ملتهب است. 
این اتفاق، ریسک پیشرفت عارضه و ایجاد عوارض جدی تر 
مانند فیبروز کبد، سیروز و سرطان کبد را افزایش می دهد. 
انتظار می رود سیروز مرتبط با استئاتوهپاتیت غیرالکلی، 

اولین دلیل نیاز به پیوند کبد طی یک سال آینده باشد. 
خوشبختانه بیشتر افراد دچار بیماری کبد چرب غیرالکلی 
هستند و نه استئاتوهپاتیت غیرالکلی. برای اینکه معلوم 
شود فرد بیمار دچار صرفاً کبد چرب است یا استئاتوهپاتیت 

غیرالکلی، نیاز به نمونه برداری یا بیوپسی کبد می باشد.
دانشمندان به دنبال پیدا کردن راهی غیرتهاجمی برای 
شناسایی این که چه کسی بیشتر در معرض فیبروز قرار دارد 
و باید بیوپسی کبد شوند هستند. رویکردهای ممکن شامل 
بیومارکرها و سیستم های امتیازدهی بر اساس آزمایش خون 
می باشد. راه دیگر نیز الاستوگرافی است؛ تکنولوژی ای که 
در آن از امواج صوتی برای تخمین فیبروز بر اساس سفتی و 

قابلیت ارتجاعی کبد استفاده می شود.
حفظ سلامت کبد

اگر تشخیص داده شد که بیماری کبد چرب دارید، باید 
تا جایی که ممکن است کبدتان را سالم نگه دارید و از هر 
چیزی که به کبدتان آسیب می زند پرهیز کنید. کارهای 

مهمی که باید انجام دهید:
شیمیایی،  داروهای  از  هیچ کدام  که  شوید  مطمئن   .
گیاهی و مکمل هایی که مصرف می کنید برای کبدتان 
سمی نیستند. خوب است بدانید حتی استامینوفن که 
سرماخوردگی  داروهای  از  برخی  و  تایلنول  در  عنصری 
است، هم می تواند در صورت مصرف زیاد و طولانی مدت 
برای کبد مضر باشد، خصوصاً اگر بیماری کبد داشته باشید 

و الکل بنوشید.
کبدی  ویروس های  برابر  در  خود  از  محافظت  برای   .

هپاتیت A و B، واکسن بزنید.
. سایر بیماری هایتان را که ممکن است بر کبدتان اثر 
احتمال می دهید  و در صورتی که  بگذارند کنترل کرده 
کبد  با  مرتبط  می تواند  که  دارید  دیگری  پنهان  مشکل 

چربتان باشد حتماً در این مورد با پزشکتان مشورت کنید.
. اگر در حال حاضر سیروز دارید، به طور مرتب از جهت 

سرطان کبد چکاپ شوید.
. نیازی به توضیح نیست که مصرف الکل باید کاملا قطع 

شود.
دارودرمانی کبد چرب

متأسفانه داروی خاصی برای بیماری کبد چرب وجود 
کرده  تائید  را  آن  آمریکا  داروی  و  غذا  سازمان  که  ندارد 
انجمن  که  داروهایی  بهترین  از  تا  دو  تاکنون،  باشد. 
تائید کرده اند  را  آمریکا آن ها  بیماری های کبد  مطالعات 
و در صورت استئاتوهپاتیت غیرالکلی ِ ثابت شده توسط 
)یک   E ویتامین  کرد،  مصرف  را  آن ها  می توان  بیوپسی 

آنتی اکسیدان( و پیوگلیتازون )دارویی برای درمان دیابت( 
هستند؛ اما این داروها در همه ی موارد این بیماری مؤثر 
داروها  این  ایمنی  و  جانبی  عوارض  مورد  در  و  نیستند 

نگرانی ها و هشدارهایی وجود دارد. 
اگر شما مبتلا به استئاتوهپاتیت غیرالکلی هستید، در 
مورد این که آیا این درمان ها برای شما مناسب هستند یا نه 

باید حتماً از پزشکتان نظر بخواهید.
مؤثرترین راه درمان بیماری کبد چرب: تغییر 

سبک زندگی
خوشبختانه مؤثرترین راه درمان کبد چرب که تاکنون 
شناخته شده، شامل دارودرمانی نمی شود بلکه تغییر سبک 
زندگی است. البته ایجاد تغییرات لازم در سبک زندگی و 

حفظ و تداوم آن ها برای خیلی از افراد سخت است:
. وزن کم کنید

کاهش وزن ِ تقریباً ۵ درصد از وزن بدنتان می تواند برای 
بهبود نتیجه ی آزمایشات کبد و کاهش چربی آن کافی 
ظاهراً  بدن  وزن  از  درصد  تا ۱۰  دادن ۷  دست  از  باشد. 
می تواند از التهاب و آسیب سلول های کبد کم کرده و حتی 
می تواند برخی از آسیب های ناشی از فیبروز را جبران نماید. 
هدف خود را روی کاهش وزن نیم تا یک کیلوگرم در هفته 
بگذارید زیرا کاهش وزن سریع می تواند التهاب و فیبروز را 
تشدید کند. در صورتی که برای کاهش وزن مشکل دارید 
مشورت  با  است  ممکن  است،  خطر  در  سلامتی تان  و 

پزشکتان تصمیم به عمل جراحی لاغری بگیرید.
. ورزش هوازی انجام دهید

مطالعات نشان می دهند ورزش های هوازی می توانند از 
چربی کبد کم کنند و با افزایش شدت تمرین، التهاب کبد 

نیز کاهش می یابد.
. تغذیه خوب و سالم داشته باشید

برخی پژوهش ها نشان داده اند رژیم غذایی مدیترانه ای 
نیز می تواند چربی کبد را کاهش دهد. این برنامه ی غذایی 
متکی بر میوه ها، سبزی ها، غلات کامل، بنشن و حبوبات، 
مغزها و دانه ها، جایگزین کردن کره با روغن زیتون یا روغن 
کانولا، محدود کردن مصرف گوشت قرمز، و بیشتر ماهی و 

مرغ کم چرب مصرف کردن است.
. قهوه بنوشید؛ ممکن است مفید باشد

بیماری  که  بیمارانی  داده اند  نشان  مطالعات  برخی 
روز  و دو فنجان قهوه در  کبد چرب غیرالکلی داشته اند 
اما  بودند؛  داده  کاهش  را  فیبروز  احتمال  می نوشیدند، 
عوارض جانبی مصرف مداوم قهوه را نیز باید در نظر داشت.
هرچند ایجاد این تغییرات سالم در سبک زندگی و کاهش 
وزن می تواند دشوار باشد، اما مزایای آن ارزش تلاش را 
دارد. پس تمام سعی خود را بکنید! و یادتان باشد بزرگ ترین 
خطر برای افرادی که کبد چرب دارند، بیماری قلبی است. 
این تغییرات در سبک زندگی نه تنها سلامت کبدتان را بهتر 
می کنند، بلکه به سلامت قلبتان نیز کمک زیادی می کنند.

چرا تشخیص نوع بیماری کبد چرب مهم است؟

کبد چرب و توصیه های درمانی

عملکرد سیستم ایمنی بدن نقشی مهمی در پیشگیری از بیماریهای تنفسی 
ازجمله بیماری ویروس کرونا دارد. عامل ابتلا یا پیشگیری از ابتلا به این ویروس 
و  تغذیه  سوء  می تواند  ریوی،  بیماری های  و  دیابت  مثل  زمینه ای  بیماری های 
نداشتن تغذیه صحیح باشد. کمبود دریافت غذایی ویتامین هایی مثل ویتامین C و 

A با تضعیف سیستم ایمنی بدن احتمال ابتلا به بیماریها را افزایش می دهد. 
با مصرف روزانه منابع غذایی ویتامین C مثل مصرف سبزی و سالاد همراه با غذا، 
میوه های حاوی ویتامین C مثل پرتقال، نارنگی، لیموترش و لیموشیرین، کیوی 
و سبزی های دارای ویتامین C مثل انواع کلم، گل کلم، شلغم، فلفل سبز و فلفل 
دلمه ای از منابع غذایی خوب ویتامین C هستند. به عنوان مثال مصرف روزانه یک 
عدد پرتقال یا ۲ عدد نارنگی ویتامین C مورد نیاز روزانه بدن را تأمین می کند. هویج 
و کدوحلوایی و سبزی های سبز تیره مثل اسفناج ، برگ چغندر و برگ های تیره رنگ 

کاهو هم از منابع خوب ویتامین A هستند. به طورکلی به منظور پیشگیری از ابتلا به 
بیماری و تقویت سیستم ایمنی بدن مصرف روزانه ۳ واحد از گروه سبزی ها )به جز 

سبزی های نشاسته ای( و حداقل ۲ واحد میوه توصیه شود.
کودکان زیر ۵سال، مادران باردار و سالمندان و بیمارانی که داروهای کورتنی 
مصرف می کنند بیشتر در معرض خطر ابتلا هستند و لازم است برای پیشگیری 
نکات زیر را رعایت کنند. هر روز سبزی یا سالاد همراه با آب لیموترش یا آب نارنج تازه 

استفاده کنند. از هویج و کدوحلوایی در غذاهای روزانه استفاده شود.
مصرف پیاز خام به دلیل داشتن ویتامین C همراه با غذا توصیه می شود.

از مصرف سوسیس و کالباس و سایر فست فودها و غذاهای چرب و سنگین 
اجتناب شود. استفاده از منابع پروتئین در غذای روزانه مثل حبوبات یا تخم مرغ 

حائز اهمیت است.

کمبود ریز مغذی هایی مثل آهن و روی هم سیستم ایمنی بدن را تضعیف می کند. 
از منابع غذایی این ۲ ریز مغذی مثل حبوبات به عنوان جایگزین مناسب گوشت، 

شیر و لبنیات و سبزی های برگ سبز و انواع خشکبار بیشتر استفاده شود.
و  نیمرو  و  عسلی  مرغ  تخم  )مثل  نشده  پخته  خوب  که  غذاهایی  خوردن  از 

کباب هایی که مغز پخت نشده اند( خودداری شود.
از خوردن غذا و مایعات در مکان هایی که از نظر بهداشتی مورد اطمینان نیستند 
خوداری شود. در صورتی که علائم سرماخوردگی دارید، از غذاهای آبکی مثل 

سوپ و آش همراه با آب لیموی تازه و مایعات گرم استفاده کنید.
و حصول  روزانه  برنامه غذایی  در  تنوع  و  تعادل  رعایت  باشید  به خاطر داشته 
اطمینان از دریافت کافی ریز مغذی ها و پروتئین از برنامه غذایی روزانه نقش مهمی 

در پیشگیری از ابتلا به بیماری ها از جمله ویروس کرونا دارد.

این توصیه ها را برای پیشگیری از کرونا جدی بگیرید
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 حجاب و عفاف سلول اصلی پیکره اجتماع و جامعه اسلامی به شمار می رود 
زیرا این مهم محل آرامش، انتقال فرهنگ و راه رسیدن به امنیت است. بنابراین در 
مقوله حجاب بایستی تمام دستگاه های فرهنگی، نهادهای تربیتی و سازمان های 
آموزشی از همه ظرفیت و امکانات خود برای آموزش و نهادینه ساختن فلسفه 
حجاب بهره ببرند و لایه های پیچیده، پنهان و غنای محتوایی آن را آشکار سازند. 

یکی از عوامل اصلی در پیکره اجتماع و اثرگذار بر روح و جسم آدمی توجه به 
مقوله حجاب و عفاف است زیرا هر جامعه ای برای اثبات و رشد و بالندگی نیاز به 
سلامت جسمی و روانی دارد. پس توجه به مساله حجاب از ضروریات یک جامعه 
به شمار می رود. در این میان خانواده و نقش آن را می توان معیاری برای شناخت 
آسیب های اجتماعی دانست و به عنوان یک نظام اجتماعی پویا که برای خود 
اجزایی دارد، در انتقال سنت ها، باورها و رشد اعضای درون سیستمی نقش 
موثری در عفاف و حجاب اعضای خود دارد. در حقیقت برای دستیابی به اهداف 
تربیت دینی، توسعه فرهنگ تعالی بخش حجاب و عفاف اهمیت ویژه ای دارد، 
بنابراین پویایی تربیت دینی در شرایط کنونی به پویایی روش ها، نگرش ها و برنامه 
هایی وابسته است که در سطح خانواده، نظام های آموزشی و سیاست های حاکم 
بر جامعه مطرح می شود و باید از حالت کلیشه ای و تحمیلی خارج شده و با روش 

های علمی و صحیح ارایه شود.
عفاف یکی از فضایل اخلاقی به شمار می رود که همواره در تعالیم اسلام 
جایگاه والایی داشته و توجه بدان مهم است. در روایات متعددی عفاف بهترین 
عبادت شمرده شده و امام علی)ع( آن را بهترین خوی و خصلت و سرمنشأ هر 
خیر و نیکی خوانده و مقام و منزلت عفاف را با مقام شهید در راه خدا مقایسه 

کرده است.
کشف حجاب به عنوان مهم ترین توطئه دشمنان اسلام نخستین بار در تاریخ 
معاصر ایران به وسیله رضاخان شکل گرفت. وی تلاش کرد اندیشه اسلام زدایی 
و جایگزینی ارزش های لیبرالیستی را در جامعه اجرا کند و برای دستیابی به این 
هدف بهترین مسیر را کشف حجاب می دانست و در یکی از اقدام های خود در 
هنگامه گشایش دانشگاه تهران، زنان را مجبور کرد، بدون حجاب به تحصیل ادامه 
دهند اما مردم از این موضوع به خشم آمدند و به قیام پرداختند، تحصن آنها که 
از ۱۹ تیر ۱۳۱4 خورشیدی در مسجد گوهرشاد مشهد آغاز شده بود، در ۲۱ 
تیر با حمله نیروهای قزاق به دستور رضاخان به خاک وخون کشیده شد. بر پایه 
آمارهای غیررسمی، در این فاجعه ۲تا پنج هزار تن به شهادت رسیدند و یک هزار 
و ۵۰۰ تن دیگر نیز دستگیر و زندانی شدند. رشادت ایرانیان در راه حفظ اسلام و 
پایبندی به حجاب سبب شد، شورای فرهنگ عمومی کشور، ۲۱ تیر را به عنوان 
»روز عفاف و حجاب« نامگذاری کند تا پایداری و استقامت مردم مبارز ایران برای 

پاسداری از ارزش ها و کرامت های انسانی و اسلامی ارج نهاده شود.
تمایز مفهومی عفاف و حجاب

عفاف و حجاب به عنوان ۲ ارزش در جامعه بشری به ویژه جوامع اسلامی 
همواره در کنار هم و گاه به جای هم به کار رفته اند. در بررسی کتاب های لغت 
برای واژه حجاب چند معنا می یابیم، حجاب به معنای پوشش و چیزی است که 
میان بیننده و آنچه می بیند حائل شود. اصل کلمه حجاب به معنای پرده است 
و چون پرده خصوصیت پوشانندگی و مانع شدن را دارد، این معانی را به حجاب 
داده اند. پوشش و حجاب پرتویی از آفرینش الهی است که فلسفه وجودی آن 
حفظ مقام و ساحت مادی و معنوی زن و مرد و زمینه ساز رشد و کمال آنها تا مراتب 
عالی انسانیت است. یکی از قوانین ربانی در شرایع الهی مساله حجاب و پوشش 
بوده است و خالق بشر که بر تمامی اسرار و رموز آفرینش، عالم زیبایی، امنیت، 
رشد و تعالی انسان ها به خصوص زن را در پوشش و عفاف و حجاب دانسته است.
اساس حجاب و پوشش اسلامی یکی از اوامر انسان ساز الهی و یکی از احکام 
حیات بخش اسلام در زندگی طیبه است و منطبق بر فطرت بشر و مبتنی بر نیازها 
و شرایط روانی او و زمینه ساز پویایی و کمال انسانی خواهد بود و اصولا عمل به 
قوانین اسلام یک عمل اعتباری و قراردادی نیست بلکه پاسخ گویی به نیاز فطرت 
است. استاد شهید مرتضی مطهری بر این باور است که عفت و حجاب، تدبیری 
است که خود زن یا یک نوع الهام، برای گران بها کردن خود و حفظ موقعیت خود 

در برابر مرد به کار برده است.
آنچه سبب شده در جوامع کنونی ضرورت حجاب کمرنگ شود این است که 
اکثریت انسان ها از معنویات دور شده اند و همین سبب شده گرایش به برهنگی 
به عنوان یک فرهنگ و متون پا به عرصه وجود نهد. آشنا نبودن جوانان با آثار 
حجاب، آثار معنوی و قرب به خدا، آرایش روانی، استواری اجتماع، استحکام 
پیوندخانوادگی و درک نکردن حکمت حجاب، نداشتن آگاهی، از میان رفتن تقوا 
و ... از جمله این عوامل است. بنابراین نقش و پویایی خانواده می تواند درفرایند 
تربیت انسان ها دخالت مستقیم و غیرمستقیم داشته باشد و با توجه به ضرورت 
و اهمیت عفاف و حجاب در محیط خانه، خانواده و جامعه می تواند امنیت 

جسمانی- روانی اعضای خانواده را نیز فراهم کند.
نگاهی بر جامعه شناسی امنیت اجتماعی

امنیت اجتماعی همواره به عنوان یکی از نیازهای اساسی هر جامعه  انسانی 
مطرح بوده است، زیرا وجود این پدیده در سطح جوامع نظم و بقاء را به عنوان 
مهمترین کارکرد اساسی خود بوجود می آورد. در واقع این پدیده از اصلی ترین 
و  اساسی ترین کار ویژه های نهاد اجتماعی حکومت یا همان دولت است که مردم 
حق خود را در دفاع از حریم عمومی و خصوصی و حفظ جامعه به نهاد اجتماعی 
حکومت تفویض می کنند که این مساله بر اساس دیدگاه نخبه گرایی بیانگر نقش 
بارز نهاد اجتماعی حاکمیت در تأمین امنیت در سطح جامعه است بر عهده 
حکومت است. بنابراین استمرار وجود ارزش های فرهنگی، فرایند اجتماعی 
شدن، وفاق و همکاری اجتماعی و.... در میان شهروندان می تواند از مهمترین 

عوامل ارتقاء و تقویت امنیت اجتماعی به صورت واقعی باشد؛ این در حالی است 
که برخی نظام های دولتی و حکومتی با توسل به قدرت نظامی شان و اقدامات 
و خط مشی های قهرآمیز و اجباری می خواهند امنیت اجتماعی را  بسترسازی 
نمایند. امنیت اجتماعی حلقه واسط میان امنیت فردی و ملی است که تلاش 
دارد با یک نگاه کلان و جامع، یکپارچگی و انسجام لازم را میان شهروندان و 
حاکمیت بسترسازی کند. در واقع هدف آن است که امنیت را به مثابه یک فرایند 

اجتماعی مطرح سازد که بدون آن اساساً زندگی بی معنا و پر خطر است.
در هر جامعه ای برخورداری از امنیت در هر سطحی به صورت پایدار و همه 
جانبه از اهداف اساسی هر نظام اجتماعی است. بنابراین جامعه تا حد زیادی 
از بنیان های خود تأثیر می پذیرد. مؤلفه های اجتماعی از یکسو روابط اجتماعی 
و کارکردهای جمعی را رقم می زنند و از جهت دیگر با توجه به جایگاه دولت یا 
حکومت در هر نظام اجتماعی این نهاد اجتماعی می تواند نظام اجتماعی را در 
رسیدن به اهداف و عملی ساختن برنامه ها در هر بُعدی کمک کند؛ بر این اساس 
می توان گفت که امنیت اجتماعی از مهمترین مؤلفه های اساسی و پایدار امنیت 
در هر جامعه ای است که هر چه میزان این مؤلفه در میان سایر عوامل پایدار امنیت 

قوی تر و بیشتر باشد، امنیت ملی پایدارتر، کم هزینه تر و شکوفاتر خواهد بود.
بنابراین نقش کار ویژه های امنیت اجتماعی در سطح هر جامعه ای به طور 
اجماع بر این مباحث متمرکز است که، این پدیده در سطح نظام اجتماعی باعث 
شده که انسان ها کنار هم جمع شوند و از نیروهای جمعی هم بهره مند شوند و 
در مسوولیت های اجتماعی مشارکت داشته باشند، تا آسوده تر و راحت تر زندگی 
کنند. جامعه ای که می خواهد از توسعه و پیشرفت لازم و از ظرفیت های و فرصت 
های لازم اجتماعی و فرهنگی بهره ببرد، همواره نیازمند به این است که در هر 

بُعدی از امنیت، به خصوص امنیت اجتماعی، بهره مند شود.
یکی از موارد اهتمام به پدیده امنیت اجتماعی در سطح جامعه ارتباط تنگاتنگ 
این مساله با نهاد اجتماعی خانواده است. بنابراین امنیت اجتماعی به معنای 
رفع تهدیدهای اجتماعی و بهره مندی از فرصت های اجتماعی با توجه به این 
۲ عنصر اساسی است که ذات و ماهیت امنیت اجتماعی را در هر جامعه ای به 
طور نسبی شکل می دهد. بر این اساس در وجهی تحقق امنیت اجتماعی در 
خانواده در گرو کاهش یا فقدان نبود امنیت شکل می گیرد یا در وجه دیگر کسب 
فرصت ها و تضمین منافع و ارزش ها باعث ضرورت مطالعه تعامل متقابل امنیت 

اجتماعی با نهاد خانواده در هر جامعه ای خواهد شد.
امنیت اجتماعی، فلسفه حقیقی وجوب حجاب

یکی از فلسفه های حقیقی وجوب حجاب، حفظ آرامش زن، مصونیت جامعه 
از فساد و عمق و معنا بخشیدن به امنیت اجتماعی با توسعه آن است زیرا نفس 
بالاترین  از تمایلات و خواسته های اوست و بدون شک  آدمی، دریایی مواج 
خواسته های مردان، تمایل به جنس زن است. آنچه می تواند از این ناامنی 
کامل  حجاب  با  که  است  نامحرمان  چشمان  از  زن  پوشش  کند،  پیشگیری 
اسلامی، عملی خواهد شد. پوشش دینی پیام عفت و شخصیت و خداترسی از 
ویژگی های زن مسلمان است و مردان جامعه نه تنها به چنین بانویی چشم طمع 
نخواهند داشت که او را نیرویی بالفعل در هرچه وسعت بخشیدن امنیت اجتماعی 

دانسته و نجابتش را می ستایند. 
نکته معنوی و عرفانی قابل ذکر در این باب، پیام الهی آفریدگار هستی، خطاب 
به زنان است: »ای زن! آگاه باش، دنیا خراب آبادی است که هر نقطه آن به مین 
های شیطان و نگاه های آلوده، ناامن گشته است. اما فرشته های حجاب در 
محفل انس و یاد خدا در امنیّتی بی نظیر به سر می برند که دیگران از طعم آن 

بی خبرند. « 
ایجاد آرامش روانی در افراد جامعه، حفظ و استیفای نیروی کار، مبارزه با تهاجم 
فرهنگی غرب  از جمله آثار و فواید حجاب اسلامی در تحقق امنیت اجتماعی به 
شمار می روند. در واقع حفظ حجاب و امنیت اجتماعی و درک رابطه مستقیم و 
عمیق این دو مقوله، راهکارها و فواید بسیار ارزشمندی را جهت مبارزه با تهاجم 
فرهنگی غرب ارائه می دهند که به چند نمونه اشاره می شود:  باعث تبلیغ فرهنگ 
ناب اسلامی و تشویق جوانان به ازدواج موفق اسلامی می شود، جوانان را جهت 
تقویت روحیه و حفظ آرامش درونی به جای سوق دادن به محیط فحشا و اعمال 
مبتذل، به شرکت در فعالیت های هنری، ورزشی، فرهنگی و مذهبی رهنمون می 
شوند، حفظ حجاب، نه تنها باعث ایجاد امنیت اجتماعی فراگیر می شود، بلکه 
جهت مبارزه با تهاجم فرهنگی، مسئولان را از واردات کالاهای تجملاتی، لوازم 

بهداشتی و آرایشی مبتذل نهی می کند.

در مجمع نمایندگان استان قم مطرح شد؛

۲۵۰ واحد راکد و نیمه راکد در استان قم 
وجود دارد 

رئیس سازمان صمت استان در مجمع نمایندگان استان با اشاره به شعار جهش تولید، 
گفت: کمبود نقدینگی، اختلافات حقوقی و فرسودگی ابزار۲۵۰ واحد تولیدی استان را 

به وضعیت راکد و نیمه راکد رسانده است.
محمود سیجانی، رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان به همراه تعدادی از 
معاونان و همچنین تعدادی از فعالین بخش خصوصی با حضور در مجمع نمایندگان 
استان گزارشی از آخرین وضعیت صنایع و بازار استان ارائه کرد و گفت: ۲۵۰ واحد تولیدی  
استان عمدتا به دلایلی چون فرسودگی ابزار، فقدان نقدینگی و اختلافات حقوقی در 

وضعیت راکد و نیمه راکد هستند.
رئیس سازمان صمت با اشاره به صادرات سالانه ۲۵۰ میلیون دلاری استان، گفت: 

صادرات به کشور عراق بیش از ۸۰ درصد از کل حجم صادرات قم را تشکیل می دهد.
سیجانی گفت: محصولات شیمیایی، ماشین آلات تجهیزات صنعتی، موتور سیکلت و 
قطعات مربوطه، کفش ماشینی و دمپایی، مصنوعات چوبی، پوشاک، فرش دستباف و 

موکت مهمترین کالا های صادراتی قم به کشور عراق هستند.
وی با اشاره به برخی چالش ها در توسعه صادرات کالا ها گفت: شیوع بیماری کرونا و 
ایجاد برخی محدودیت های صادراتی مشکلاتی را برای صادرکنندگان به وجود آورد، اما با 
تهیه دستورالعمل های بهداشتی و بازگشایی مجدد مرزها، صادرات کالا در حال برگشت 

به وضعیت مطلوب گذشته است.
رئیس سازمان صمت در ادامه به فعالیت دو هزار و ۳۲۰ واحد صنعتی در استان اشاره 
کرد و گفت: ۲۵۰ واحد راکد و نیمه راکد در استان وجود دارد که عمدتا در تولید محصولات 

پلاستیکی، کفش و دمپایی، ریخته گری و ذوب فلزات فعالیت می کردند.
وی فرسودگی ابزار، اختلاف حقوقی مالکان و کمبود نقدینگی را از جمله عوامل 
تعطیلی این واحد ها دانست و افزود: بازگردانی این واحد ها به چرخه تولید، اصلی ترین 

هدف سازمان صمت استان در سال جهش تولید است.
نوسان قیمت برخی کالا ها از دیگر موضوعاتی بود که امروز در مجمع نمایندگان استان 
مورد بررسی قرار گرفت. معاون بازرگانی سازمان صمت به افزایش قیمت مرغ، تخم مرغ، 
شیر و روغن جامد در هفته های اخیر اشاره کرد و گفت: قیمت بسیاری از این کالا ها به 
واسطه افزایش نرخ ارز، دچار تلاطم شده و با تثبیت نرخ ارز و کاهش احتمالی آن دوباره 

به قیمت های قبل برمی گردند.
امیر حسین پروان از ذخیره سازی ۲۵۰ تن مرغ منجمد در سردخانه های استان خبر 
داد و گفت: توزیع این مرغ های منجمد با نرخ مصوب ۱۳۵۰۰ تومان نقش چشمگیری 

در کاهش قیمت این کالا ها خواهد داشت.
امیرآبادی نماینده مردم استان در مجلس شورای اسلامی نیز در این جلسه بر لزوم تهیه 
برنامه جامع برای توسعه صنعتی استان تاکید کرد و گفت: تهیه برنامه ای جامع از صنایع 

در کنار طرح های آمایشی کمک بزرگی برای زمینه سازی اشتغال جوانان خواهد بود.
وی تامین برق واحد های صنعتی را یکی از اصلی ترین نیاز های بخش صنعتی استان 
دانست و گفت: مجمع نمایندگان استان هفته آینده دیداری با وزیر نیرو خواهند داشت و 

این موضوع را از وزیر محترم نیرو پیگیری و مطالبه خواهند کرد.
 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

تولید کتاب پیرامون شهدای قم
 حمایت می شود

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی، حمایت از تولید محتوا پیرامون شهدای استان را یکی 
از اولویت های مهم دانست و گفت: از ناشرانی که اقدام به تولید  کتاب با محوریت شهدای 

قم نمایند، به صورت ویژه حمایت می شود. 
سید موسی حسینی کاشانی با اشاره به برنامه ریزی مسئولان  برای برگزاری دومین 
کنگره شهدای قم درسال جاری افزود: محوریت تولیدات فرهنگی و هنری استان با 

محوریت شهدا مورد تاکید قرار گرفته است.
وی ادامه داد: تاکنون ۳ هزار و ۶۰۰ جلد کتاب پیرامون شهدای قم که در ماه های 
اخیر توسط ناشران استان به چاپ رسیده، توسط این اداره کل خریداری شده است که این 
حمایت همچنان ادامه دارد. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم اظهار داشت: علاوه بر 
خرید کتاب، تامین کاغذ مورد نیاز چاپ کتاب پیرامون شهدا در دستور کار قار گرفته است 
تا بتوان تولیدات فرهنگی با محوریت شهدای قم با کمترین هزینه چاپ و برای استفاده 
در اختیار عموم مردم قرار گیرد. حسینی کاشانی، ادامه داد: نمایشگاه کتاب قم که هر 
ساله در این استان برگزار می شود،  امسال نیز در صورت برطرف شدن محدودیت های 
کرونایی، به صورت تخصصی درباره شهدا برگزار می شود و آثار ناشران برجسته استان 
و کشور در این نمایشگاه به نمایش گذاشته می شود. وی افزود: ۱۷ کمیته زیرمجموعه 
کنگره شهدای قم ایجاد و اقدام های گسترده ای توسط این کمیته ها در حال برنامه ریزی 
و اجراست که یکی از این کمیته ها کمیته فرهنگی و هنری می باشد. مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی قم اظهار داشت: زیر مجموعه کمیته فرهنگی و هنری، ۹ کارگروه تعریف 
شده است که در موضوعات هنری، تجسمی، کتاب، فیلم، ادبی، تاریخ شفاهی، عکس، 
محصولات فرهنگی و فضای مجازی مشغول فعالیت های گسترده ای هستند که خروجی 
یکی از این اقدام ها، نشان و سندهویت بصری کنگره شهدای قم است. وی با اشاره 
به رونمایی از نشان و سندهویت بصری کنگره شهدای قم اوایل تیرماه جاری گفت: با 
رونمایی از سند و هویت بصری کنگره شهدای قم، حلقه اتصال تمام برنامه های مختلف 
کنگره با توجه به سند تعریف شده ایجاد و به مرور شاهد فراخوان های مختلف فرهنگی و 
هنری در سطح استان خواهیم بود. دومین کنگره ملی ۶ هزار شهید قم قرار است در اواخر 

سال جاری در این استان برگزار شود.
  

معاون اداره کل ورزش و جوانان استان قم:

۱۴۰ میلیارد تومان وام ازدواج در قم 
پرداخت شد

 معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان قم گفت: در سه ماه 
نخست سال جاری، ۱4۰ میلیارد تومان وام ازدواج توسط بانک های عامل در این استان 
پرداخت شده است.  محسن فارسی افزود: جمع متقاضیان دریافت وام ازدواج در سه ماهه 
نخست امسال در قم، ۶ هزار و 4۸۱ نفر بوده است که از این تعداد به ۲ هزار و ۶۲۹ نفر 
این وام پرداخت شده است. وی ادامه داد: استان قم با پرداخت وام ازدواج به 4۱ درصد 
متقاضیان، در رتبه چهارم کشور ازنظر پرداخت تسهیلات ازدواج قرار دارد. معاون فرهنگی 
و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم اظهار داشت: آمار پرداخت تسهیلات ازدواج 
توسط بانک های عامل در استان به صورت مستمر رصد می شود و روند پرداخت این 
تسهیلات باوجود مشکل های ایجادشده ناشی از شیوع کرونا به خوبی در حال انجام 
است. وی با تقدیر از همکاری بانک های عامل استان در راستای پرداخت وام ازدواج 
به جوانان متقاضی، گفت: ایجاد سامانه متمرکز توسط بانک مرکزی برای ساماندهی 
پرداخت وام های ازدواج موجب شده تا تسهیلات ازدواج به نحو قابل توجهی ساماندهی 
شود. فارسی، ادامه داد: با ساماندهی پرداخت وام های ازدواج به جوانان، مدت زمان 
انتظار زوج ها برای دریافت وام کاهش قابل توجهی داشته است به گونه ای که در این استان 
در صورت کامل بودن مدارک متقاضیان دریافت وام، در حداقل زمان ممکن این تسهیلات 
پرداخت می شود. معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم با اشاره به 
استمهال وام های قرض الحسنه توسط بانک ها به دلیل شیوع کرونا گفت: وام های ازدواج 
از نوع قرض الحسنه است به همین دلیل مهلت چندماهه برای پرداخت اقساط نیز شامل 
این وام ها شده است. ۱۲ هزار و 4۶۹ نفر برای دریافت وام ازدواج در سال ۹۸ در قم ثبت نام 
کردند که از این تعداد به ۱۱ هزار و ۵۶4 نفر وام پرداخت شده است که با این اقدام قم با 
پرداخت وام به ۹۳ درصد متقاضیان دریافت تسهیلات ازدواج، پس از تهران در رتبه دوم 

کشوری قرار گرفت.

باز هم بی توجهی گردشگران حادثه آفرید؛

3۰ هکتار از اراضی پلنگ دره قم دچار 
حریق شد

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم گفت: متأسفانه بر اثر بی توجهی و بی 
دقتی گردشگران، بار دیگر بخشی از منطقه حفاظت شده پلنگ دره دچار حریق شد. 

محمدرضا عابدی مقدم در سخنانی اظهار داشت: متأسفانه در ساعات پایانی روز 
جمعه، بخشی از منطقه حفاظت شده پلنگ دره دچار حریق و آتش سوزی شد. 

وی با بیان اینکه بی توجهی و بی دقتی گردشگران در روشن و خاموش کردن آتش، 
علت این حریق بوده است، خاطرنشان کرد: در این آتش سوزی، حدود ۳۰ هکتار از 

اراضی منطقه پلنگ دره در حوالی روستای راهجرد از میان رفت. 

معاون حوزه های علمیه خواهران:

عده ای درقم به دنبال عادی سازی 
بی حجابی و بدحجابی اند 

معاون فرهنگی تبلیغی حوزه های علمیه خواهران گفت: حسگر خطر حیا زدایی 
در جامعه به صدا درآمده و باید متولیان آموزشی، تربیتی و امنیتی حساس شوند 
چرا که عده ای در شهر قم و حریم حرم حضرت معصومه)س( به دنبال عادی سازی 

بی حجابی و بدحجابی هستند. 
معصومه ظهیری با ابراز امیدواری از اینکه زیست عفیفانه و زندگی مؤمنانه 
روزبه روز از اقبال بیشتری در جامعه برخوردار باشد، اظهار کرد: پوشش و پاکدامنی 
از جمله فرائضی است که که هر انسان متدینی باید حدی از پوشش را رعایت کند 
که این مهم برای مردان و زنان در شریعت تعریف شده است و باید همراه با نظارت 

و مراقبت باشد.
وی با تاکید بر حفظ حریم خصوصی افراد و آزادی افراد در حریم خصوصی، 
ادامه داد: نوع پوشش و روابط وقتی در فضای خانواده به معنای خویشاوندی و 

سپس اجتماع معنا شود باید این نیز صیانت و حفاظت شود.
معاون فرهنگی حوزه های علمیه خواهران افزود: پوشش و حجاب در روابط 
اجتماعی و خانواده به معنای خویشاوندی تعریف شده است و باید حد اسلامی 

آن رعایت شود.
ظهیری با بیان اینکه شهر قم همیشه بعنوان اجتماع بزرگی از زندگی مومنانه 
معرفی شده است و زائران و افرادی که به این شهر وارد می شوند باید حریم حرم را 
مورد احترام قرار دهند، گفت: سبک زندگی شهروندان قمی امروزه تغییر کرده و به 

تبع آن پوشش زنان شهر قم نیز تغییراتی داشته است.
معاون فرهنگی حوزه های علمیه خواهران در گفت وگو با ایسنابیان کرد: تعاملات 
با سایراستان ها بیشتر شده و سرعت در ارتباطات فضای مجازی و حقیقی هم 
ایجاد شده است؛ قم نیز با ۱۷ استان دیگر رابطه مواصلاتی و مراسلاتی دارد و 
ارتباطات تسهیل شده است؛ پس دیگر آن قم کوچک محفوظ نیست که مردم تنها 

به قصد زیارت به آن سفر کنند.
وی ابراز کرد: روگیری و پوشش دهه های قبل تغییر کرده است اگرچه در قم 
نسبت به سایر استان ها فرهنگ تجدد گرایی تحت تاثیر فرهنگ های بیگانه 
حداقلی است و هنوز هم در فضای محله ها، پارک ها و مکان های دیگر فرهنگ 

عفیفانه را می بینیم.
معاون فرهنگی حوزه های علمیه خواهران با اشاره به اینکه چون قم متبرک به 
نام وحرم حضرت معصومه )س( است، لذا پوشش و حجاب در آن به هر شکلی 
که باشد بیشتر جلب توجه می کند و دیده می شود چرا که همیشه ها حرم ها 
مورد احترام بوده اند و افراد باید برای حضور در اطراف حرم و خود حرم حضرت 
معصومه )س( پوشش حداقلی از واجبات را رعایت کنند؛ در حالیکه متاسفانه 
گاهی اوقات شاهد پوشش های متجاهر به فسق با آرایش های زننده و جلب توجه 

کننده هستیم.
ظهیری در بخش دیگری از سخنانش تاکید کرد: باید روی فرهنگ عمومی 
شهرقم بیش از گذشته کار شود و این مهم تلاش همگانی متولیان امور فرهنگی، 
تربیتی، آموزشی و حتی امنیتی را می طلبد و باید ناظرانی باشند که افراد غافل را 
موظف کنند به قوانین پوشش در حد معمول عمل کنند تا دو جنس بدون اذیت و 

آزار و نگاه جنسیتی در یک فضای امنیتی در اجتماع حضور یابند.
لباس های پوشش اسلامی با قیمت مناسب و متنوع طراحی شود

وی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به اینکه باید لباس ها و مانتوهای 
مناسب برای زنان ایرانی طراحی شود که ارزان و مناسب همه جامعه باشد، عنوان 
کرد: زنان ما باید هرزمانی که می خواهند به فروشگاه ها مراجعه کرده و مانتوهای 
قیمت مناسب و با طراحی اسلامی را تهیه کنند و منتظر فروشگاه های پاییزه و 
بهاره نباشند؛ یعنی فروشگاه ها همیشه برای زیست عفیفانه مانتو مناسب داشته 
باشند نه مانتوهایی با آستین های گشاد، جلو بازو تنگ، چراکه این مناسب پوشش 

عفیفانه نیست. مثلًا وقتی مانتو می خریم نباید به آستینک نیاز داشته باشد.
معاون فرهنگی حوزه های علمیه خواهران معتقد است لباس اجتماعی باید 
تعریف  شده باشد و برای ادارات باید لباس های مناسب زن مسلمان ایرانی با 
طراحی متنوع انجام شود که حدود پوشش مؤمنانه در این طراحی رعایت شده 
باشد. ظهیری ابراز کرد: ظرافت های وجودی زنان بیشتر و زمینه توجه بیشتری 
را دارند و گرایش به سمت زنان بیشتر است و اگر زنان حد شرعی حجاب را رعایت 
کنند زندگی عفیفانه فراهم می شود چرا که مظهر جمال بودن مراقبت بیشتری 
می طلبد؛ اگرچه مردان نیز باید قدرت خودکنترل گری و خود نگه داری داشته 

باشند و مراقبت برای هر دو جنس مطرح شده است.
رسالت  و  حجاب  و  عفاف  فرهنگ  ترویج  در  رسانه ها  نقش  به  اشاره  با  وی 
پیام رسانی و هشدار به افراد جامعه، گفت: امروزه روی حیا زدایی در جامعه ایرانی 
و حتی در شهر قم کار می شود تا مردم را از زندگی مؤمنانه و پاک دامنی به عدم 

طهارت نفس برسانند.
معاون فرهنگی حوزه های علمیه خواهران عنوان کرد: سنسور خطر حیا زدایی 
در جامعه به صدا درآمده و باید متولیان آموزشی، تربیتی و امنیتی حساس شوند؛ 
قم که در این میان همیشه نماد پاکی بوده از این خطر مصون نمانده و می خواهند 
عادی سازی نداشتن حجاب را در این شهر رواج دهند و عادی سازی در شهر 
قم یعنی حرم حضرت معصومه )س( مورد هجمه قرارگرفته و حرمت حریم حرم 

شکسته است.
  

سرپرست راهداری آزادراه و جاده قدیم قم – تهران  خبرداد:

اجرای فا ز سوم از طرح راه بخشنده 
درآزادراه قم – تهران 

سرپرست راهداری آزادراه و جاده قدیم قم – تهران  گفت :به منظور افزایش 
ضریب ایمنی و تسهیل تردد درسومین محور ترافیکی کشور ، فاز سوم از طرح راه 

بخشنده درآزادراه قم – تهران عملیاتی شد . 
سیدمهدی موسوی افزود: تاکنون دردو فاز طرح راه بخشنده به منظور کاهش 
حداکثری حوادث ناشی از خطای انسانی که منجر به انحراف خودرو از لاین 

حرکتی میگردد ، درآزادراه قم – تهران اجرا شده است . 
سیدمهدی موسوی ادامه داد : درسومین فاز از اجرای این طرح که دردوقطعه 
اجرا میگردد ، ۱۲۰۰ شاخه گاردریل و پایه از شانه راه جمع آوری و نسبت به اجرای 

شانه سازی  با عرض 4/۵ متراقدام می گردد .
وی طول اجرایی این طرح را دردوقطعه یاد شده  افزون بر ۲/۵ کیلومتر دانست 
و خاطر نشان ساخت : با عنایت به وقوع غالب تصادفات در۳۰ کیلومتر مانده 
به شهرها ، اجرای این طرح درآزادراه قم – تهران ) قطعه نخست ( درحد فاصل 
کیلومتر ۸ لغایت کیلومتر۶/۵ لاین غربی ، و به طول ۱/۵ کیلومتر عملیاتی شده 
است .  موسوی طول قطعه دوم از فاز سوم  این طرح در آزادراه قم – تهران را افزون 
بر یک کیلومتر و حدفاصل کیلومتر ۱۵ لغایت ۱4 لاین غربی دانست و عنوان کرد 
: با توجه به حذف ۱۲۰۰ شاخه گاردریل و پایه درسومین فاز از اجرای طرح راه 
بخشنده در آزادراه قم – تهران ، عملیات شانه سازی  و همچنین آرامسازی دردستور 

کار قرار گرفته است . 
وی حجم بارریزی لحاظ شده جهت این اجرای این پروژه را افزون بر ۲۶ هزارو 
۷۰۰ تن برآورد کرد و یاد آور گردید : جهت اجرای این طرح ۲۰ نفر عوامل فنی 
ضمن بهره مندی از ۱۲ دستگاه انواع ماشین آلات راهداری به صورت تمام وقت 

به فعالیت مشغول می باشند . 
سرپرست راهداری آزادراه و جاده قدیم قم – تهران ، صفر تا صد اجرای طرح 
راه بخشنده را در ازادراه قم تهران به صورت امانی دانست و تاکید کرد : بحمدا... 
قابلیتهای فنی عوامل انسانی و ماشن آلات بروزناوگان توانمند راهداری استان 
امکان بررسی ، طراحی و اجرای پروژه های مهم عمران جاده ای را فراهم آورده 
است . موسوی طرح راه بخشنده را پروژه ای درامتداددیگر طرحهای شناسایی ، 
آشکارسازی و رفع نقاط حادثه ساز دانست و عنوان کرد : با توجه به تمهیدات به 
عمل آمده و توان مضاعفی که معطوف اجرای طرح راه بخشنده درفاز سوم گردیده 
انشا... تا پایان مرداد ماه سالجاری شاهد تکمیل این طرح مهم جاده ای با شیم . 
وی درخاتمه افزود : درراستای اجرای این طرح ، اصلاح شیب شیروانی و تسطیح 

حریم درقالب عملیات آرامسازی دردستورکار قرار گرفته است . 

اجتماعی

ضرورت بهره گیری از همه ظرفیت ها برای نهادینه ساختن فلسفه حجاب ؛

ترویج فرهنگ عفاف و حجاب تضمین کننده امنیت اجتماعی

 شاید تا چند ماه پیش، دورکاری، سفر نرفتن، دورهمی 
نداشتن یا حتی دیدن والدین از پنجره فضای مجازی 
دور از ذهن یا غیرقابل تصور بود اما با شیوع کرونا، سبک 
زندگی دستخوش تغییر و رعایت پروتکل های بهداشتی 
جهت نیافتادن در دام این ویروس جزیی از زندگی امروزه 

شده است. 
مفهوم سبک زندگی به معنای شیوه زندگی خاص یک 
فرد، گروه یا جامعه از جمله مفاهیمی است که پس از 

شیوع ویروس کرونا بسیار مورد توجه قرار گرفته است.
کوشیده اند  انسان ها  که  است  سال  سالیان  واقع  در 
روش زندگی خود را بشناسند و مدیریت کنند و حتی 
دولت ها تلاش می کنند بر روی روش زندگی مردمان خود 
تأثیر بگذارند اما چندان در این شیوه موفق عمل نشد تا 
اینکه ویروس کرونا نیامده ساختارهای سبک زندگی را 

چنان که می خواست تغییر داد.
ویروسی که باعث شده ما هر روزه نگران سلامتی خود و 
خانواده باشیم و راهکارهایی همچون تغییر سبک زندگی 
برای رسیدن به تندرستی و سلامت خود به کار گیریم. زیرا 
به باور یک روانشناس، اصلاح سبک زندگی به مفهوم کلی 
خود از لحاظ روانی و فیزیکی می تواند یکی از بهترین راه 
 های پیشگیری از بروز بیماری های مختلف در انسان 

باشد.
بر  تاکید  با  ژیلا آهنگرزاده روز شنبه در گفت وگویی 
این موضوع که ویروس کرونا بسیاری از مردم جهان را 
آنان را دستخوش تغییرات  خانه نشین و سبک زندگی 
کرده، افزود: وقتی ملاقات های حضوری جای خود را 
به تماس های اینترنتی داده، کلاس های درس مدارس 
شده،  برگزار  حضوری  غیر  صورت  به  ها  دانشگاه  و 

بسیاری از مشاغل با روش دورکاری و از پشت میزها به 
پشت رایانه ها و تلفن های هوشمند انجام شده و گذران 
تعطیلات در جاده ها به کنج خانه منتقل شده، این یعنی 
سبک زندگی افراد به دلیل نگرانی از ابتلا به بیماری تغییر 

پیدا کرده است.
زندگی  روند  بر  کرونا  تاثیر  داد:  توضیح  آهنگرزاده 
تغییر سبک  این  نرود  یادمان  اما  ناپذیر است  اجتناب 
زندگی و در خانه ماندن، نیازمند ایجاد سرگرمی و نوعی 
تغییر روش برای گذران اوقات است تا حوصله ها سر نرود 
و نزاع ها بالا نگیرد. وی افزود: بهترین حالت این است که 
افراد در این خانه نشینی و تغییر سبک زندگی، نکاتی را 
لحاظ کنند که باعث تنگ تر شدن حلقه های ارتباطات 
شود. انسان موجودی درونگرا و برونگرا است اما در زندگی 
کرونایی، تلاش کنیم با تقویت برونگرایی، در جمع بودن 

را افزایش دهیم.
خلوت  و  خفا  حدودی  تا  کرد:  تصریح  آهنگرازده 
خصوصی خود را کنار بگذاریم مثلا وقتی اعضای خانواده 
کنار هم هستند گوشی موبایل را در دست نگیریم و بدانیم 
اگر هر کسی به فکر کار خود باشد برخوردها و نزاع ها 
افزایش پیدا می کند پس بهتر است نخست توجه به جمع 

و اطرافیان داشته و گوش شنوای همدیگر باشیم.
این روانشناس به زنان هم توصیه کرد: در این روزهای 
کرونایی که مردان بیشتر اوقات را در منزل می گذرانند 
حواسمان باشد که ممکن است بخواهند به آشپزی یا 
نظافت بپردازند، با این کار آنان مخالفت نکنیم و نگوییم 

این آشپزی، تمیز کاری بیشتری برای من می تراشد.
وی با تاکید بر این که دوران خانه نشینی کرونا، بهترین 
فرصت برای کتاب خواندن یا دیدن فیلم یا هنر آموختن 

است، گفت: باید از این فرصت استفاده بهینه کرد.
امروز رعایت کنیم تا در پساکرونا زندگی عادی 

داشته باشیم
آهنگرزاده با یادآوری اینکه یکی دیگر از تغییرات مشهود 
است،  ارتباطات  سبک  تغییر  زندگی،  سبک  بر  کرونا 
بجای  توان  بیاموزیم که می  کرونا  از  خاطرنشان کرد: 
دست دادن و روبوسی به تکان دادن سر یا از واژه های 
محبت آمیز استفاده کرد. مثلا بجای روبوسی، با نگاه و 
کلام محبت آمیز از واژه چقدر ماه شدی امروز یا چقدر 

سرحالی بهره ببریم.
و  زدن  ماسک  دست،  وشوی  شست  داد:  ادامه  وی 
استفاده از دستکش تغییراتی است که در ظاهر ایجاد 
شده و در باطن هم هرچقدر روابط بسته تر شود روی روان 
ما تاثیر می گذارد اما یادمان نرود این موقتی است به این 
معنا که انسان موجودی است که خود را با شرایط وفق 

می دهد و بعد از کرونا دقیقا همانند قبل خواهیم شد.
آهنگرزاده توضیح داد: پیچیدگی های رفتاری انسان 
به خاطر این است که می تواند با هر جغرافیا یا شرایط 
می  دلیل  همین  به  دهد.  وفق  را  خود  آسان  و  سخت 
گوییم اکثر افراد بعد از کرونا، به زندگی قبل بازمی گردند 
و دعوت به میهمانی را به سرعت می پذیرند و آن را موکول 

به بعد نمی کنند یا فرصت سفر را از دست نمی دهند.
به گفته این روانشناس بالینی، چه بسا شرایط کنونی 
باعث شده افراد قدر زندگی عادی و ارتباطات را بیشتر 
بدانند زیرا به این باور رسیده اند معلوم نیست فردا چه می 
شود. در واقع مهمترین درس کرونا به جهانیان این بود 
که در حال زندگی کنند و حال را به همه زمان ها ترجیح 

دهند.

چه کنیم تا این تغییر سبک زندگی به کام همه شیرین شود؟

تغییر سبک زندگی راهکار مبارزه با کرونا
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بحث همکاری بلندمدت با چین که در چارچوب یک سند همکاری ۲۵ ساله 
مطرح شده، در روزهای اخیر رنگ و بوی سیاسی به خود گرفته است آن هم در 
حالی که رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین تاکید دارد از آنجایی که اقتصاد دو 
کشور مکمل یکدیگرند، هر دو ناگزیر به توافق راهبردی بلندمدت هستند که منافع 

آن دو طرفه باشد. 
سند همکاری ۲۵ ساله چین و ایران تاکنون نظرهای موافق و مخالف زیادی را به 
خود جلب کرده است. براساس گزارش ها این سند با عنوان »برنامه همکاری های 
سیاسی،  حوزه های  در  کشور  دو  است  قرار  و  شده  تدوین  چین«  و  ایران  جامع 
و  نفت  جهانگردی،  علمی،  اقتصادی،  کشاورزی،  فرهنگی،  دفاعی،  امنیتی، 
انرژی، زیرساخت های مخابراتی و فناوری ارتباطات، تجارت، بهداشت و سلامت 
و ... همکاری داشته باشند. از نکات بسیار مهم این سند می توان به توافق بر سر 
تجارت با ارزهای ملی یاد کرد. بر اساس این  برنامه همکاری که هنوز نهایی نشده، 
چین واردکننده ثابت نفت از ایران خواهد بود و ایران نیز باید نگرانی های چین برای 
بازگشت سرمایه گذاری خود را برطرف کند. ارتقای همکاری های بانکی، مالی و 
بیمه ای و گشایش شعبه های بانک های ایران و تأسیس بانک مشترک ایران و چین 

به ویژه ایجاد پیام رسان ملی میان دو کشور به جای سوئیفت نیز مطرح شده است.
کمک به ساخت خط آهن در نقاط مختلف کشور، افزایش صادرات فراورده های 
فسیلی،  انرژی های  زیرساخت   حوزه  در  سرمایه گذاری  و  کمک  چین،  به  نفتی 

مشارکت در توسعه همه جانبه سواحل مکران، کمک به ایران برای ایجاد نسل۵ 
اینترنت و تقویت شبکه ملی اطلاعات، از جمله بخش های مهم سند است.

مجیدرضا حریری، رئیس اتاق ایران و چین در گفت وگو با ایرناپلاس به تاریخچه، 
مفاد سند یاد شده و ظرفیت های تجاری ایران و چین می پردازد. به گفته وی این 
دو کشور از نظر اقتصادی مکمل یکدیگر هستند و ایران با هر نظام و دولتی ناگزیر 

به این همکاری است.
چین  و  ایران  اینکه  کنید،  صحبت  سند  این  سرگذشت  درباره  ابتدا 

قدم های ابتدایی این همکاری را از چه زمانی برداشتند؟
این سند همان پیش نویس توافق نامه ای است که پیش از این و از طریق وزارت 
اقتصاد دوره آقای طیب نیا در کمیسیون مشترک آغاز کردیم و در زمان وزارت آقای 
دژپسند به کمیته ای که در حزب کمونیست چین مسئول امور ایران است، اعلام 

کردیم تا شروع یک همکاری جدید و برنامه ریزی شده کلید زده شود.
شرایطی  در  همکاری  این  برای  مذاکرات  معتقدند  سند  این  مخالفان 
بوده که چین دست بالا را داشته و از همین رو بندهایی به زیان کشور در آن 

گنجانده شده است؟
ابتدا این را بگویم که این قرارداد در هر دولت و حکومتی که باشد باید انجام می شد، 

زیرا اقتصاد ایران و چین دو اقتصاد مکمل همدیگر هستند.
ثانیاً هنوز قراردای صورت نگرفته است. تنها ما پیشنهاد داده ایم که در صنایع نفت، 

گاز، پتروشیمی و معدن، ساخت، ریل و جاده همکاری کنیم و در مقابل هم آنها از 
ایران نفت بخرند. یعنی ما یک مشتری تضمین شده ۲۵ ساله نفتی داشته باشیم.

چینی ها به یک کانال مطمئن نفتی برای انرژی خود نیاز دارند؛ به ویژه اینکه ما 
و روسیه تنها کشورهای صاحب نفتی هستیم که می توانیم از راه خشکی به چین 
نفت صادر کنیم. کسانی که در حوزه های استراتژیک کار می کنند معتقدند در آینده 
درگیری اصلی در دریای چین خواهد بود و از همین رو این کشور هم برای چنین 

روزی به دنبال مسیری برای دریافت نفت است.
از همه مهمتر این است که امضای این قرارداد به دولت کنونی نمی رسد و جای 

تعجب است که مخالفان دولت تا به این حد با آن مشکل دارند.
آیا اینکه نفت ایران با واحد یوان پرداخته شود، می تواند نیازها و منافع ما 

را برآورده کند؟
در ۱۰ تا ۱۵ سال آینده چین قدرت اصلی اقتصادی دنیا می شود و از همین رو، 
یوان ارز چین در آینده حداقل تنه به تنه دلار و یورو خواهد زد. بنابراین بحث یوان 
امروز نیست، هرچند که این واحد پولی هفت سال است که به عنوان ارز رسمی 
جهان روا در سبد ارزی کشورهای دنیا قرار گرفته است. اما خوب است این نکات را 

در نظر داشته باشیم و از فرصت ها و امتیازهایی که در چین هست، استفاده کنیم.
به نظر شما تا چه حد این سند نشان از یک مذاکره برابر دارد؟

اتفاقاً یکی از نقاط مثبت قرارداد این است که ما بعد از 4۰ سال این اعتماد به 
 بنفس را پیدا کرده ایم که با یک ابرقدرت دنیا پای میز مذاکره بشینیم و برای ۲۵ سال 
آینده تصمیم بگیریم. همین که از موضع برابر بنشینیم و درباره برنامه های بلندمدت 
صحبت کنیم یک اتفاق مثبت است. ضمن اینکه اقتصادهایی مانند ایران چاره ای 
جز همکاری با چین ندارند. چین شریک نخست تجاری ۱۲۰ کشور دنیاست، 
بنابراین موضوع این  همکاری سیاسی نیست و چیزی نمی تواند مانع این شود که دو 

کشور رابطه اقتصادی داشته باشند.
ایران و چین تا چه اندازه می توانند از نظر تجاری با یکدیگر مشارکت داشته 

باشند؟
ما با روسیه از نظر مواضع سیاسی، نظامی، امنیتی بسیار نزدیک تریم، اما هر چقدر 
در این چند سال تلاش کردیم، سالانه بیش از دو تا سه میلیارد دلار نتوانسته ایم با 
این کشور تجارت داشته باشیم، زیرا اقتصاد ایران و روسیه بسیار شبیه به یکدیگر 
انرژی است و در این زمینه رقیب  است؛ یعنی محصول اصلی صادراتی هر دو 
هستیم. همچنین در زمینه وارات کالاهایی مانند ماشین آلات  و تکنولوژی نیز رقیب 
یکدیگریم. اما اقتصاد ایران و چین مکمل یکدیگرند، زیرا ایران بزرگترین دارنده ذخایر 

انرژی دنیاست و چین هم بزرگترین خریدار آن.
آنچه که چین عرضه می کند، مورد نیاز ماست. در نتیجه این دو اقتصاد 

می توانند در بسیاری از زمینه ها با یکدیگر همکاری کنند.
عربستان سعودی و امارات جزو اردوگاه آمریکا هستند، اما در عین حال شریک 
تجاری اول و دوم چین در میان کشورهای خاورمیانه. پس موضوع سیاسی نیست 
و حتماً دلایل اقتصلادی ملموس دارد. هر کسی در جایگاه دولت ایران قرار گیرد، 
متوجه می شود در شرایط امروز این دو کشور ناچارند با یکدیگر شراکت نزدیک 

اقتصادی داشته باشند.
بنابراین از نظر شما این قرارداد برای دو کشور منفعت متقابل خواهد داشت؟
قطعاً همین طور است. داشتن یک مشتری بلندمدت اقتصادی برای ما یک 
موفقیت راهبردی است. الان همه فروشنده های نفت به دنبال مشتری بلندمدت 

هستند.

رئیس اتاق ایران و چین: 

زنگنه:توافق ۲۵ ساله یک راهبرد بُرد-بُرد است
 ایران در پرونده ترکمن گاز جریمه  نشده است

و  ایران  گاز  ملی  شرکت های  گازی  پرونده  در  داوری  حکم  گفت:  نفت  وزیر 
ترکمن گاز، هیچ جریمه یا خسارتی را متوجه شرکت ملی گاز نکرده و تنها حکم 
پرداخت بدهی ایران به ترکمنستان صادر شده که نتیجه دور از انتظاری نبوده 

است. 
»بیژن زنگنه« دیروز در حاشیه آیین امضای قرارداد توسعه میدان نفتی یاران، 
درباره ابهام های مطرح در پرونده گازی ایران و ترکمنستان توضیح داد و با یادآوری 
این مطلب که طرف قرارداد، دولت جمهوری اسلامی ایران یا وزارت نفت نبوده 
است، گفت: این قرارداد تجاری بین شرکت های ملی گاز ایران و ترکمن گاز بوده که 
به دلیل چند بار قطع گاز از سوی ترکمنستان و اعلام ترکمن گاز مبنی بر پرداخت 

نشدن بدهی های شرکت ملی گاز ایران با اختلاف هایی همراه شد.
وی افزود: ما به دلیل تحریم امکان انتقال پول را نداشتیم؛ حتی شرکت ملی گاز 
ایران بهره ای که بر مبنای قرارداد به دلیل پرداخت نکردن بدهی تعلق می گیرد و 
به وام تبدیل می شود، را قبول داشت و حتی بخشی از این بدهی با شکل کالا و 
خدمات پرداخت شد، اما ترکمن گاز اصرار داشت پول را به صورت کامل دریافت 

کند و در این زمینه، انعطافی برای مذاکره نداشتند.
وی ادامه داد: شرکت ملی گاز بحث طرح موضوع در داوری را عنوان و اعلام کرد 
در صورتی که پرونده به داوری برود، قیمت گاز ترکمن گاز هم باید در داوری مطرح 
شود، زیرا از نظر شرکت ملی گاز ایران، قیمت ترکمنستان به دلیل الحاقیه هایی 
که به قرارداد پیشین بسته بود، بالا و از نظر شرکت گاز غیرمنصفانه بود. از سوی 
دیگر شرکت ملی گاز بر این نظر بود که باید جرایمی مربوط به کمیت و کیفیت گاز 
نیز به ترکمن گاز تعلق گیرد. سرانجام آنها پیشنهاد طرح موضوع در داوری را قبول 

نکردند، اما مدتی بعد، خودشان پرونده را به داوری بردند.
وزیر نفت با بیان اینکه آنچه در داوری تصمیم گرفته شد، نتیجه دور از انتظاری 
نبوده است، تصریح کرد: داوری به این تصمیم رسید که شرکت ملی گاز ایران باید 
بدهی خود را به ترکمن گاز پرداخت کند، اما حکم داوری، هیچ جریمه یا خسارتی 
را متوجه شرکت ملی گاز ایران نکرده است و از سوی دیگر، داوری با بخش قابل 
توجه درخواست شرکت ملی گاز ایران مبنی بر جریمه مربوط به کمیت و کیفیت 
گاز صادراتی ترکمن گاز موافقت کرده است که به این ترتیب، این میزان جریمه از 

بدهی شرکت ملی گاز ایران کسر می شود.
زنگنه با یادآوری اینکه ایران به دلیل تحریم، امکان انتقال پول را نداشته است، 
افزود: باز هم باید بر سر اینکه چطور بدهی ایران پرداخت شود، بحث و راهکاری 
پیدا شود. دولت و ملت ترکمنستان دوست هستند و ما می خواهیم با این کشور 
همسایه در درازمدت کار کنیم. اختلاف های تجاری در سطح بین الملل مطرح، 
بررسی و برطرف می شود و این طور نیست که بگوییم ببینیم چه کسی برد، چه 
کسی باخت یا حال چه کسی گرفته شد. همان طور که پیش از این نیز شرکت 
ملی گاز و بوتاش ترکیه به داوری رفتند و در عین حال به روابط دوستانه خود ادامه 
داده اند. وی گفت: همچنین بر مبنای حکم داوری، دو قرارداد موجود بین دو 
شرکت که بخشی از آن به نفع ایران نبود و به دلیل قطعی گاز از سوی ترکمنستان 

به ما تحمیل شده بود، خاتمه یافته تلقی شد.
زنگنه در پاسخ به پرسشی درباره احتمال امضای قراردادی جدید بین دو شرکت، 
عنوان کرد: این موضوع در چارچوب روابط درازمدت بین دو کشور تعریف می شود.

سرپا ایستاده ایم و تسلیم نمی شویم
زنگنه در پاسخ به پرسش مبنی بر اینکه پیام این قرارداد در شرایط تحریمی ایران 

چیست، گفت: پیام قرارداد این است که ما سرپا ایستاده ایم و تسلیم نمی شویم.
وزیر نفت اضافه کرد: ظرفیت سازی برای صنعت نفت، امری راهبردی است. ما از 
این مشکلات پیش تر هم دیده ایم و ان شاءالله از آنها عبور می کنیم و لازم است برای 
روزی که نیاز شود دوباره وارد بازار شویم و ظرفیت کافی داشته باشیم. همان طور 
که پس از تحریم پیشین نیز دنیا از اینکه صنعت نفت ایران در کمتر از چهار ماه به 

حداکثر تولید خود بازگشت متعجب شد.  
وزیر نفت در بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره به ضرورت تکیه بر 
توان و ظرفیت های ایرانی در پیشبرد پروژه های صنعت نفت، گفت: اصل برای 
وزارت نفت، استفاده حداکثری از تجهیزات ساخت داخل است و این الزام را به 
پیمانکاران نیز ابلاغ کرده ایم که مجاز نیستند کالایی را که به طور کیفی در داخل 

کشور ساخته می شود، از خارج وارد کنند.
میدان  توسعه  طرح  در  درون چاهی  پمپ های  از  بهره گیری  به  اشاره  با  وی 
یاران، اظهار کرد: داخلی سازی این پمپ ها را از طریق چند مسیر مختلف دنبال 
می کنیم؛ چراکه پمپ درون چاهی به دلیل کار در دمای بالا بعد از مدتی مستهلک 
می شود و نیاز به تعمیر دارد، بنابراین بومی سازی آن می تواند بسیار راهگشا باشد.

 
وزیر راه و شهرسازی:

برنامه های در دست اجرای دولت قیمت 
مسکن را کاهش می دهد

وزیر راه و شهرسازی بعد از امضای تفاهمنامه ساخت مسکن برای ایثارگران که 
عصر دیروزدر ساختمان دادمان وزارت راه و شهرسازی برگزار شد، گفت : ساخت 
و تولید مسکن کار بزرگی است که در دستور کار دولت قرار گرفته و اراده ای قاطع 

برای پیشبرد اهداف خود در بخش مسکن داریم.
»محمد اسلامی« افزود: طرح اقدام ملی مسکن و تکمیل واحدهای مسکن 
مهر دو پروژه بزرگی است که از سال گذشته و با اهتمام ویژه در حال اجرا است 
و وزارت راه و شهرسازی از امکانات و تجهیزات خود برای پشتیبانی طرح مسکن 

ملی استفاده می کند.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه مدیون خانواده شهدا هستیم و هر قدمی 
که برای جامعه ایثارگران برداریم کم است، ادامه داد: طبق تفاهمنامه امروز در 
شهرهای گوناگون نسبت به ساخت ۲۰ هزار واحد مسکونی برای این قشر اقدام 

می شود تا دغدغه مسکن جامعه ایثارگران رفع شود.
اسلامی با اشاره به تفاهمنامه های دیگری که تاکنون برای کارگران، معلمان 
تامین ۲۰۰ هزار واحد  آن  نمونه  نیروهای مسلح منعقد شده است، گفت:  و 
مسکن کارگری و ۱۰۰ هزار واحد مسکن برای بازنشستگان است.جامعه بزرگی 
از هم وطنان ما در غالب این تفاهمنامه ها خانه دار می شوند و بر این اساس انتظار 

این است که عرضه و تولید مسکن در بخش قیمت گذاری در بازار تاثیرگذار باشد.
این مقام مسئول با بیان اینکه تولید و عرضه مسکن جزو برنامه های درحال 
اجرای دولت است، گفت: تمام کسانی که در سایت مسکن ملی ثبت نامه کرده اند 
مورد ارزیابی و پالایش قرار گرفته اند و اگر واجد شرایط باشند صاحب مسکن ملی 
خواهند شد که امید به خانه دار شدن را افزایش داده است.  وی گفت:با توجه به 
هماهنگی های صورت گرفته تامین زمین برای جامعه ایثارگری انجام شده است 
و باور داریم که می توانیم تولید و عرضه مسکن را به یک نهضت فراگیر در کشور 
تبدیل کنیم. اسلامی گفت: نباید رسانه ها این تصور را ایجاد کنند که در دولت هیچ 
برنامه ای برای بخش مسکن وجود ندارد و قیمت ها کنترل نمی شوند. از مدت ها 
قبل دولت با اجرای شیوه نامه های جدید در حال افزایش صاحبخانه ها است و در 

همین راستا ۲۰ درصد تسهیلات بانک ها به بخش مسکن داده می شود.
 

قائم مقام ایران خودرو  خبرداد:

تحویل9 هزار خودرو از فروش فوق العاده  
قائم مقام ایران خودرو در امور بازاریابی، فروش و خدمات پس از فروش از فاکتور 
شدن و تحویل حدود ۹ هزار دستگاه از مجموع ۱۵ هزار دستگاه خودروی تعهد 

شده از سوی این گروه در برنامه فروش فوق العاده اخیر خبر داد. 
"محسن ناقدی" دیروز در نشست هم اندیشی با اصحاب رسانه در محل شرکت 
ساپکو افزود: تا پیش از پایان تیرماه به عدد قابل توجهی در حوزه تحویل خواهیم 
رسید. وی بیان داشت: برنامه فروش بعدی را پس از اتمام تحویل های خودروهای 

یاد شده آغاز خواهیم کرد.
ناقدی خاطرنشان کرد: از ۲۵ آبان پارسال تا امروز همه خودروهای برنامه های 

فروش فوری ایران خودرو به مشتریان تحویل شده است.
وی گفت: از ابتدای امسال تا امروز ۱4۲ هزار دستگاه خودرو در این گروه تولید 

شده که در همسنجی با پارسال ۳۱ درصد رشد داشته است.

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه ۱۳۹۹۰4۰۳۰۰۱۱۰۰۰۷۵۲
بدین وسیله به ورثه آقای محمد کریمی عینی )سیاوش کریمی عینی و اشرف کریمی عینی و فاطمه کریمی عینی و مریم حقیقت نژاد و اصغر کریمی عینی و زهرا کریمی عینی و صغری کریمی عینی و رضا کریمی عینی(، از قم بدهکار سند ازدواج شماره ۷۸۷۲ 

مورخ ۱۳۸4/۰۷/۲۷ دفتر ازدواج ۱۲ قم ابلاغ می گردد که خانم مریم حقیقت نژاد باستناد سند مذکور جهت وصول مهریه تعداد ۳۱4 عدد سکه تمام بهار آزادی مبادرت به صدور اجرائیه نموده و پرونده تحت کلاسه ۱۳۹۹۰4۰۳۰۰۱۱۰۰۰۷۵۲/۱ )با شماره بایگانی 
۹۹۰۰۸۱۸( در شعبه اجرای ثبت قم در جریان است چون نشانی شما مندرج در سند مزبور شناخته نشده است و بستانکار نیز نتوانسته شما را معرفی نماید. لذا حسب تقاضای بستانکار و طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرا مفاد اسناد رسمی اجرائیه فوق الذکر در روزنامه منتشر 
می گردد لذا لازم است ظرف مدت ۱۰ روز از انتشار این آگهی )که به منزله ابلاغ اجرائیه است( نسبت به پرداخت بدهی اقدام در غیر اینصورت عملیات اجرائی تعقیب خواهد شد. این آگهی فقط در همین یک نوبت منتشر و آگهی دیگری جز مزایده )در صورت بازداشت 

اموال( منتشر نخواهد شد.
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

فردا ۹۰  اگر  اما  باشد،  یورو  دنیا  پول  شاید قوی ترین 
میلیون آلمانی بروند جلوی بانک ها و صرافی ها صف 
ببندند و هر یک بخواهند فقط  هزار یورو از پولشان را 
بفروشند و تبدیل به ارز دیگری کنند، تا ساعاتی بعد 

ارزش پول آنها به سرعت کاهش خواهد یافت. 
این روزها دوباره بازار ارز در تیتر رسانه ها افتاده و بحث 
قیمتی  نوسان  با  که  دلاری  است.  شده  بازار  و  کوچه 
پیدا  تمایل  مردم  می شود.  معامله  ارز  دلالان  سوی  از 
کرده اند ریال های خود را به دلار تبدیل کنند و نقاطی از 
تهران که به عنوان بورس ارز شناخته می شود، به محلی 
برای عرصه دلالان ارز تبدیل شده است آن هم در حالی 
که بانک مرکزی بعنوان بازارساز، هیچ کمبودی نداشته 
و در حتی در این روزها مقادیر زیادی عرضه کرده اما 

خریداری نداشته است.
در این رابطه با »علی اصغر سمیعی زفرقندی« رئیس هیأت مؤسس کانون صرافان گفت وگو کرده ایم و راهکارهای حل چالش 

کنونی را از نظر وی جویا شده ایم.
سمیعی زفرقندی می گوید: از مهم ترین عوامل بالا رفتن نرخ ارز می توان به دو مورد اشاره کرد. نخست نرخ تورم و بالا بودن حجم 
نقدینگی و دومی که اهمیت بیشتری دارد، کاهش اعتماد عمومی به پول ملی است. به نظرم بزرگ ترین اشتباه در سیاست های 
اقتصادی کشور در حال حاضر غیرواقعی بودن قیمت ها و چند نرخی بودن است. این اشتباه علاوه بر ضربات اقتصادی که به 
کشور می زند، به اخلاق جامعه نیز خدشه وارد کرده و به اعتماد مردم هم لطمه می زند. مهم ترین عامل ثبات هر اقتصادی، جلب 

اعتماد عمومی است.
وی در ادامه می افزاید: نرخ های تورم، سود بانکی و بیکاری سبب افت ارزش پول ملی می شود، اما به نظرم از همه اینها مهم تر 
سلب اعتماد عمومی از پول ملی است که از همه علت ها مهم تر است. چیزی که باعث از بین رفتن اعتماد مردم می شود، نگفتن 

واقعیت ها و راستگویی است. آیا اعلام قیمت های غیرواقعی در این چارچوب قرار نمی گیرد؟
این فعال حوزه ارزی می گوید: امروز شاید قوی ترین پول دنیا یورو باشد اما به شما اطمینان می دهم اگر فردا ۹۰ میلیون آلمانی 
بروند جلوی بانک ها و صرافی ها صف بندند و هر یک بخواهند فقط هزار یورو از پولشان را بفروشند و تبدیل به ارز دیگری مانند دلار 

کنند، تا ساعاتی بعد ارزش پول آنها به سرعت کاهش خواهد یافت. نقش اعتماد مردم به قوت پول ملی کشور خیلی مهم است.
ارز تک نرخی شود

سمیعی زفرقندی معتقد است: هر نوع ارزان فروشی ارز به هر دلیل و با هر بهانه ای اشتباه است و سبب ایجاد رانت و فساد از یک 
طرف و علاقه مندی عده ای به خرید ارز ارزان و فروش گران تر آن می شود که همین، سبب گرمی بازار و ازدیاد متقاضیان و بالاتر 

رفتن قیمت ها خواهد بود.
وی در همین رابطه می افزاید: از سوی دیگر، وقتی شما مقداری از ارز خود را به هر دلیلی ارزان تر از قیمت واقعی بفروشید، مجبور 
می شوید بقیه آن را گران تر از قیمت واقعی بفروشید تا آن ارزان فروشی جبران شود. بنابراین حذف همه قیمت های غیرواقعی و با 

هر نامی و اعلام نرخ ارز به صورت واقعی و واحد همیشه توصیه می شود.
افزایش تعرفه گمرکی به جای ممنوعیت واردات

سمیعی زفرقندی معتقد است، ممنوعیت واردات را سیاست درستی نمی دانم، زیرا ممکن است به نفع قاچاقچیان شود، اما 
می شود با وضع نرخ گمرکی بالاتر برای کالاهای گران و کم کردن از نرخ گمرکی برای کالاهای مشابه و ارزان تر، مردم را تشویق 

کرد تا کالاهای ارزان تر و احیاناً تولید داخلی خریداری کنند. به هر حال، نرخ ارز برای همه باید یکسان باشد.
رئیس هیأت مؤسس کانون صرافان در پایان گفت: از سال ها پیش پیشنهادهای خود درباره حل مسائل ارزی را به صورت نامه به 
مسئولان اقتصادی و همین طور به صورت مصاحبه یا مقاله بیان کردم. به تازگی هم در یک نامه به صورت مفصل برای رئیس کل 
بانک مرکزی پیشنهادهایی برای رفع مشکلات، تقدیم کرده ام. امیدوارم بتوانیم با اتخاذ رویکرد درست، از شرایط کنونی عبور 

کنیم.

مستاجران  مالی  قدرت  افزایش  برای  دولت   
طرحی را برای نخستین بار در آستانه اجرا دارد 
که بر اساس آن اجاره نشینی در شهرهای بزرگ با 
خانه زیر ۷۵ متر و در سایر شهرها با خانه زیر ۹۰ متر 

مشمول دریافت وام ودیعه خواهد شد. 
بسته حمایی دولت در بخش مسکن که بخشی از 
آن مربوط به افزایش قدرت مستاجران به خصوص 
در کلانشهرها است در آستانه تصویب نهایی قرار 
دارد و با موافقت نهایی بانک مرکزی، به زودی در 

مرحله اجرا و ابلاغ قرار خواهد گرفت.
۳۰ درصد از جمعیت کشور اکنون مستاجرند که 
در شهر تهران 4۳ درصد جمعیت مستاجر را داریم 
برای همین مصوبه حمایتی دولت، بیشترین تاثیر 

خود را در بخش ساماندهی بازار اجاره در پایتخت خواهد داشت و می تواند از کوچ اجباری جمعیت اجاره نشین به اطراف 
پایتخت تاحدودی جلوگیری کند. اعطای این وام از آن رو منجر به کاهش مهاجرت جمعیت اجاره نشین به اطراف شهرها 
خواهد شد که دولت سه هفته پیش با مصوبه تعیین سقف اجاره بها، تا ۵۰ درصد توانست قراردادهای اجاره را با نرخ عادلانه 

به مرحله تمدید برساند و هم اینکه توانست از التهاب بازار اجاره بکاهد.
به گفته »محمد اسلامی« وزیر راه و شهرسازی بخشی از منابع ۷۵ هزار میلیارد تومانی که برای مبارزه با کرونا تخصیص 

داده شده است ظرف هفته های آتی برای کمک به مستاجران واجد شرایط اختصاص خواهد یافت.
وزیر راه و شهرسازی:

وام ودیعه اجاره وعده نیست، به زودی محقق می شود
»محمد اسلامی« وزیر راه و شهرسازی دیروز در حاشیه مراسم امضای تفاهمنامه تامین مسکن ایثارگران در جمع 
خبرنگاران در خصوص آخرین وضعیت تصویب وام ودیعه مسکن، گفت: مستاجران برای دریافت این وام باید قرارداد 
رسمی با کدرهگیری داشته باشند و ملک آنها طبق الگوی مصوب مسکن که برای پایتخت ۷۵متر و برای باقی شهرها ۹۰ 

متر است، باشد. وی گفت: اکنون منتظر بانک مرکزی هستیم تا موافقت نهایی خود را با مبلغ پیشنهادی وام اعلام کند.
به گفته اسلامی اکنون بانک مرکزی در حال هماهنگی برای تامین منابع و تدوین شیوه نامه اجرایی آن با بانک ها است و 
در صورت توافق نهایی در ستاد اقتصادی دولت تصویب خواهد شد. وی با بیان اینکه پیشنهادات وزارت راه و شهرسازی در 
فرآیند بررسی قرار دارد، گفت: زمان بر شدن اجرای این برنامه نشانه این است که یک وعده نیست بلکه برنامه دولت است 
و به زودی محقق می شود. مطابق تصمیم گیری های انجام شده برای پرداخت این تسهیلات، واحد مسکونی که در اختیار 
مستاجران قرار دارد باید مطابق با الگوی مسکن باشد؛ بدین معنا که حداکثر متراژ واحد مسکونی مستاجران تهرانی برای 
برخورداری از این تسهیلات ۷۵ و در سایر شهرهای کشور ۹۰ مترمربع در نظرگرفته شده است. دولت همچنین با این هدف 
که این وام به جامعه هدف تعلق گیرد »داشتن کد رهگیری« را اجباری کرده است و به همین دلیل معاونت مسکن وزارت راه 
پیش تر در گفت و گو با ایرنا تاکید کرد: از روز ۹ ماه تیرماه تمام معاملات مسکن باید کد رهگیری داشته باشند و مستاجرینی 
که کد رهگیری ندارند به دفاتر املاک مراجعه کرده و بدون هیچ وجهی کد رهگیری را دریافت کنند. ظاهرا بعضی از دفاتر 
املاکی از صدور کد رهگیری شانه خالی می کنند و می خواهند مالیات ارزش افزوده خود را پرداخت نکنند به همین دلیل 
قراردادهای اجاره زیادی در کشور بدون کد رهگیری وجود دارد. بنگاه های املاکی با صدور کد رهگیری مجبور می شوند 
این مالیات را پرداخت کنند و هدف وزارت راه از صدور کد رهگیری برنامه ریزی در حوزه مسکن است و اینکه تشخیص دهد 
کدام ملک خالی است یا کدام خانواده در کجا زندگی می کند؟ رقم و میزان سود تسهیلات هنوز اعلام نشده است و دلیل 
اصلی، این است که نهادهای مسئول در حال بررسی سه پیشنهاد وزارت راه هستند. آن طور که وزیر راه اعلام کرده است 

این وام به مالکان تعلق می گیرد و مستاجران فقط سود این تسهیلات را به صورت ماهیانه به بانک بازمی گردانند.
همچنین این تسهیلات به کسانی پرداخت می شود که بر اساس قانون ساماندهی و تولید مسکن، فرم ج آنها سبز باشد به 

این معنی که از تسهیلات دولتی بخش مسکن استفاده نکرده باشند.

رئیس هیأت مؤسس کانون صرافان:

احیای اعتماد به پول ملی را دریابیم
وام ودیعه اجاره وعده نیست، به زودی محقق می شود

مستاجران با چه شرایطی وام ودیعه دریافت می کنند؟
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پرسپولیس برای قهرمانی چند امتیاز 
می خواهد؟

 سرخپوشان تهرانی با کسب پیروزی در برابر ماشین سازی یک قدم دیگر به 
قهرمانی ششم خود در لیگ برتر نزدیک تر شدند. 

تیم فوتبال پرسپولیس در چارچوب هفته بیست و چهارم رقابت های لیگ برتر 
شب گذشته)جمعه( در ورزشگاه بنیان دیزل به مصاف ماشین سازی تبریز رفت 
و در نهایت با یک گل به برتری رسید. این تیم در حال حاضر با ۵۶ امتیاز به 
مقتدرانه ترین شکل ممکن صدرنشین است و از یک بازی بیشتر با تیم دوم جدول 

رده بندی ۱۵ امتیاز فاصله دارد.
امتیاز  چند  کسب  با  پرسپولیس  که  است  این  می آید  وجود  به  که  سوالی 
اگر  خوزستان  فولاد  فوتبال  تیم  جدول  در  شد؟  خواهد  مسجل  قهرمانی اش 
بتواند بازی عقب افتاده خود را ببرد می تواند به رده دوم صعود کند و جدی ترین 
تعقیب کننده پرسپولیس بشود. حالا فرض می کنیم که این تیم در تمام بازی های 
باقیمانده خود به برتری برسد و حتی پرسپولیس هم را شکست دهد. در این 
صورت تعداد امتیازهای تیم نکونام به عدد ۶۳ خواهد رسید. در حال حاضر 
پرسپولیس ۵۶ امتیاز دارد و بازهم برای کسب قهرمانی به جمع آوری هشت امتیاز 

از ۶ دیدار باقیمانده احتیاج دارد.
پرسپولیس باید در ۶ دیدار پیش روی خود به مصاف این تیم ها برود:

نساجی  مسجدسلیمان)مسجدسلیمان(،  نفت  خوزستان)تهران(،  فولاد 
گل گهرسیرجان)سیرجان(،  اصفهان)تهران(،  ذوب آهن  مازندران)مازندران(، 

سایپای تهران)تهران(
پرسپولیس در دور رفت مقابل این ۶ تیم به پنج پیروزی و یک باخت دست پیدا 
کرد. یعنی کسب ۱۵ امتیاز از ۱۸ امتیاز ممکن که اگر این اتفاق دوباره تکرار شود 
تعداد امتیازات پرسپولیس ۷۱ خواهد شد و این یک رکورد تاریخی در لیگ برتر 

محسوب خواهد شد و به نوعی مقتدرانه ترین قهرمانی را به دست می آورد.
با این شرایط باید دید چه اتفاقی برای پرسپولیس و لیگ نوزدهم رخ می دهد. 
تصور اینکه تیم صدرنشین لیگ که در ۱۳ بازی اخیر ۱۲ برد و یک تساوی داشته 
نتواند در ۶ بازی هشت امتیاز بگیرد بسیار دشوار است. از طرفی این نکته را هم 
فراموش نکنیم که آیا تیمی مثل فولاد و یا بقیه تیم های بالانشین توانایی این را 
دارند که در تمام بازی های باقیمانده به برتری برسند؟ یادمان نرود که جدال های 
رودرروی زیادی بین تیم های بالای جدولی در راه است که خواه ناخواه از آنها 

امتیازات زیادی را می گیرد.

۲ نقش متفاوت اتابک زارعی

قاتل استقلال؛ فرشته نجات پرسپولیس
بازیکن ۲۲ ساله تیم فوتبال ماشین سازی تبریز برابر سرخابی های پایتخت ۲ 

نقش متفاوت را ایفا کرد. 
تبریز  سازی  ماشین  تبریز.  دیزل  بنیان  ورزشگاه  سال ۱۳۹۸.  شهریور  اول 
صفر-استقلال تهران صفر. دقیقه ۷4 و تعویض برای تیم تبریزی. علی آل کثیر 
از بازی خارج و به جای او اتابک زارعی وارد میدان می شود. ۲۱ دقیقه بعد. اخراج 
محمد دانشگر و خطا پشت محوطه جریمه برای ماشین سازی. ضربه هنرمندانه 
اتاباک زارعی که بعد از سایش به سر بازیکن استقلال به گوشه دروازه رفت و بازی 
با نتیجه یک بر صفر به اتمام رسید. تعویض طلایی رسول خطیبی باعث شد تا 
سه امتیاز حساس هفته نخست به حساب تیم تبریزی واریز شود و استراماچونی و 

شاگردانش با شکست به سمت پایتخت بیایند.
بیستم تیرماه سال ۱۳۹۹. ورزشگاه بنیان دیزل تبریز. ماشین سازی تبریز صفر- 
پرسپولیس تهران صفر. دقیقه ۵۹ و تعویض برای تیم تبریزی. بابک مرادی از بازی 
خارج و به جای او اتابک زارعی وارد میدان می شود. ۲۵ دقیقه بعد. پنالتی برای 
پرسپولیس روی بی احتیاطی بازیکن تازه وارد ماشین سازی. اتابک زارعی ابتدا در 
کنترل توپ ناموفق بود و سپس در درون محوطه جریمه اسیر زرنگی علیپور شد و 
ناخواسته روی بدن او خراب شد تا پنالتی به دست بیاید. مهدی ترابی پشت توپ 
قرار گرفت و تیمش را با یک گل جلو انداخت و بازی با همین نتیجه به اتمام رسید. 
سه امتیاز دیگر به حساب پرسپولیس ریخته شد و ماشین سازی در خانه شکست 
تلخ دیگری را تجربه کرد. بازیکن ۲۲ ساله تیم ماشین سازی در فاصله حدود ۱۰ 
ماه ۲ خاطره متفاوت از تقابل با سرخابی های پایتخت را به یادگار گذاشت. او در 
قامت یک قهرمان وارد میدان بازی با استقلال شد و نقش قاتل این تیم را به عهده 
گرفت و حالا این بار مقابل پرسپولیس نه تنها قاتل تیم حریف نشد؛ بلکه نقش یک 

فرشته ناخواسته را برای سرخپوشان ایفا کرد و حکم به پیروزی شان داد.

با وجود سقوط به دسته پایین تر؛ 

قدوس در آمیان ماندنی شد
 بازیکن تیم ملی ایران با وجود سقوط تیمش به لیگ دسته اول فرانسه، در تیمش 

ماندنی شد. 
سامان قدوس هافبک نفوذی تیم ملی ایران با وجود سقوط تیمش به دسته اول 
فوتبال فرانسه در تیمش ماندگار شد. لوشامپیونه یکی از لیگ هایی بود که خیلی 
زود پس از وقفه مسابقات به خاطر شیوع ویروس کرونا، اتمام مسابقات را اعلام و 
پاری سن ژرمن را قهرمان معرفی کرد. در پی این تصمیم تیم انتهای جدولی آمیان 
هم به لیگ دسته اول فوتبال فرانسه سقوط کرد. البته تیم آمیان در اعتراض به این 
تصمیم، ابتدا به فیفا و سپس به دادگاه عالی ورزش اعتراض کرد تا بتواند تغییری 
را در حکم صادره از سوی فدراسیون فوتبال فرانسه ایجاد کند. اما طبق نوشته 
سایت های فرانسوی این درخواست بی نتیجه ماند و آمیان باید فصل آتی مسابقات 
را در لیگ دسته اول فوتبال فرانسه بازی کند. سامان قدوس ملی پوش ایرانی آمیان 
هم که ابتدای فصل با فراز و نشیب های زیاد به این تیم آمد، در فوتبال فرانسه 
ماندنی شد. این بازیکن تا سال ۲۰۲۳ با آمیان قرارداد دارد و طبق آن در این تیم 
خواهد ماند. این در حالی بود گفته می شد قدوس مورد توجه باشگاه بشیکتاش 

ترکیه قرار دارد و ممکن است به این تیم مطرح برود. 

 مدافع تیم فوتبال پرسپولیس معتقد است که شرایط این تیم با حضور یحیی گل 
محمدی و دستیارانش بسیار خوب است. 

محمدحسین کنعانی زادگان در گفت وگویی، درباره بازی جمعه شب گذشته 
پرسپولیس و ماشین سازی، عملکرد خودش در این بازی، سفر ایزوله به تبریز و ... 
صحبت هایی انجام داد که متن کامل آن را در زیر می خوانید. ابتدا در مورد بازی با 

ماشین سازی صحبت کن، تیمی که بازی کردن با آن بسیار سخت است.

واقعاً همینطور است. تمام تیم هایی که مقابل پرسپولیس قرار می گیرند،  به قول 
معروف بسته بازی می کنند تا دست کم یک امتیاز را از ما بگیرند. ماشین سازی هم 
تیم بسیار قدرتمندی است که مقابل تیم های بزرگ خوب کار کرده بود. اگر ما این 
تیم را شکست دادیم به خاطر قدرت مان است و نشان دادیم که تیمی هستیم که 
شخصیت قهرمانی داریم و بازی داخل یا خارج از خانه برای ما اهمیتی ندارد چون 

فقط پیروزی را می خواهیم.
به نظرت پرسپولیس چند درصد راه قهرمانی را طی کرده است؟

نمی توان از الان گفت قهرمان شدیم چون فوتبال است و هزار اتفاق. قهرمانی ما 
هم به نتایج خودمان بستگی دارد و هم به نتایج تیم های دیگر. ما بازی به بازی پیش 

می رویم تا بتوانیم در نهایت قهرمان شده و دل هواداران را شاد کنیم.
خودت در بازی با ماشین سازی چندین نوبت نفوذ کردی آن هم در حالی 

که مدافع وسط بودی، آیا این به درخواست کادر فنی بود یا خودت؟
بالاخره کادرفنی از من شناخت دارد. من هم همیشه سعی می کنم پاس های در 
عمق به بازیکنان بدهم. البته شب گذشته بازیکنان ماشین سازی من را آنالیز کرده 
بودند و جلوی پاس هایم را گرفته بودند. به خاطر همین چند نوبت پا به توپ شدم تا 

فضا برای دیگر بازیکنان فراهم شود.
در مورد عملکرد سعید حسین پور چه نظری داری؟

حسین پور بازیکن جوان و باانگیزه ای است که خیلی خوب بازی کرد. قبل از 
مسابقه هم همه ما به او روحیه دادیم تا بهترین عملکرد را به نمایش بگذارد. خیلی 
دوست داشتم ضربه حسین پور گل می شد تا پای او هم برای پرسپولیس به گلزنی 
باز شود. حسین پور جوان آینده داری است که می تواند سال ها برای پرسپولیس 

بازی کند.

فشارها و صحبت هایی که علیه پرسپولیس وجود دارد تاثیر روی عملکرد 
شما می گذارد؟

قبلا هم گفتم که ما به حاشیه های بیرون کاری نداریم و تمام هدف مان کسب 
پیروزی است. ما جواب همه این صحبت ها را در زمین می دهیم و ترجیح می دهیم 

که در زمین حرف خودمان را بزنیم.
از زمانی که کادرفنی جدید آمده پرسپولیس غیر از یک مساوی همه تیم 

ها را برده، دلیل این مسئله چیست؟
همینطور است. ما فقط مقابل استقلال مساوی کردیم که ای کاش آن بازی را 
هم برده بودیم. باید بگویم که گل محمدی قبلا در شهرخودرو هم نشان داده بود 
که مربی خوبی است. از زمانی که آمده بار فنی تیم بالا رفته و روز به روز بهتر شدیم. 
همه ما خیلی چیزها از کادرفنی یاد گرفتیم و اعضای کادر فنی هم خیلی به ما 

کمک می کنند. به قول معروف با این کادر فنی شرایط ما عالی است.
در مورد سفر ایزوله ای که به تبریز داشتید هم صحبت کن.

سفر از نظر بهداشتی عالی بود. هم وسایل بهداشتی داشتیم و هم در هواپیما هر 
نفر با نفر کناری یک صندلی فاصله داشت تا کنار هم نباشیم. فقط مسئله اینجا بود 
که پروازی که حداکثر باید ۵۰ دقیقه طول می کشید یک ساعت و نیم طول کشید و 

ما یک ساعت و نیم روی هوا بودیم. نمی دانم دلیل این مسئله چه بود.
درباره مشخص شدن وضعیت لیگ قهرمانان آسیا هم صحبت کنید.

خب همونطور که کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام کرد ما باید هر سه روز یک بار در 
یک کشور متمرکز بازی کنیم که این کارمان را خیلی سخت می کند. هر سه روز یک 
بار بازی کردن هم مصدومیت دارد و هم خستگی اما ما تمام تلاشمان را می کنیم تا 

از نام بزرگ پرسپولیس در آسیا دفاع کنیم.

کنعانی زادگان: 

با این کادرفنی شرایط پرسپولیس عالی است 

رییس فدراسیون کشتی از قطعی شدن مدال طلای کمیل قاسمی در المپیک لندن خبر داد و گفت: به نفرات سوم مشترکا 
مدال طلا اهدا خواهد شد.  علیرضا دبیر درباره حاشیه های ایجاد شده درخصوص پیگیری مدال طلای کمیل قاسمی 
در المپیک ۲۰۱۲ لندن، با اشاره به پیگیری های فدراسیون کشتی در این رابطه اظهار کرد: خود دوستان هم می دانند، 
کار اداری پیچیدگی های خاص خودش را دارد، خصوصا کار بین المللی. روزی که اعلام شد صاحبان مدال های طلا و 
نقره المپیک ۲۰۱۲، دوپینگی هستند، اول خود ما شلوغ کردیم. خودمان این قهرمان را دعوت کردیم، خودمان موضوع را 
برجسته کردیم و وظیفه مان هم بود چرا که این مدال به ورزش و مردم ایران تعلق دارد ولی متاسفانه دوستان شلوغ کردند که 
بده بستانی این وسط اتفاق می افتد، اگر من چنین قدرتی داشته باشم که خیلی خوب است. رییس فدراسیون کشتی ادامه 
داد: موضوع مدال طلای کمیل قاسمی تمام شده است، اسفند ماه کارش تمام شد. من نمی خواستم تا برگزاری جلسه 
هیئت اجرایی IOC در این مورد صحبت کنم، می خواستم حرف ها را بعد از آن جلسه بگویم، ولی آنقدر تهمت زدند و غیبت 
کردند، که مجبور به پاسخگویی شدم. آنها از خدا نمی ترسند، همه ما باید در پیشگاه خدا پاسخگو باشیم. وی تاکید کرد: 
طلای او قطعی شد. ما پیگیری کردیم. اتفاقا در روسیه و در دیدار با مامیاشویلی هم در این مورد بحث جدی مان شد. گفتیم ما 
جنگی نداریم، شما هم تلاش تان را بکنید، ما هم تلاش می کنیم. می دانستیم پروسه ای طولانی در پیش است. قبلا قانونی 
در این مورد وجود نداشت که اگر هر دو نفر اول و دوم المپیک دوپینگ شان دربیاید، تکلیف مدال طلا چه می شود. آن روز که 
داد می زدیم کاش این کرسی هیئت رئیسه اتحادیه جهانی را اینقدر راحت از دست نمی دادیم، برای همین بود اما خدا به ما 
لطف کرد و IOC نامه مستقیم به اتحادیه جهانی زد چون هم ما و هم روس ها به دنبال این طلای المپیک بودیم. دبیر اضافه 
کرد: هیئت رئیسه کمیته بین المللی المپیک هم اعلام کرد چنانچه نفرات اول و دوم یک وزن المپیک دوپینگ شان دربیاید، 
نفرات سوم مشترک صاحب مدال طلای المپیک می شوند و نفرات پنجم هم صاحب برنز مشترک. این موضوع در اسفند ماه 
تمام شده و منتظر تشکیل جلسه هیئت اجرایی کمیته بین المللی المپیک در این خصوص هستیم که تا امروز به خاطر کرونا 
تشکیل نشده است. این کارها یک مقدار زمان بر است، آنهایی که تهمت و غیبت داشتند، باید در درگاه خدا پاسخگو باشند. 

ما نماینده ای در اتحادیه جهانی نداشتیم اما این قانون که هر دو برنزی مسابقات، طلا بگیرند مصوب شد.

 دارنده چهار مدال طلای قهرمانی کشتی جهان معتقد است برگزاری لیگ در چنین شرایطی می تواند جان کشتی گیران 
و مربیان را به خطر بیاندازد.

ابراهیم جوادی با بیان اینکه برگزاری لیگ کشتی در چنین وضعیتی که شیوع ویروس کرونا زندگی مردم ایران و جهان 
را مختل کرده، اصلا منطقی نیست گفت: به عنوان کسی که بیش از نیم قرن در کشتی حضور دارم و روزگاری کشتی گیر 
ملی پوش و عضو کادر فنی تیم ملی بودم، از اصرار رئیس کمیته لیگ برای برگزاری این مسابقات متعجب هستم. واقعا 
مشخص نیست آقایان با چه فکر و منطقی اصرار دارند می تواند لیگ را برگزار کرد. آن هم در شرایطی که موج شیوع ویروس 

کرونا دوباره شدت یافته و هر روز اخبار نگران کننده ای از قربانیان این بیماری مهلک به گوش می رسد.
وی تصریح کرد: اینکه کشتی گیران و مربیان تنها منبع درآمد خود را با عدم برگزاری لیگ از دست می دهند، جای نگرانی 
و ناراحتی دارد، اما آیا می توان با این توجیه جان قهرمانان ملی خودمان را به خطر بیاندازیم. ضمن اینکه فقط کشتی گیران 

نیستند و ممکن است بیماری این افراد به خانواده های آنها نیز سرایت کند و اتفاقات بدتری را رقم بخورد.
دارنده مدال برنز بازیهای المپیک ۱۹۷۲ مونیخ ادامه داد: کشتی گیران ما بازیهای المپیک توکیو را پیش رو دارند و به هیچ 
عنوان نباید سلامتی آنها نادیده گرفته شود. به عنوان مثال باید به حسین نوری اشاره کرد که متاسفانه هم اکنون به شدت 

گرفتار ویروس کرونا شده و مشخص نیست چه زمان می تواند دوباره با همان توان جسمی همیشگی به کشتی بپردازد.
جوادی با انتقاد شدید نسبت به تاکید رئیس کمیته لیگ برای عادی جلوه دادن شرایط و برگزاری این مسابقات گفت: 
کشتی نباید به عنوان ابزاری شود که آقایان بتوانند با آن رزومه خود را بیشتر کنند. شاید برخی افراد که از جنس کشتی 
نیستند، بخواهند به اهداف شخصی خودشان برسند اما متولیان فدراسیون نباید به آنها اجازه دهند که با تاکید بر برگزاری 

لیگ، جان و سلامتی کشتی گیران و مربیان را به خطر بیاندازند.
وی در پایان گفت: با توجه به شرایطی که به دلیل ویروس کرونا در ایران و جهان بوجود آمده، حتی بازیهای المپیک و 
رویدادهای جهانی هم به تعویق افتاده است. حال چطور برخی افراد می توانند به برگزاری لیگ بپردازند و هر روز بر این کار 

اشتباه و غیرمنطقی پافشاری و اصرار کنند.

قطعی شدن طلای المپیک کمیل قاسمی

 دبیر: برخی ها با شلوغ کاری تهمت زدند
ابراهیم جوادی:

نباید با جان کشتی گیران بازی کرد

مدیرعامل پیشین استقلال با انتقاد از رفت و آمدهای پی در پی این باشگاه گفت: 
این همه تغییر در سطوح مختلف مدیریتی در شان نام استقلال نیست و باید ثبات 

برقرار شود.
اولیایی اظهار داشت: رفت و آمد در سطوح مختلف مدیریتی در  سید کاظم 
استقلال خیلی بیشتر از حد نرمال است و این جای تعجب و تاسف دارد. چطور در 
باشگاه به این بزرگی نمی شود تصمیمات درستی اتخاذ کرد تا اینچنین شاهد رفت 

و آمد نباشیم.
وی اضافه کرد: وقتی می گویند ثبات مدیریتی، ثبات مدیر عامل تنها یکی از اجزای 
آن است و این ثبات باید در ارکان دیگر مدیریت از هیات مدیره گرفته تا معاونتها و 
مدیران کمیته های مختلف وجود داشته باشد. مدیرعامل پیشین آبی ها تصریح کرد: 
در هیات مدیره مدام شاهد تغییراتی هستیم و با این همه تغییرات هنوز هماهنگی 
و یکدستی لازم در این هیات مدیره دیده نمی شود. در زیر مجموعه باشگاه هم دائم 
شاهد تغییر و تحول هستیم. افراد زیادی حکم مسئولیت می گیرند و به دلایل مختلف 
از باشگاه جدا می شوند. با این که حدود چهار ماه از مدیریت سعادتمند گذشته هنوز 
تیم مدیریتی او به ثبات لازم نرسیده و در برخی موارد خلاء مشاهده می شود. اولیایی 
بیان داشت: سعادتمند روزی که آمد گفت ابتدا با افراد مورد نظرش دو سه ماه کار 
می کند و بعد از آن برای آنها حکم مسئولیت می زند. اما الان می بینیم برای بعضی ها 
حکم می زند و این حکم کمتر از ۲4 ساعت دوام می آورد. این نشان می دهد که 
سعادتمند شخصا از فرد مورد نظر شناخت نداشته و شاید این افراد را به او معرفی 
می کنند. این رفتار با گفتاری که در بالا یاد کردم تناقض دارد و این شائبه را تشدید 
می کند که مبادا در عزل و نصب های باشگاه افرادی از بیرون توصیه و دخالت دارند. 
پیشکسوت مدیریتی آبی ها در ادامه بیان داشت: البته سعادتمند نقاط قوتی هم 

در مدیریت دارد و اگر قرار باشد او در ادامه کار همچنان مدیریت این باشگاه را بر 
عهده داشته باشد، باید این نقاط قوتش تقویت شده و نقاط ضعفش از بین برود. از 
جمله نقاط قوت او می توان به تامین منابع مالی، اهمیت دادن به تهیه زمین تمرین 
مناسب و بها دادن تقریبی به تیم های پایه اشاره کرد.  اولیایی تصریح کرد: همیشه 
گفته ام دوران مدیریت در باشگاه های ایرانی بسیار کوتاه است و مدیران اگر توانمندی 
هم داشته باشند نمی توانند آن را ابراز دارند. یک مدیر باید دست کم ۳ یا 4 سال 
در باشگاه حضور داشته باشد تا برنامه هایش اجرایی شود. سالهای زیادی است که 
مدیران استقلال در بهترین حالت ممکن دو سال در این باشگاه کار کرده اند.  وی 
»استقلالِ رای« را یکی از شروط مهم برای مدیرعامل بودن در استقلال دانست و 
گفت: این که مدیر مشورت پذیر باشد امری لازم و ضروری است، اما باید دید طرف 
مشورت مدیرعامل در باشگاه چه کسی است و آیا اصلا صلاحیت مشورت دادن 
به مدیرعامل را دارد یا خیر. باید دید افرادی که در این باشگاه مشورت می دهند 
چقدر تجربه فوتبالی دارند و تاکنون کدام بحران را در فوتبال دیده اند.  با این حال 
مدیر عامل باید مشورت پذیر )از مشاور دارای اهلیت، صلاحیت و صداقت( باشد، 
اما توصیه پذیر نباشد. هر فردی که مدیرعامل باشگاه معظم استقلال می شود باید 
بداند حامی حق و حقوق حدودا ۳۰ میلیون آدم است و اگر قدم از قدم اشتباه بردارد 
مدیون این همه آدم می شود.  عضو هیات مدیره و مدیرعامل پیشین استقلال گفت: 
این صحبتها را کلی عرض کردم و در واقع شاخص های فردی که پشت میز مدیریت 
استقلال می نشیند را بر شمردم و مورد نظرم شخص آقای سعادتمند یا دیگران نبود. 
اما این را عرض می کنم که الان آقای سعادتمند این سکان را در دست گرفته باید 
دارای چنین ویژگی هایی باشد و اگر در آینده فرد دیگری جای او را گرفت، این فرد 
هم باید چنین ویژگی هایی را داشته باشد. مدیران عامل استقلال توسط مردم و 

نهادهای مختلف با دقت و وسواس رصد می شوند و کوچکترین زوایای حرکتی و 
خط و مشی فکری آنها و حتی اطرافیان شان به صورت مو به مود مورد ارزیابی و 
قضاوت قرار می گیرد و این مشخصه باشگاهی به وسعت استقلال است.  سید کاظم 
اولیایی در خصوص حواشی اخیر پیش آمده برای استقلال مربوط به بیماری کرونا 
تاکید کرد: شاید استقلال پیش از شروع بازی ها نسبت به مواضع خود کوتاه آمد 
و نتوانست آنطور که باید و شاید از خودش دفاع کند. مدیران باشگاه اگر مخالف از 
سرگیری لیگ بودند که به نظر می رسد بودند، باید با قدرت و جدیت بیشتری از حق 
شان دفاع می کردند تا امروز اینطور مظلوم و قربانی نباشند. آقای سعادتمند هم باید 
در چنین مواقعی قاطعیت بیشتری از خود نشان دهد تا به راحتی حق این تیم و 

هوادارانش پایمال نشود.

کاظم اولیایی :

باید در سطوح مختلف مدیریتی استقلال ثبات برقرار شود 

پرسپولیسی ها که حالا قهرمانی را نزدیک تر از هر زمان دیگر به خود می بینند، در تکاپو 
برای ثبت رکوردهایی خارق العاده در لیگ برتر ایران هستند.

به گزارش "ورزش سه"، شوت ترابی که به تور دروازه حامد لک رسید، خیال پرسپولیسی 
ها از یک پیروزی دیگر و حفظ اختلاف امتیاز با مدعیان قهرمانی راحت شد؛ اکنون 
قهرمانی صرف هدفی دست یافتنی و بسیار نزدیک به شاگردان گل محمدی است و آن ها 

می خواهند با کسب نتایج درخشان، رکوردهای لیگ برتر ایران را جابجا کنند.
 در ابتدای فصل کمتر کسی تصور می کرد که پرسپولیس بدون برانکو قهرمان لیگ برتر 
شود اما حالا آن ها در جایگاهی قرار دارند که چشم به آمار و ارقام دوخته اند و این فرصت 
را هم دارند که بهترین فصل تاریخ خود را رقم بزنند؛ یعنی چیزی بالاتر از تیم علی پروین، 

افشین قطبی و برانکو ایوانکوویچ!
 در پایین مهم ترین رکوردهایی که ممکن است پرسپولیسِ یحیی در لیگ نوزدهم به خود 

اختصاص دهد را بررسی می کنیم:
 ١. بیشترین امتیاز: این رکورد محل مناقشه بین تیم های پرسپولیس، سپاهان و استقلال 
است. آبی های تهران و زردهای اصفهان که در لیگ های دوازدهم و یازدهم 67 امتیاز کسب 
کردند، خود را صاحب این رکورد می دانند اما پرسپولیسی ها عنوان می کنند که 67 امتیاز 
این دو تیم در لیگ ١8 تیمی )3٤ بازی( به دست آمده و مورد قبول نیست. این در حالی 
است که پرسپولیس در لیگ شانزدهم 66 امتیاز از 30 بازی به دست آورد و میانگین ٢.٢ 
امتیاز به ازای هر بازی را در اختیار دارد. حالا شاگردان یحیی گل محمدی برای عبور از 
رکورد تیم برانکو ١١ امتیاز دیگر لازم دارند و اگر ١٢ امتیاز کسب کنند، با چهار بازی کمتر 

رکورد سپاهان و استقلال را نیز خواهند شکست.
 ٢. سریع ترین قهرمانی: سپاهان در لیگ نهم دو هفته مانده به پایان قهرمان شد و در 
لیگ دهم یک هفته قبل از اتمام لیگ. استقلال هم در لیگ دوازدهم قهرمانی خود را 
یک هفته زودتر در اهواز جشن گرفت اما رکورد سریع ترین قهرمانی در اختیار تیم برانکو 
ایوانکوویچ است؛ تیم او در لیگ های شانزدهم و هفدهم ٤ هفته مانده به پایان قهرمانی 

خود را جشن گرفت اما حالا ممکن است پرسپولیسی ها در هفته ٢٥ یا ٢6 قهرمانی را 
قطعی کرده و رکوردی جدید به یادگار بگذارند. 

3. اولین پوکر لیگ ایران: در تاریخ لیگ ایران پرسپولیس در لیگ تخت جمشید یک 
بار موفق به دبل شد و در لیگ آزادگان نیز پارس، سایپا و پرسپولیس سه تیم تهرانی دو بار 
متوالی قهرمانی لیگ را جشن گرفتند. اما در لیگ برتر این سپاهان اصفهان بود که دست 
به کار بزرگی زد و در دوره نهم، دهم و یازدهم قهرمان شد تا هت تریک قهرمانی را به خود 
ثبت کند. حالا سرخپوشان پایتخت در صورت قهرمانی در لیگ هجدهم بهترین رکورد تاریخ 
فوتبال ایران را ثبت و به »پوکر« خواهند رسید. اگر شاگردان گل محمدی دست به کار بزرگی 

زده و فصل بعد نیز چنین وضعیتی داشته باشند به »گلات« خواهند رسید.
 ٤. کمترین گل خورده تاریخ: این رکورد در اختیار تیم استقلال است. شاگردان وینفرد 
شفر و سپس فرهاد مجیدی در لیگ هجدهم تنها ١3 گل در 30 بازی دریافت کردند تا با 
میانگین کمتر از نیم گل در هر بازی، بهترین خط دفاعی تاریخ لیگ برتر ایران باشند. این در 
حالی است که از لیگ پانزدهم تاکنون هر سال این رکورد در معرض شکسته شدن بود؛ لیگ 
پانزدهم تیم عبدالله ویسی ١٥ گل خورد، سپس پرسپولیس با ١٤ گل این عنوان را به خود 
اختصاص داد و در لیگ هفدهم و هجدهم نیز به ترتیب ١٥ و ١٤ گل خورد. پرسپولیسی ها 

که حالا ١١ گل خورده دارند، آیا موفق به شکستن این رکورد خواهند شد؟
 ٥. بیشترین تعداد برد: این عنوان هم در اختیار پرسپولیس است. در لیگ شانزدهم تیم 
برانکو ایوانکوویچ با ٢0 برد قهرمانی را به دست آورد و رکوردشکنی کرد اما حالا احتمال دارد 
نام شاگردان یحیی گل محمدی بالاتر از تیم برانکو قرار بگیرد. آن ها تا اینجای فصل ١8 برد 
داشته اند و در صورت کسب 3 برد از 6 بازی آینده، به این عنوان دست خواهند یافت؛ یعنی 
در بیش از دو سوم بازی ها برنده خواهند بود. نکته جالب این که در رتبه دوم این جدول 

پرسپولیس لیگ هفدهم جای دارد.
 6. اولین قهرمانی پرسپولیس با تغییر مربی: تمام قهرمانی های پرسپولیس در لیگ برتر با 
ثبات به دست آمده. تیم علی پروین در لیگ اول حرفه ای، شاگردان افشین قطبی در فصل 

86-87 و سه گانه برانکو ایوانکوویچ در دهه ٩0 همگی در حالی رقم خوردند که نیمکت 
سرخ ها از ثبات خوبی بهره مند بود اما حالا قرمزها در حالی به قهرمانی نزدیک شده اند 
که هم در تابستان تغییر مربی داشتند و هم در زمستان. برانکو با قهرمانی تهران را ترک کرد، 
کالدرون با صدرنشینی به بوینس آیرس رفت و حالا یحیی فرصت این را دارد که با جام فصل 
را به پایان برساند. در تاریخ لیگ برتر سایپای لیگ ششم یکی از تیم هایی است که باوجود 
تغییر مربی، توانست موفق شود؛ علی دایی تیم را از ورنر لورانت آلمانی تحویل کرد و دست 

آخر آن ها را به قهرمانی رساند.
 7. بیشترین اختلاف امتیازی: تاکنون هیچگاه تیم قهرمان در لیگ ایران با ١0 امتیاز 
اختلاف نسبت به نایب قهرمان فصل را به پایان نرسانده اما شاگردان گل محمدی فرصت 
این کار را دارند. در لیگ های شانزدهم و هفدهم، تیم برانکو با ٩ امتیاز بیشتر از تیم دوم 
یعنی ذوب آهن و استقلال فصل را به پایان رساند و این در حالی بود که در طول فصل 
اختلاف را دو رقمی هم کرده بود. حالا تیم گل محمدی ١٥ امتیاز بیشتر از نزدیک ترین 
تعقیب کننده اش یعنی سپاهان دارد و باید دید آیا موفق به حفظ اختلاف دو رقمی خواهد 

شد یا نه؟
 8. بهترین خط حمله پرسپولیسِ قهرمان: پرسپولیس در تاریخ لیگ برتر ٥ بار قهرمان 
شده است. تیم های برانکو به ترتیب با ٤6، ٤8 و 36 گل )30 بازی( فصل را به پایان 
رساندند، تیم افشین قطبی ٥٥ گل )3٤ بازی، ١.6 در هر بازی( و شاگردان علی پروین نیز 
36 گل در ٢6 بازی زدند تا با میانگین ١.٢6 گل در هر بازی قهرمان شوند. پرسپولیس در 
این فصل 36 گل زده دارد و برای شکستن رکورد تیم برانکو باید ١3 گل دیگر بزند اما برای 

عبور ازآمار تیم افشین قطبی کار سختی پیش رو دارد.   
٩. اولین هافبک آقای گل: این عنوانی است که مهدی ترابی فرصت دستیابی به آن را 
دارد. ستاره شماره ٩ سرخ ها تاکنون ١0 گل زده و از صدرنشین جدول گلزنان یعنی شهریار 
مغانلو دو گل عقب تر است. در تاریخ لیگ برتر هیچگاه یک هافبک موفق به کسب کفش 
طلا نشده اما ترابی در صورتی که درخشش فعلی را ادامه دهد، شاید جایزه بهترین گلزن را 

کسب کند. نکته جالب این که ترابی با ٥ پاس گل، فرصت دبل در جوایز را هم دارد.
لیگ،  قهرمانی  عنوان   ١٢ با  اکنون  پرسپولیس  برتر:  لیگ  تیم  پرافتخارترین   .١0  
پرافتخارترین تیم لیگ ایران محسوب می شود و با ٥ قهرمانی و ٢ نایب قهرمانی، در لیگ 
برتر هم صدرنشین است اما با قهرمانی در لیگ نوزدهم، به بیشترین تعداد قهرمانی در لیگ 
برتر هم دست خواهد یافت. پیش از برانکو آن ها ٩ قهرمانی لیگ و دو قهرمانی لیگ برتر 
داشتند اما حالا وضعیتی متفاوت پیش روی آنهاست. استقلال 8 قهرمانی در لیگ های 

سراسری دارد و سپاهان هم با ٥ قهرمانی لیگ برتر خودنمایی می کند.
به نظر شما پرسپولیس در فصل جاری به کدام یک از این ١0 رکورد خواهد رسید و 

همچنین چه رکوردهای دیگری را جابجا خواهد کرد؟ 

 پوکر قهرمانی با آمارهای شگفت انگیز؛

یورش پرسپولیسِ یحیی به ۱۰ رکورد لیگ برتر
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از  آمریکا  و  اروپا  نگرانی  در چین،  ایران  پیشین   سفیر 
امضای سند همکاری ۲۵ ساله تهران - پکن را طبیعی 
ارزیابی کرد و گفت: این همکاری منجر به تقویت مواضع 

ایران در غرب آسیا می شود. 
مخالف  رسانه های  اخبار  برخی  رد  با  منصوی«  »جواد 
درباره سند همکاری ۲۵ ساله ایران و چین، انتشار این نوع 
مطالب از سوی مخالفان ایران و چین را طبیعی دانست و 
گفت: اینگونه رسانه ها سندی برای صحت مطالب خود 

نداشته و از مواضع دشمن مطالب خود را ارائه می کنند.
سفیر پیشین ایران در چین  نبود سواد رسانه ای را از 
مشکلات جامعه عنوان کرد و با اشاره به مسئولیت آگاهی 
بخشی رسانه هایی چون ایرنا اظهارداشت: رسانه های معتبر 
باید جامعه را آگاه کنند تا جامعه توانایی درک نسبی ارزش 

گذاری اخبار و تحلیل را داشته باشد.
منصوری با اشاره روابط بسیار گسترده و تاریخی تهران و 
پکن، چین را یکی از شرکای مهم اقتصادی ایران در نظام 
بین الملل دانست و افزود: دو کشور در شرق و غرب آسیا 
به دلیل داشتن اشتراکات می توانند تاثیرگذاری زیادی در 
منطقه داشته باشند کما اینکه همکاری این دو کشور در 

سال های اخیر دستاوردهای بزرگی داشته است.
این کارشناس مسائل چین، هرگونه برنامه ریزی و همکاری 
کوتاه مدت و یا بلند مدت تهران- پکن را مورد مخالفت و 
اعتراض دشمنان ارزیابی کرد و افزود: در داخل هم کسانی 
هستند که بدون مطالعه و بررسی در این مورد اظهار نظر 

می کنند و این موضوع می تواند افکار عمومی را به سمت 
خواسته دشمنان هدایت کند. شاید برای ما که در متن 
قضایا هستیم این نوع مطالب انحرافی است که نمی شود 

زوایای آن را توضیح داد و یا حتی تکذیب کرد.
نگرانی اروپا و آمریکا از امضای سند ایران و چین 

طبیعی است
منصوری با اشاره به نگرانی آمریکا و اروپا از سند همکاری 

۲۵ ساله ایران و چین گفت: نگرانی غربی ها در این قضیه 
روشن است،  چون آنها نمی خواهند رقیبی در خاورمیانه 
مقدار  این  به  کند. حتی دشمنان  را محدود  آنان  منافع 
تیره  با جوسازی  گسترده درپی  بلکه  نمی کنند،  بسنده 

کردن روابط دو کشور هستند.
سفیر پیشین ایران در چین، گفت: همکاری ایران و چین 
می تواند هم تاثیرات گسترده ای در شرق آسیا داشته باشد و 

هم منجر به تقویت مواضع ایران در غرب آسیا شود.
لزوم حذف تدریجی دلار از مبادلات اقتصادی کشور

منصوری با اشاره به تاخیر ۳۰ساله ایران در حذف دلار 
در مبادلات اقتصادی، بیان کرد: حق این بود که دولت 
به تدریج دلار را از مبادلات اقتصادی خود حذف می کرد. 
حرکت اقتصادی ما باید موازی با اهداف سیاسی باشد. 
وقتی که آمریکا دشمن ما است و این توان را دارد که بر 
اقتصاد ما تاثیر بگذارد ما هم باید به فکر حذف دلار از چرخه 
مبادلات اقتصادی خود باشیم. استفاده از واحد پول چین 
در شرایط فعلی می تواند تا حدودی در اقتصاد ما تاثیرگذار 
باشد.  این دیپلمات پیشین گفت: مردم فکر می کنند که 
مثلا دولت چین باید منافع ما در نظر بگیرد و این اشتباه 
رایج در جامعه ایرانی است. هر دولتی در دنیا موظف است 
که حافظ منافع کشورش باشد. ما باید این هنر را داشته 
را متقابل و  با دیگر کشورها منافع خود  باشیم در روابط 

متوازن کنیم.
توافقات بلندمدت تابع تحولات سیاسی است

از  تابعی  بلندمدت  توافقات  داشت:  اظهار  منصوری   
همکاری  راه  نقشه  این  اگر  و  هستند  سیاسی  تحولات 
۲۵ ساله با چین امضا شود، نمی توان گفت حتما تا ۲۵ 
سال آینده اجرا می شود، ممکن است در چند سال آینده 
اتفاقاتی بیفتد و این سند بی اعتبار شود. بنابراین اینکه 
چین  به  سال   ۲۵ مدت  به  را  ایران  می گویند  مخالفان 

فروختند ادعایی اشتباه است.

جواد منصوری سفیر پیشین ایران در چین: 

همکاری تهران- پکن مواضع ایران در غرب آسیا را تقویت می کند

رییس جمهوری کروناهراسی را همانند عادی سازی و عادی انگاری بیماری 
کرونا، خطرناک توصیف کرد و گفت: اگر مردم فکر کنند وضعیت عادی است 
و ویروس کرونا دیگر خطرناک نیست، با مشکل روبه رو می شویم و اگر اضطراب و 

هراس در مردم ایجاد کنیم، این موضوع هم نادرست است.   
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز شنبه در جلسه ستاد ملی 
مبارزه با بیماری کرونا با بیان اینکه حدود ۵ ماه است که با بیماری کووید ۱۹ و 
فراز و نشیب های آن مواجه ایم گفت: مسأله اصلی که در جلسه امروز هم روی 
آن بحث شد، موضوع همکاری مردم و دولت است؛ اگر این همکاری خوب و 
دقیق انجام بگیرد، می توانیم از مشکلات این بیماری، سریع تر عبور کنیم و از 
مراحل آن ملایم تر بگذریم و اما اگر این همکاری دچار اختلال و مشکل شود، 

حتماً موفقیت های ما با اشکالاتی توأم می شود.
 ۱۹ کووید  بیماری  عادی انگاری«  و  »عادی سازی  جمهوری  رییس 
»کروناهراسی« را دو مسأله بسیار خطرناک دانست و افزود: اگر کاری کنیم مردم 
فکر کنند این موضوع عادی است و مشکلی نیست و از آن عبور کرده ایم و این 
ویروس خطرناک نیست، حتماً دچار مشکل بزرگ می شویم. اگر هم اضطراب 
و هراس در مردم ایجاد کنیم به گونه ای که فعالیت های اجتماعی ضروری، 

خدماتی و اقتصادی دچار مشکل شود، حتماً این هم نادرست است.
تعطیلی بلند مدت فعالیت اقتصادی امکان پذیر نیست

روحانی بیان کرد: تمام کشورها بدون استثناء بعد از یک مدتی ناچار شدند 
مسیر گشایش کسب و کار را آغاز کنند و هیچ استثنایی هم ندارد، کشوری ممکن 
است همه مراحل گشایش را در یک هفته و کشور دیگر در دو یا سه هفته اعلام 
کرده است و دلیل آن نیز این است که تعطیلی کسب و کار و فعالیت بلند مدت 
اقتصادی امکان پذیر نیست و هیچ دولتی قادر نیست که ۶ ماه کل فعالیت های 
اقتصادی کشور را تعطیل کند و مردم زیر بار نمی روند و این کار نه قابل قبول است 

و نه کسی در دنیا قبول دارد.
وی با تاکید بر اینکه کرونا ممکن است برای بلندمدت پیش روی ما باشد، تصریح 
کرد: نزدیک ۵ ماه است که با این بیماری مواجه هستیم و ممکن است ۵ ماه و یا 
بیشتر هم با این بیماری مواجه باشیم. راه آن انجام فعالیت های لازم اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی و سایر نیازها توأم با رعایت پروتکل های بهداشتی است؛ راه 
دومی وجود ندارد. این راه منحصر به فرد است و همه باید در چارچوب مقررات 

قانونی خود، تلاش کنند و همه باید مراعات کنند و اصول را مدنظر قرار دهند.
رییس دولت تدبیر و امید تاکید کرد: تجمعات به طور کلی در شرایط امروز 
کرونا غیرقابل قبول است؛ اگر در آینده شرایط بهتر شود بحث دیگری است. 
اجتماعات، تجمعات، به عنوان عزا، عروسی، میهمانی، سمینار و جشنواره، همه 

مضر است.
روحانی گفت: حتی اگر وزارت بهداشت نسبت به کنکور هم اشکالی داشته 
باشد، چارچوبی برای آن تدوین می کنیم که مشکلی نباشد، اجتماعات باید به 
حد ضرورت محدود شود. مثلًا هندوستان علیرغم همه مشکلات خود اعلام 
کرده در عروسی حداکثر ۲۰ نفر می توانند حضور داشته باشند. در کشورهای 
اروپایی اعلام شده که اجتماعات از ۱۰ نفر بیشتر نباشد. پس همه جا مقررات 

گذاشته اند و نمی شود آزاد بگذاریم.
روحانی گفت: نمی توانیم بگوییم در مراسمی ۱۰۰ نفر، ۲۰۰، ۱۵۰ نفر در 
محیط بسته و سرپوشیده با تهویه نامناسب و زمان زیاد، دور هم جمع شوند. 
در اروپا رستوران ها آزاد و باز شده است بنا بر  پروتکل های مصوب در کشورها، 
رستوران ها با رزرو آزاد است یعنی فردی که می خواهد از رستوران استفاده کند، 

باید  از قبل میز خود را رزرو کرده باشد و مستقیم نمی تواند وارد رستوران شود.
گشایش باید با مراعات کامل دستورالعمل های بهداشتی انجام شود

روحانی تاکید کرد: گشایش باید باشد اما باید با مراعات تمام دستورالعمل ها و 
پروتکل های وزارت بهداشت و درمان انجام شود و اگر مراعات نشود امکان پذیر 

نیست.
رییس جمهوری با تاکید بر ضرورت رعایت دستورالعمل های بهداشتی در 

ادارات اظهار داشت: اجتماع نباید شکل بگیرد و افراد نباید در کنار هم جمع 
نشوند. بانک ها هم باید این کار را بکنند و مقرارت جدید وضع کنند.

تعطیل کردن فعالیت ها راحت ترین کار است، اما هیچ کس در دنیا نمی پذیرد
وی گفت: البته راحت ترین راه این است که بگوییم فعالیت تعطیل؛ از این 
راحت تر نمی شود. روز بعد هم مردم از بهم ریختگی، گرسنگی، فشار و مشکلات 
بیایند اعتراض کنند این راحت ترین کاری است که می شود کرد. ولی هیچ کس 

در دنیا این را نمی پذیرد.
رییس جمهوری با تاکید بر این که باید فعالیت های لازم اقتصادی ادامه داشته 
باشد، بیان کرد: حتی خارج نشین ها که رسانه برای خودشان درست کردند و 
مرتب در آن می دمند و می گویند که »چرا گشایش!«، آنها هم زبانشان بریده شده 

است برای اینکه این حرف غیرمنطقی است.
وی تصریح کرد: البته ممکن است فعالیتی ضروری نباشد و ممکن است جایی 
طبق چهارچوب حرکت کنیم. جاهای شلوغ، پاساژها و بازارهای سرپوشیده 

حتماً پروتکل ها مراعات شود،  غیر از این امکان پذیر نیست.
اجتماعات چه عزا چه عروسی کلًا ممنوع

روحانی تاکید کرد: باید اجتماعات را کلًا ممنوع کنیم و اگر لازم است، این را 
کمیته اجتماعی مجدداً بررسی کند. در سراسر کشور مراسمی که در آن اجتماع 

است، چه عزا، چه عروسی و چه میهمانی باید ممنوع شود.
رییس قوه مجریه گفت: کسانی که می خواهند مراسم عقد و عروسی بگیرند، 
باید در مراسم کوچکی با یکی دو خانواده خودشان مراسم را برگزار کنند، اجتماع 

در این شرایط امکان پذیر نیست.
رییس جمهوری گفت: نمی توانیم مثل سابق بیاییم در فاصله ۱۰، ۲۰، تا ۳۰ 
سانتی متری چه با ماسک و چه بی ماسک بایستیم و چه یک کلمه  و چه داستان 
رستم و سهراب با یکدیگر صحبت کنیم؛ حتی به اندازه زمان کوتاه مدت هم 

امکان پذیر است، فاصله گذاری مسأله مهمی است و باید رعایت شود.
کارگران در کارخانه ها ماسک بزنند

روحانی با تاکید بر این که باید سبک زندگی را امسال و حتی برای ماه هایی در 
سال آینده تغییر دهیم، گفت: ماسک به عنوان وسیله ای مهم و ضروری باید در 
مکان های سرپوشیده، شلوغ، مترو، اتوبوس، بازار، پاساژ و حتی در کارخانجات 

کارگرانی که نزدیک هم هستند و کار می کنند، استفاده شود.
رییس جمهوری با اشاره به گزارش استاندار اصفهان که »در دو مرکز بزرگ 
صنعتی ما در اصفهان که یکی 4 هزار کارگر و دیگری حدود ۶ هزار کارگر دارد، 
بدون اینکه کسی مبتلا باشد همه در حال کار هستند« گفت: این یعنی همان 
پروتکل و مراعات همه دستورالعمل هایی که رعایت می شود ودر عین حال همه 

کار و فعالیت می کنند و مشکلی هم نخواهد بود.
وی افزود: مراقبت های بهداشتی فردی و جمعی به عنوان اصلی است که 
باید خدشه ناپذیر باشد؛ مردم باید قانع بشوند؛ راه دیگر نداریم؛ صدا و سیما، 
روزنامه ها، فضای مجازی، هنرمندان، فرهیختگان و اساتید، همه باید به صحنه 
بیایند؛ باید مردم را قانع کنند که راهی جز این نداریم؛ باید این دستورالعمل ها را 

مراعات کنیم تا بتوانیم از این مرحله عبور کنیم.
روحانی بیان کرد: از همان آغاز که گرفتار این ویروس شدیم، یک ماه با آن 
می جنگیدیم؛ تقریباً تا ۲۵ اسفند ۹۸ حدود یک ماه بود با آن می جنگیدیم؛ 
علیرغم همه تلاش هایمان آمار فوتی های روزانه که در آن یک ماه،   ۲ رقمی بود، 

بعد ۳ رقمی شد؛ یعنی از ۲۵ اسفند فوتی های کشور ۳ رقمی شد.
رییس جمهوری گفت: همان زمان بود ناچار شدیم بسیاری از محدودیت ها را 
ایجاد کنیم و اقداماتی انجام دهیم؛ مراکزی را تعطیل و برخی از سفرها را محدود 
کنیم؛ آن اقدامات باعث شد که بگوییم کسب و کار در استان ها، در ۲۳ فروردین 
و در تهران در ۳۰ فروردین آزاد است و از ۲۶ فروردین باز این مرگ و میر از ۳ رقمی 

به ۲ رقمی تبدیل شد.
وی گفت: ۲ ماه این روند تا به ۲۵ خرداد ادامه داشت که از آمار فوتی ۲ رقمی به 
سمت ۳ رقمی برگشتیم؛ امیدوارم این دوره ۳ رقمی را بتوانیم کوتاه کنیم، اکنون 

در تیرماه هستیم و ۵ تا ۶ روزه دیگر می شود یک ماه از دوره ای که ۳ رقمی بوده 
است؛ در دوره قبلی در یک ماه ۳ رقمی بودیم و عبور کردیم.

درمان،  و  بهداشت  وزارت  از  دستگاه ها  همه  امیدواریم  کرد:  بیان  روحانی 
استانداران، مراکز پزشکی و صدا و سیما تلاش کرده و دست به دست هم دهیم 
و کاری کنیم که این دوران را هم کوتاه کنیم و ان شاء الله در یک زمان کوتاهی 

دوباره به  ۲ رقمی و شرایط بهتر برای زندگی مردم برگردیم.
در دوران کرونا دچار کمبود موادغذایی و قطعی برق و آب نشدیم

روحانی از همه فعالان بخش اقتصادی، دستگاه اجرایی، نیروهای مسلح 
و قوای در مسیر روند مقابله با کرونا تشکر کرد و گفت: کار خیلی بزرگی انجام 
شده است، منتها چون یادمان می رود، روزنامه ها و فضای مجازی کمتر یادآوری 

می کنند.
مواد  برای  هیچ وقت  کرونا،  ویروس  شیوع  آغاز  از  افزود:  جمهوری  رییس 
شست وشو، دستمال کاغذی و مواد غذایی با مشکل مواجه نشدیم؛ ولی اروپا و 
آمریکا دچار و در بسیاری از کشورهای دیگر دچار مشکل شدند؛ در این کشورها 
دستمال کاغذی نبود؛ بسیاری قفسه ها های مواد غذایی و مواد بهداشتی در 

ساعت های اولیه صبح  خالی می شد.
روحانی گفت: در کشور در دوران کرونا همه تلاش و کار کردند؛ نه یک ساعت 
برق، آب و گازمان قطع شد و نه یک ساعت پمپ بنزینی بدون بنزین شد؛ نه یک 
ساعت مواد غذایی قحطی شده و در همه فروشگاه ها در دسترس بود و مردم 
فعال بودند و همه کار کردند. وی گفت: در شرایط کرونا  در زمینه کشاورزی 
محصولات خوبی داریم؛ در زمینه صنعتی هم وضع کشور خوب است؛ حتی 
در ۳ ماهه اول سال در برخی از تولیدات صنعتی از ۳ ماهه سال مشابه در سال 
گذشته تا حدود ۸ تا ۳۰ درصد و گاهی بیشتر است و این نشان می دهد همه در 

حال کار و تلاش هستند.
محققان ایرانی بر روی داروی کرونا کار می کنند

روحانی گفت: باید از دستگاه هایی که ممکن است مردم خدمات  آنها را خیلی 
آشکار و عیان نبینند مانند سازمان برنامه و بودجه، وزارت اقتصاد و بانک مرکزی 
باید تشکر کرد؛ اینکه در این شرایط بانک مرکزی توانسته نیازهای ضروری وزارت 
بهداشت و درمان و دلار و یورو آنها را فراهم کند و حواله بدهد و آنها بتوانند سفارش 

بدهند و جنس بخرند، باید تشکر کرد.
وی افزود: آرامشی که اکنون در کشور وجود دارد بخاطر اینکه تولید داخلی، 
و   N۹۵ ،دستکش ضدعفونی،  مواد  ماسک،  می کند؛  تولید  را  نیازمندی ها 

ونتیلاتور در داخل تولید می شود.
رییس جمهوری با اشاره به داروهایی که می تواند در روند درمان کرونا مؤثر 
باشند، اظهار داشت: روز چهارشنبه با دکتر ملک زاده)معاون تحقیقات و فناوری 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی( صحبت می کردم که می گفت »۳ دارو را 
تشخیص دادیم که می تواند مؤثر باشد که ۲ دارو به وفور است و داروی سوم هم به 
وفور در اختیار مردم قرار می گیرد«؛ پس در درمان و واکسن کار و تلاش می کنیم 
و در حدی است که جزو کشورهایی هستیم که دانشمندان و محققان ما برای این 

واکسن کار می کنند.
روحانی گفت: در زمینه بیماری کرونا صاحب مقاله و اندیشه و برنامه هستیم و 
این خیلی مهم است. کشوری نیستیم که حال که در فشار و تحریم هستیم و این 
همه مخالف داریم، بنشینیم و دست روی دست بگذاریم که حالا اگر واکسن آمد 
یا می دهند یا نمی دهند و اگر دادند، می گیریم و ندادند، نمی گیریم، بلکه همه 
تلاش مان را می کنیم که در حد توانمان واکسن تولید کنیم و همه تلاش مان را 

می کنیم داروهای لازم را در حد توان مان تولید کنیم.
تشکر از مردم برای توجه به ضرورت ماسک زدن 

رییس جمهوری بیان کرد: در جلسه ستاد مشخص شده است که صاحب یک 
مغازه و فروشگاه هم خودش و هم کارمندانش باید ماسک زدن را رعایت کنند و 
مقرر شده است که افراد در مترو، اتوبوس و تاکسی باید ماسک بزنند، اما بر این 
دستور العمل چگونه نظارت می شود؟ همه این موارد نیازمند نظارت است در غیر 
این صورت اگر مصوبات عمل نشود تاثیر ندارد، این دستورالعمل ها را تصویب 

می کنیم که اجرا و عمل شود.
روحانی گفت: در جلسه امروز تاکید شد که وزارت بهداشت و درمان، وزارت 
کشور، سازمان اداری- استخدامی، وزارت صمت، اصناف و اتحادیه ها وظیفه 
بسیار سنگینی در این زمینه دارند و بقیه دستگاه هایی که ضروری و لازم باشد، 
حتی قوه قضاییه آنجایی که لازم است دادستان های محترم و قوه قضاییه باید 
یاری و کمک کنند برای اینکه بتوانیم آنرا اجرا کنیم. امروز نظارت بسیار مهم است 

که مقرراتی که تا حالا وضع کردیم این مقررات بطور دقیق اجرا شود.
رییس جمهوری افزود: از مردم عزیز و بزرگوار در سراسر کشور به ویژه در تهران 
که هفته گذشته مساله ماسک زدن را کاملا مراعات کردند تشکر می کنم، البته 
عده  محدودی هم مراعات نکردند، اما اکثریت قاطع مردم رعایت کردند. امروز در 
همین جلسه یکی از افراد گفت که به یک مرکز شلوغ رفته که در آن هیچ فردی  
بدون ماسک نیست، یعنی ۱۰۰ درصد استفاده کردند حالا یک جایی ممکن 

است ۹۰ درصد باشد ولی این خیلی مهم است که همه استفاده کنند.
روحانی گفت: صدا و سیما در هفته گذشته خیلی خوب تبلیغ و کار کرده که 
همه از ماسک استفاده کنند، ماسک و فاصله گذاری اجتماعی باید با شستن 

منظم دست و ترک برخی از عادت ها، توام شود.
رییس دولت دوازدهم اضافه کرد: اگر بتوانیم عادت  دست زدن به صورت چشم 
و بینی و دهان و عادت ها و سبک زندگی خود را  تغییر دهیم به خوبی می توانیم  

در برابر این بیماری بایستیم و موفق شویم.  
روحانی افزود: دانشمندان کشور در حال تلاش هستند تا روزی هم به دارو و 
واکسن بیماری کرونا برسیم که امیدواریم همه به خوبی بتوانیم وظایف  خود را در 

این مقطع حساس و مهم کشورمان انجام بدهیم.

روحانی در جلسه ستاد ملی مبارزه با بیماری کرونا: 

کروناهراسی و عادی انگاری کرونا هر دو خطرناک است
بسترهای قانونی مسئله سوت زنی در حوزه فساد فراهم می شود 

خشکیدن ریشه های فساد 
زیر نگاه بیدار مردم

 یکی از وجوه مبارزه با فساد که در کشور ما تا حدی مغفول مانده نقش مردم در این 
مبارزه است حال آنکه در این زمینه بسترهای دینی، قانونی و تجارب جهانی وجود 

دارد که مورد تاکید رهبر معظم انقلاب هم قرار گرفته است. 
قوه قضاییه با حضور حجت الاسلام و المسلین »سیدابراهیم رئیسی« در راس 
آن رویکرد جدیدی در مبارزه با فساد در پیش است. علاوه بر تشدید مبارزه با فساد 
در دوران جدید قوه قضاییه، استفاده از ابزارهای غیرقضایی و نهادی قوه قضاییه و 
همچنین استفاده از تجارب جهانی در این زمینه مورد توجه قرار گرفته است. این 

رویکرد مورد حمایت رهبری هم قرار دارد.
با فساد بدون تردید یکی از ضروری ترین اقداماتی است که امروزه نظام  مبارزه 
حکمرانی ما به آن نیاز دارد. قوه قضاییه در این زمینه پیشگام است و اصلی ترین بار 
را بر دوش می کشد. با وجود همه تلاش ها، همچنان در این زمینه کاستی های جدی 
وجود دارد. عدم توجه به ابعاد غیرقضایی مبارزه با فساد در دوره های گذشته هم باعث 
شده این کاستی ها فزونی پیدا کند. استفاده از حضور و نفش مردم برای مبارزه با فساد 
که در ادبیات دینی و حقوقی ما وجود دارد و هم در این زمینه در دنیا تجربیات ارزنده ای 

به دست آمده، می تواند این کاستی ها را کاهش دهد.
مقام معظم رهبری هم در دیدار با مسئولان دستگاه قضا که به مناسب هفته قوه 
قضاییه انجام گرفت به نقش و اهمیت مردم در دو بعد اشاره کردند. رهبری »مردمی 
بودن« را از ضروریات ایجاد تحول در دستگاه قضایی خواند و بیان داشتند »دسترسی 
آسان مردم به دستگاه قضا، تلاش برای ارتقای آگاهی و اطلاعات قضایی مردم و 
حضور مستمر و مواجهه ی مستقیم با مردم از جمله مسائلی است که باید مورد توجه 
مسئولان دستگاه قضایی در دوران تحولی این نهاد قرار گیرد. در همین زمینه در دوران 
جدید دستگاه قضایی دیدارهای مردمی مسئولان ارشد قضایی و مسئولان قضایی 
استان ها گسترش پیدا کرده و رئیس قوه قضاییه هم دیدارهایی به صورت مستقیم با 

مردم دارند و به مشکلات آنان رسیدگی می کنند.«
رهبری علاوه بر مسئله مردمی بودن و توجه به مواجه مستقیم با مردم برای پیگیری 
مشکلات آنان، در بحث مبارزه با فساد هم برای مردم اهمیت ویژه ای قائل شده و در 
این زمینه خطاب به مقامات قضایی گفتند »مردم از مبارزه ی بدون ملاحظه و بدون 
اغماض با مفسد امیدوار می شوند زیرا فساد مالی و اقتصادی همچون ویروس کرونا، 
بسیار خطرناک و بشدت واگیردار و مُسری است.  یکی از نکات مهم در زمینه ی مبارزه 
با فساد نظارت ها و گزارش های مردمی است. باید برای این موضوع زیرساخت های 
حقوقی در قوه ی قضاییه فراهم شود تا امنیت مادی و معنوی گزارشگر حفظ شود و آمر 
به معروف و ناهی از منکر دلگرم باشد که دستگاه قضایی پشتیبان او است، و در مقابل 

زمینه ی تهمت زنی نیز فراهم نشود.«
تاکیدات رهبری در مورد امر به معروف و نهی از منکر اشاره ای به اصل هشتم قانون 
اساسی هم هست. در این اصل آمده است: در جمهوری اسلامی ایران دعوت به خیر، 
امر به معروف و نهی از منکر وظیفه ای است همگانی و متقابل برعهده مردم نسبت به 
یکدیگر، دولت نسبت به مردم و مردم نسبت به دولت . شرایط وحدود و کیفیت آن را 
قانون معین می کند. »و المومنون و المومنات بعضهم اولیاء بعض یامرون بالمعروف 

و ینهون عن المنکر«
مسئله امر به معروف و نهی از منکر که  در این اصل از وظایف مردم در قبال مسئولان 
دانسته شده در ادبیات دینی و مذهبی ما مورد تاکید قرار گرفته است. در این زمینه 
توصیه های امام علی)ع( در نامه خود به مالک اشتر که منشور حکومت داری اسلامی 
است. نشان می دهد که علاوه بر اینکه مردم وظیفه شرعی دارند حاکمان خود را امر 
به معروف و نهی از منکر کنند حاکم هم وظیفه دارد به سخنان مردم خود گوش کرده و 
به آن ترتیب اثر دهد. همین توصیه و اصول مذهبی بود که باعث انعکاس آن در قانون 

اساسی تحت عنوان نظارت همگانی شد.
در دنیا هم در این زمینه تجربیات موفقی وجود دارد که در دوران جدید مورد توجه 
قوه قضاییه قرار گرفته است. مسئله سوت زنی یا گزارش فساد توسط مردم و رسانه ها 
در نتیجه تجربیاتی است که در کشورهای پیشرفته در زمینه مبارزه با فساد وجود 
دارد. برخی آمارهایی که توسط متخصصین ارائه می شود نشان دهنده نقش بالای 
این گزارش ها در کشف فساد در کشورهای توسعه یافته است این در حالی است که 
هنوز گزارش های  مردمی و رسانه ها در زمینه کشف و مبارزه با فساد در کشور ما چندان 
جایگاهی ندارند. تجربیات این کشورها نشان می دهد که نهادهای دولتی و حاکمیتی 
به تنهایی نمی توانند با فساد مبارزه موفقی داشته باشند. تجربیات عملکرد نهادهای 
نظارتی قوای مختلف در کشور ما هم این تجربیات را تایید می کند. بنابراین مبارزه 
موفق با فساد نیازمند چشم ناظری است که در همه جای کشور و در همه ساعات 
حضور دارد و این چشم ناظر جزو چشمان بیدار مردم و رسانه های مستقل و فساد ستیز 

نیست. از طرف دیگر امکان زد و بند با این ناظر هم برای مفسدین وجود ندارد.
با توجه به همین خلاء رئیس قوه قضاییه سعی در بهره گیری از این ظرفیت در کارزار 
مبارزه با فساد دارد. حجت الاسلام رئیسی در همین زمینه با بیان اینکه گزارشگران 
فساد بدانند که نظام قضایی کشور پشتیبان آن ها است گفته است: دستگاه قضایی از 
گزارشگران فساد برای افشا و اعلام مفاسد اداری و اقتصادی حمایت حقوقی و قانونی 

خواهد کرد و اجازه نخواهد داد احدی متعرض آن ها شود.
رویکرد رئیسی در حمایت از گزارشگران فساد اقدام مثبت و مهمی در دستگاه 
قضایی است چرا که در سال های گذشته در دستگاه قضایی رویکرد مثبتی در این 
زمینه وجود نداشت و حتی در برخی مواقع با گزارشگران فساد هم برخورد مناسبی 

صورت نمی گرفت و این ظرفیت در مبارزه با فساد به کار گرفته نمی شد.
با توجه به رویکرد قوه قضاییه، مجلس شورای اسلامی هم با ارائه طرحی سعی 
کرده بسترهای قانونی مسئله سوت زنی در حوزه فساد را فراهم کند.حجت الاسلام 
»علیرضا سلیمی« نماینده محلات در مجلس شورای اسلامی خبر از تدوین طرح 
اولیه الحاق یک تبصره به قانون مجازات اسلامی برای تشویق افشاکنندگان فساد 
)طرح سوت زنی(، در قوه مقننه داده و گفته است: این طرح از سوی نمایندگان در 
حال امضا شدن است و تاکنون ۱۶۰ نماینده آن را امضاء کرده اند و پس از تشکیل 
کمیسیون های تخصصی مجلس، این طرح برای بررسی بیشتر به کمیسیون قضایی 

و حقوقی ارجاع می شود.

هاشمی طباء: 

جوسازی ها درمورد توافق نامه ایران و 
چین بی مورد است

 مصطفی هاشمی طباء، جوسازی هایی که درباره سند همکاری ایران و چین مطرح 
می شود را بی مورد دانست و تاکید کرد: بالاخره ما باید با کشورهای دنیا رابطه داشته 
باشیم؛ با آمریکا و اروپا که ارتباط نداریم؛ وضعیت همکاری با چین هنوز مشخص 

نیست. 
در روزهای اخیر شائبه هایی درباره سند همکاری ۲۵ ساله ایران و چین مطرح شده 
و برخی در داخل به همراهی با جریان های رسانه ای غربی به انتشار شایعه ها و مطالب 
کذب درباره مفاد آن پرداخته اند، در حالی که دولت اعلام کرده به تازگی پیش نویس 

این سند همکاری آماده شده و هنوز به امضای طرفین نرسیده است.
مصطفی هاشمی طبا سیاستمدار و وزیر صنایع در دولت اکبر هاشمی رفسنجانی 
در این زمینه به ایرناپلاس می گوید: مسائلی که درمورد این توافق نامه مطرح کرده و و 
می گویند قرار است معاملاتی انجام شود، هنوز در هیچ سندی عنوان نشده و براساس 
اطلاعاتی که تاکنون منتشر شده، قرار است در زمینه های مختلف سرمایه گذاری 
انجام شود اما صرف نوشتن این توافق نامه، هیچ تعهدی برای طرفین نداشته و 

ضمانت اجرایی نیز ندارد.
این فعال سیاسی در ادامه می افزاید: اطلاعات اعلام شده کلی است؛ به طور 
نمونه اعلام شده در مناطق آزاد سرمایه گذاری انجام شود؛ اما معلوم نیست که چه 
منطقه ای، چه نوع سرمایه گذاری، با چه هدفی و چگونه؛ برای هرکدام از بخش ها نیز 

باید عقد قرارداد صورت بگیرد زیرا بدون آن هیچ ضمانت اجرایی مطرح نیست.



عبدالکریم صادقی)صادق(*

ماجرای نامه محمود احمدی نژاد به محمد بن سلمان 
وزیر تعاون دولت نهم گفت: افرادی که در مقاطعی در موقعیت های بالای کشور حضور 
داشتند، اگر برای مشکلات راه حلی دارند آن را به مقامات رسمی انتقال دهند. محمد ناظمی 
اردکانی با اشاره به نامه محمود احمدی نژاد به محمد بن سلمان برای خاتمه جنگ در یمن، 
گفت: این یک امر بدیهی است که جنگ و نزاع بین دو کشور اسلامی عربستان سعودی و 
یمن باعث شده هر مسلمانی در هر نقطه ای از جهان احساس وظیفه کرده و برای خاتمه آن از 
هیچ تلاشی فروگذار نکند.او ادامه داد: قطعا در این میان دولت ها، ملت  ها، اشخاص حقیقی و 
حقوقی ، سازمان های مردم نهاد و احزاب هر یک می توانند نقش خودشان را ایفا کنند، اما زمانی 
تلاش آنها نتیجه بخش است که در چهارچوب عرف بین المللی و دیپلماتیک صورت بگیرد، در 
غیر این صورت ممکن است عکس عاید شده و یا اصلا نتیجه ای حاصل نشود.ناظمی اردکانی 
افزود: نامه نگاری به رهبران یمن، سردمداران عربستان و رئیس سازمان ملل در صورتی که در 
امتداد سیاست ها و تدابیر نظام مقدس جمهوری اسلامی باشد و چنین ماموریتی به صورت 
عام یا به طور ویژه محول شده باشد یک اقدام پسندیده است؛ اما در صورتی  که این اقدام با 
هدف خاصی انجام شده و بیشتر جنبه مطرح شدن در فضای رسانه ای را داشته باشد؛ نمی توان 

اثرگذاری مثبتی را از آن انتظار داشت.

ضبط برنامه »عصر جدید« متوقف شد!؟
ضبط مسابقه بزرگ استعدادیابی »عصر جدید« متوقف شده و استودیوی برنامه از پنجشنبه 
هفته گذشته )۱۹ تیرماه( تا اطلاع ثانوی تعطیل است.قسمت های اول و دوم از دور دوم این 
رقابت، اوایل تیرماه و پیش از دستورالعمل وزارت بهداشت مبنی بر استفاده اجباری از ماسک در 
تمام مکان های مسقف و عمومی ضبط شده که ۲۱ و ۲۲ تی( روی آنتن شبکه سه سیما خواهد 
رفت.قسمت های سوم و چهارم از دور دوم هم، با رعایت تمام موازین بهداشتی اعمّ از ضدعفونی 
کردن کامل لوکیشن، حفظ فاصله فیزیکی بین تماشاگران و استفاده همگان از ماسک در تمام 
ساعات حضور در استودیوی برنامه و هنگام ضبط، تولید شده که هفته آینده پخش خواهد 
شد.بدین ترتیب، از پنجشنبه ۱۹ تیرماه تا اطلاع ثانوی، ضبط برنامه متوقف شده و استودیوی 

عصر جدید تعطیل است.

کوپن دوباره برمی گردد! 
برنامه، بودجه و محاسبات مجلس گفت: بستر توزیع کالاهای اساسی  عضو کمیسیون 
جبار  می شود.  فراهم  کشور  در  مشابه  روش های  سایر  یا  و  الکترونیکی  کارت  کالابرگ،  با 
کوچکی نژادحمایت مؤثر از خانواده ها و قشرهای آسیب پذیر جامعه و برنامه ریزی برای این کار را 
ضروری دانست و ضمن تأکید بر ضرورت مدیریت تخصیص ارز اظهار کرد: با توجه به افزایشی 
که در بخش هزینه تولید و قیمت نهاده ها اتفاق افتاده است انتظار داریم کشاورزان برنجکار 
از جهات مختلف مورد حمایت قرار گیرند.عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
در پاسخ به این پرسش که آیا کوپنی کردن کالاهای اساسی زمینه بروز فساد را در بازار فراهم 
می کند یا خیر، عنوان کرد: به عقیده بنده در شرایط فعلی، بهترین راه برای توزیع و رساندن 

اقلام اساسی به دست مردم،  استفاده از همین روش به صورت قانونمند است.

آخرین وضعیت شیوع کرونا در استان قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم بیان کرد: در حال حاضر ۲۱۰ نفر بستری مشکوک 
به کرونا در بیمارستان ها هستند که حال 4۰ بیمار وخیم است.محمدرضا قدیر با اشاره به اینکه 
در ۲4 ساعت گذشته ۳۰ نفر با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا در اورژانس مراکز درمانی 
قم پذیرش شده اند گفت: از این تعداد ۲۱ بیمار در بخش ها و تحت نظر اورژانس بیمارستان 
بستری شده اند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم با اشاره به ترخیص ۸ نفر از بیمارانی 
که در روزهای گذشته بستری شده اند گفت: در حال حاضر ۲۱۰ نفر مشکوک به کرونا در 

بیمارستان ها بستری هستند که حال 4۰ نفر از آنها وخیم است.

شهردار قم خبرداد:

اختصاص بودجه ۲۰۷ میلیاردی جهت 
توسعه فضای سبز قم  

شهردار قم با تاکید بر اینکه چندسال زمان نیاز است تا فضای سبز جلوه 
واقعی خود را نشان دهد، گفت: برای سال ۹۹ حدود ۲۰۷ میلیارد تومان 
برای توسعه فضای سبز پیش بینی شده و این اهمیت موضوع برای مدیریت 

شهری را نشان می دهد.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد با اشاره به توسعه چشمگیر فضای سبز 
قم طی سال های اخیر، اظهار کرد: یکی از شاخصه های توسعه پایدار 
مسائل زیست محیطی بوده و یکی از مولفه های مهم آن فضای سبز است. 
فضای سبز از جنبه های مختلف قابل توجه است؛ از نظر زیبایی شناختی 
در زندگی مردم بسیار موثر است، تلطیف هوا، نگهداری از خاک، تولید 

اکسیژن و… از دیگر مزیت های فضای سبز است.
شهردار قم با بیان اینکه اقلیم قم گرم و خشک است و نیاز به تلطیف فضای 
شهر داریم، گفت: از ابتدای کار در شهر قم یکی از اصلی ترین برنامه های 
ما توسعه فضای سبز بود؛ در سال ۹4 سرانه فضای سبز قم حدود ۱۳.۹ 
مترمربع بود که برنامه ریزی شد این سرانه به ۲۵ مترمربع برسد و امروز به 

هدف ۲۰ مترمربع دست پیدا کرده ایم.
سقائیان نژاد با تاکید بر اینکه چندسال زمان نیاز است تا فضای سبز جلوه 
واقعی خود را نشان دهد، افزود: از نظر توسعه پایدار فضای سبز یکی از 
اهداف اولیه ما است و همچنان با قدرت شهرداری در این زمینه گام بر 

خواهد داشت.
وی با بیان اینکه سالیانه بیش از ۲۰ بوستان در شهر قم احداث می شود، 
تصریح کرد: یکی از کارهای تاریخی شهرداری احداث پارک هزارهکتاری 
شهر قم در محدوده میدان مفید تا کوه خضر و دوبرادران است که می تواند 

در آینده یک ظرفیت عظیم برای شهر قم باشد.
شهردار قم با اشاره به ظرفیت های معنوی، مذهبی و علمی و فرهنگی 
شهر قم، بیان کرد: با توجه به خیل عظیم زائرینی که اشتیاق حضور در 
این شهر را دارند باید بتوانیم امکاناتی ایجاد کنیم که ماندگاری زائر در شهر 

افزایش یابد.
سقائیان نژاد با اشاره به افزایش بارندگی در شهر قم در سال های اخیر، 
خاطرنشان کرد: نگهداری فضای سبز و نوع گونه های استفاده شده در 
شهر بسیار مهم است و باید به سمت درختانی برویم که آفت آنها کمتر باشد 

و بتوانیم نگهداری مطلوب تری از آنها داشته باشیم.
وی با اذعان به اینکه توسعه و نگهداری فضای سبز یک کار دسته جمعی 
است که باید به مرور شاهد تحقق آن باشیم، افزود: برای سال ۹۹ حدود 
۲۰۷ میلیارد تومان برای توسعه فضای سبز پیش بینی شده و این اهمیت 

موضوع برای مدیریت شهری را نشان می دهد.
 

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم :

بلوار شهید روحانی به کمربندی
 امام علی)ع( متصل می شود

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم با اشاره به اجرای پروژه الحاق 
بلوار شهید روحانی به کمربندی امام علی)ع(، گفت: احداث این پروژه 

طراحی و تصویب آن تمام شده و در تملک، مراحل نهایی را می گذراند.
مسعود بخشی با اشاره به اجرای پروژه الحاق بلوار شهید روحانی به 
کمربندی امام علی)ع(، اظهار داشت: احداث این پروژه طراحی و تصویب 

آن تمام شده و در تملک، مراحل نهایی را می گذراند.
مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم با بیان برنامه ریزی ها برای 
غیر  تقاطع  اینکه  به  توجه  با  پروژه  اجرای  کرد:  ابراز  پروژه،  این  اجرای 
همسطح نداشته کار پیچیده ای نیست و مراحل اجرایی آن کمتر از دو ماه 
دیگر انجام می شود، مشروط به اینکه دو پلاک باقی مانده در مسیر توسط 

شهرداری تملک شود.
بخشی خاطرنشان کرد: پل قلعه کامکار یکی دیگر از پروژه های مهم با 
۵۳ درصد پیشرفت فیزیکی است و در تلاشیم امسال به سرانجام برسانیم و 

پروژه به صورت کامل در اختیار مردم قرار گیرد.
وی عنوان کرد: در حال حاضر این پروژه بر روی محور کمربندی امام 
علی)ع( که شاهراه مواصلاتی چند استان بوده و تردد بالایی دارد و اخذ 
مجوزهای ترافیکی بسیار زمان بر و پیچیده است که امیدواریم با همراهی 
پلیس راه، راهداری و راه و شهرسازی بتوانیم اجرای پروژه را پیش ببریم و 
تا پایان سال تکمیل شود. مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم با 
بیان اینکه کنترل کیفی پروژه اهمیت زیادی دارد زیرا اجرای هر پروژه با 
هزینه های قابل توجهی همراه است و با محدودیت منابع مواجه هستیم، 

تصریح کرد: به هرحال باید به سمتی برویم که عمر پروژه را زیاد کنیم.
بخشی تصریح کرد: روش های کنترل کیفیت در حال ارتقاست و در 
مجموعه شهرداری آزمایشگاه مجهزی را ایجاد کرده ایم که از متدهای 
روز برای کنترل کیفی همه پروژه ها ویژه میلگرد، بتن، قطعات بتنی، آجر 
و تراکم خاک استفاده می کنیم، ضمن اینکه آزمایشگاه مکانیک خاک 

مجهزی داریم که به صورت مستقر در پروژه ها مورداستفاده قرار می گیرد.
 

مدیر منطقه هفت قم :

پیاده روسازی ارم و انقلاب الگویی 
برای کشور 

مدیر منطقه هفت قم گفت: یکی از طرح های مهم در پیاده روسازی 
در خیابان انقلاب و ارم بوده و این یک پروژه نمادین است و بسیاری از 

شهرداری ها مراجعه می کنند و از این الگو استفاده می کنند.
مجید متین فر با اشاره به اهمیت تأمین پارکینگ در سطح شهر، اظهار 
داشت: یکی از معضلات در هسته مرکزی شهر تأمین پارکینگ است که 
راه اندازی پارکینگ شهید کاظمی می توانند تأثیر بسیاری در کاهش این 

معضل داشته باشد.
مدیر منطقه هفت قم با بیان اینکه یکی از پروژه ها، بهسازی دیواره های 
شهری است که همکاری خوبی با سازمان زیباسازی شهری داریم، تصریح 
کرد: نقاطی در سطح نواحی شناسایی شد که بخشی توسط منطقه هفت 
و بخشی توسط زیباسازی عملیاتی شده است که این نقاط در کمیته ای 

مصوب می شود.
متین فر خاطرنشان کرد: اقدامات مهم دیگر اجرای پروژه های عمرانی در 
جهت رفاه شهروندان منطقه هفت و تمامی مردم قم است، چراکه با توجه به 

قدمت هسته مرکزی شهر با مشکلاتی مواجه هستیم.
وی با تأکید بر اینکه پروژه هایی که در سطح منطقه هفت انجام می شود 
با نگاه ویژه ای است و پیمانکاران توانمند به همراه شیفت های مضاعف 
و مشارکت و همراهی مردم این اقدامات را تسهیل می کند، یادآور شد: 
پروژه ای موفقیت آمیز به شمار می رود که پشتوانه آن همراهی مردم است 

و همه باید به میدان بیاییم.
مدیر منطقه هفت قم ادامه داد: زیباسازی، بهسازی و پیاده روسازی از 
جمله اقدامات مهم است دراین باره یکی از طرح های مهم در پیاده روسازی 
در خیابان انقلاب و ارم بوده و این یک پروژه نمادین است و بسیاری از 
از  یکی  استفاده می کنند،  الگو  این  از  و  مراجعه می کنند  شهرداری ها 
پروژه های مهم اجرای پروژه فاز ۵ عمار یاسر است افرادی که در اینجا ساکن 

است همکاری لازم را در تملکات داشته باشند.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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با کوچك ترهای خانواده ات
 مهربان باش ، و به بزرگ ترهایشان 

احترام بگذار .

 یکشنبه -بیست ودوم تیرماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5072

الأمالي للمفید : ص 222 ح 1

طرح:محمدعلی رجبی

بازی برده را ضربه فنی نشویم!

گفت:  قم  استان  اجتماعی  تامین  درمان  مدیر 
باتلاش شبانه روزی پزشکان،پرستاران، کادر درمانی 
امام  بیمارستان   ، خدماتی  های  بخش  پرسنل  و 
کرونایی  درایام  توانست  اجتماعی  رضا)ع(تامین 

عملکرد درخشانی  ازخودبه جای گذارد.
دکتر داودعلیمحمدی پیش از ظهر دیروز درنشست 
خبری  خود به مناسبت هفته تامین اجتماعی که 
در سالن جلسات بیمارستان امام  رضا)ع( برگزارشد 
طی سخنانی اظهارداشت:یمارستان امام رضا)ع( 
اولین بیمارستان تامین اجتماعی در کشوروسومین 
بیمارستان  استان قم  بود که تمام ظرفیت خود را به 

بیماران کرونایی اختصاص داد.
۱۰۰نفربیمار  هزار  روز۵   4۵ افزود:درمدت  وی 
کرونایی در این بیمارستان پذیرش شدندکه از این 
سرپایی  بصورت  مابقی   و  نفربستری  تعداد ۵۰۰ 
درمان و مرخص شدندومتاسفانه دراین مدت ۷۶ نفر 

براثر بیماری کرونا دراین بیمارستان فوت نمودند.
اضافه  قم  استان  اجتماعی  تامین  درمان  مدیر 
کرد:آمار کم فوت بیماران کرونایی در بیمارستان امام 
رضا)ع(بیانگر مطلوبیت خدمات  ارائه شده به بیماران 

به لحاظ استاندارهای جهانی می باشد.
بیماری  کردن  داد:بافروکش  ادامه  علیمحمدی 
های  بیمارستان  لیست  از  بیمارستان  این  کرونا 
با این  پذیرش کننده این بیماران خارج شد ولی  
این  پذیرش  برای  همچنان  کوچکی  بخش  وجود 
بیماران فعال بود. مدیر درمان تامین اجتماعی استان 
تعدادمبتلایان  افزایش  با  کرد:درحاضر  اضافه  قم 
دراستان قم بخش بزرگتری برای پذیرش از  بیماران 
کرونایی در این بیمارستان ایجادشده است و ۸ بیمار 

کرونایی نیز در آن بستری هستند.
۱۱ هزار و ۵۰۰ نفر در بیمارستان امام 

رضا)ع( بستری شدند
وی ادامه داد:  در طول یک سال گذشته ۱۱ هزار 
و ۵۰۰ نفر در بیمارستان امام رضا)ع( بستری شدند، 
همچنین ۶۱ هزار بیمار در بیمارستان های طرف 

قرارداد تامین اجتماعی بستری بوده اند.
مدیر درمان تامین اجتماعی قم تصریح کرد: ۹۰ 
در  بیمه شدگان  بستری  درمان  هزینه های  درصد 
سازمان  این  توسط  قرارداد  طرف  بیمارستان های 

پرداخت می شود.
4۷۰ میلیارد تومان هزینه درمان 

بیمه شدگان درسال گذشته
مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم نیز دربخش 
دیگری از سخنان خود گفت : 4۷۰ میلیارد تومان 
در  قم  اجتماعی  تامین  بیمه شدگان  درمان  هزینه 

سال ۹۸ بوده است.
۳۰۰میلیارد  ازاین میزان  افزود:  علیمحمدی 

تومان در بخش بیمارستان های طرف قرارداد تامین 
های  کلینک  و  بیمارستان  در  مابقی  و  اجتماعی 
ملکی این سازمان درقم هزینه شده است. وی ادامه 
داد:درسال گذشته بیمه شدگان تامین ا جتماعی در 
قم ۵ میلیون مراجعه  برای معالجه سرپایی  به مطب 
های پزشکان ،آزمایشگاهها ،داروخانه ها و دیگر مراکز 
دریافت  خدمات  و  مراجعه  قرارداد   طرف  درمانی 
نموده اند. علیمحمدی ادامه داد:در همین مدت 
بیمه شدگان تامین اجتماعی در قم  دومیلیون و۵۰۰ 
مراجعه به مراکز درمانی ملکی تامین اجتماعی در 
این استان داشته اند. وی افزود:تمام بدهی ها خود 
به بیمارستانهای دانشگاهی را تا پایان بهمن سال 
گذشته و۶۰درصد بدهی اسفند و فروردین پرداخت 
نموده ایم. وی گفت: سازمان تامین اجتماعی بر 
آنها  برای  از مردم دریافت می کند  پولی که  مبنای 
خرج می کند که برای ساخت مراکز درمانی بر اساس 
جمعیت سطح بندی لازم انجام می گیرد و بر اساس 
جمعیت استان قم و تعداد بیمارستان ها وجود یک 

بیمارستان تامین اجتماعی کفایت می کند.
مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم عنوان کرد: 
خرید دستگاه دیالیز و چندین دستگاه اکسیژن ساز و 
حتی دستگاه های رادیولوژی مراکز درمانی دیجیتال 
و تمامی دستگاه های تصویر برداری و دیجیتال از 
جمله اقدامات انجام گرفته در زمینه بهبود وسائل 

درمانی است.
 نوبت دهی غیرحضوری درکلیه مراکز 

درمانی ملکی 

ادامه  قم  استان  اجتماعی  تامین  درمان  مدیر 
داد:همچنین بدهی خود به مراکز درمانی سرپایی و 
غیر دانشگاهی راهم تا پایان بهمن ماه پرداخت شده 
است. مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم تصریح 
کرد : نوبت دهی درکلیه مراکز درمانی ملکی تامین 
واز طریق  تلفنی  اجتماعی در استان قم  بصورت 
نرم افزاروازطریق نرم افزار موبایلی و همچنین سایت  

انجام می شود.
بیمه  برای ۹۵ درصد  اعتبار  داد:تاریخ  ادامه  وی 
شدگان حذف شده است وبیمه شدگان می توانداز 

۶ روش متفاوت اعتبار دفترچه خود را انجام دهند.
انتقاد ازعدم اختصاص خط  اتوبوس به  

بیمارستان امام رضا )ع(
وی دربخش دیگری از سخنان خود با انتقاداز عدم 
اختصاص یک خط اتوبوس به بیمارستان امام رضا 
)ع( گفت :تاکنون مکاتبات و پی گیری های زیادی از 
متولیان امر برای اختصاص یک خط ویژه اتوبوس به 
بیمارستان امام رضا )ع( داشته ایم که متاسفانه هنوز 
این خواسته به حق بیمه شدگان تامین اجتماعی که 
اغلب از اقشار ضعیف  جامعه هستند  محقق نشده 
است که جای بسی سوال دارد که چرا این خواسته 
ادامه  علیمحمدی  است.  نشده  محقق  تاکنون 
داد:ایجاد راه دسترسی  مناسب و ایمن به بیمارستان 
نیزعلیرغم پی گیری ها متعدد هنوز  امام رضا )ع 
عملیاتی نشده است که امیدوارم مسئولان باعنایت 
سرانجام  به  و  گیری  پی  را  موضوع  این  بیشتری 

برسانند.

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم مطرح کرد:

درخشش بیمارستان امام رضا)ع( درایام کرونایی

رئیس کل دادگستری استان قم :

اصلاح نگرش جامعه به حرفه وکالت ضروری است
رئیس کل دادگستری استان قم با تأکید بر اینکه بسیاری از مردم به علت آشنا نبودن با قوانین 
قضایی، توان احقاق حق خود را ندارند، گفت: اصلاح نگرش جامعه به حرفه وکالت ضروری است و 

باید فرهنگ استفاده از وکیل در بین مردم تقویت شود
حجت الاسلام والمسلمین مظفری در مراسم تحلیف پذیرفته شدگان آزمون اختبار ۹۸ کانون وکلای 
دادگستری استان قم بر لزوم محترم شمردن قوانین در همه شرایط تأکید کرد و گفت: امیدوارم جز در 

راه عدالت و احقاق حقوق مردم گام بر ندارند.
رئیس کل دادگستری استان قم با تشبیه قضات و وکلا به عنوان دو بال فرشته عدالت در جامعه افزود: 
نام وکیل، همواره با صفاتی شریف و مقدسی همچون دفاع از حق، پایبندی صادقانه و متعهدانه به 
قانون و یاری رساندن به مظلوم گره خورده است و از همین منظر وکالت شغلی مقدس مورد احترام مردم 
در جامعه است. وی تصریح کرد: بسیاری از مردم به علت عدم آشنایی با قوانین قضایی، توان احقاق 
حق خود را ندارند و از این رو اصلاح نگرش جامعه به حرفه وکالت ضروری است و باید فرهنگ استفاده 

از وکیل در بین مردم تقویت شود.
رئیس کل دادگستری استان قم در ادامه کارآموزان را به افزایش مستمر سطح دانش حقوقی و قضایی 
خود توصیه کرد و افزود: اشراف پیدا کردن بر قوانین و مقررات، اطلاع و به روز بودن دانش وکلا، باعث 
ارتقای احترام و عمل به قانون می شود و به لحاظ وابستگی شغل وکلا با امر قضا این امر باعث دقت و 

تسریع در رسیدگی به پرونده ها خواهد شد.
در این مراسم پذیرفته شدگان در حضور هیئت مدیره کانون وکلای دادگستری استان جهت نائل 

شدن به درجه وکالت پایه یک ،سوگند یاد کردند

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد:
مجازات ضبط کامیون و جزای نقدی برای قاچاقچیان کالا 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم گفت: ماموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان قم در 
حین انجام ماموریت در محور گرمسار به قم با مظنون شدن به یک خودرو کامیون عبوری پس از ایست 
و بازرسی، مقادیر قابل توجه پارچه خارجی، دستمال تنظیف و حوله به ظن قاچاق کشف و توقیف 
نمودند. مهدی ریاضی: افزود  با تشکیل پرونده، شعبه ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز 
تعزیرات حکومتی قم با توجه به اظهارات و اقاریر صریح متهم مبنی بر مالکیت کالاهای مکشوفه و عجز 
از ارائه مدارک مثبته گمرکی پس از رسیدگی، نامبرده را علاوه بر ضبط کالای قاچاق مکشوفه و بدل از 
ضبط خودرو، جمعاً به مبلغ ۱۰ میلیارد و دویست میلیون ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم نمود.

کورونا

رها شد بَلایی زِ ووهان چین  *  نه شَنگُل شناسد نه خاقان چین

نه شمشیر و نیزه نه تیر و کمان *    به گیتی نموده هجومی روان

اِبایی ندارد ز شاه و وزیر   *   ترَهم ندارد به بُرنا و پیر

فقیر و غَنی را کُند قَل و قَمع *   زبیمش فتاده تَفَرُق به جمع

نه رستم توان نَبردش بود *   نه بیژن رها از گزندش بود

نه روین تَنی همچو اسفندیار  *  کُند جُرعَت رزم  این  کارزار

نه تدبیر کوروش بَود کارگر *  نه داروی سینا نشان از اثر

شنیدم که ویروس زبانش گشود  * به یک جمله هوش از سَر خَلق رُبود

سخن را چنین گفتِ با آب و تاب*    به این خلق بیچاره در مَنجَلاب

لَج کرده بازار و درسِ کلاس
َ
که ویروس اصلی بُود اِختلاس   * ف

حقیقت همین است که گفت آن بَلا *   که  باید  نِوشتَش  به  آبِ  طَلا

مَکُن خَسته صادق دِگر فِکر خویش*     مَبَر نام  ویروس تو در ذِکر خویش

خَموشی گُزین ،حرف حق گوش کُن*    تو ویروس و چین را فراموش کُن 

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم گفت:برای همه۳۶۷ هزار بیمه شده 
اصلی تامین اجتماعی  دراستان قم پرونده الکترونیکی تشکیل شده است و 

دیگر واحد بایگانی و پرونده دستی درشعب نداریم.
  علی اصغر دادخواهپیش از ظهر دیروز درنشست خبری به مناسبت هفته 
تامین اجتماعی که در سالن جلسات بیمارستان امام رضا)ع( برگزارشد طی 
سخنانی اظهارداشت:: از یک میلیون و ۳۰۰ هزار نفر جمعیت این استان، 
۸۰۰ هزار نفر معادل ۶۱ درصد تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی قرار دارند. 
وی افزود:۵۰هزار نفر ازاین بین جزء جامعه بازنشستگان تامین اجتماعی 
محسوب می شوند که در پایان خردادماه سال جاری حقوق آن ها ۲۶ درصد 

افزایش یافته است.
همسازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی از مردادماه

وی ادامه داد: ماهانه بیش از ۱۰۰ میلیارد تومان به بازنشستگان تامین 
اجتماعی در قم پرداخت می شود.

دادخواه گفت: افزایش ۲۶ درصدی حقوق اعمال شده و مابه التفاوت سه 
افراد پرداخت خواهد شد.وی  این  برای تمام  نیز  ابتدایی سال جاری  ماه 
عنوان داشت: همسازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی نیز بعد از ۱۲ 
سال تلاش نهایی شده و از مردادماه امسال اعمال خواهد شد.مدیرکل تامین 
اجتماعی قم ابراز داشت: ۱۳۰ هزار نفر از کارگران قم تحت پوشش تامین 

اجتماعی هستند.
کاهش پرداخت بیمه بیکاری وافزایش کارگاههای تحت پوشش

تعداد  اینکه در حال حاضر  بیان  با  تامین اجتماعی استان قم  مدیرکل 
کارگاه های استان افزایش یافته و از مرز ۱4 هزار و ۶۰۰ مورد عبور کرده است 
گفت: رشد بیمه کارگاه ها در قم اخیراً کاهش میزان پرداخت بیمه بیکاری در 
استان را به دنبال داشته است که این نشان از کاهش بیکاری در استان دارد. 

مدیرکل تامین اجتماعی قم یادآور شد: قبل از شیوع کرونا ماهانه ۳۰ هزار 

مراجعه حضوری برای تمدید دفترچه درمانی به دفاتر تامین اجتماعی وجود 
داشت که در حال حاضر تمدید این دفترچه ها به صورت تمام الکترونیک انجام 

می شود.
دادخواه ابراز داشت: با توسعه خدمات غیرحضوری از تردد ۶۰۰ هزار نفر به 

دفاتر تامین اجتماعی در طول سال کاسته می شود.
وی تاکید کرد: ۳۶۷ هزار پرونده بیمه شدگان تامین اجتماعی به ویژه در 

حوزه کارگری ثبت الکترونیک شده است.
مدیرکل تامین اجتماعی قم خاطرنشان کرد: در طول شیوع کرونا 4۹ هزار 

بازدید از کارگاه ها و واحدهای تولیدی انجام شده است.
وی یادآور شد: ۲ هزار و ۶۱ نفر بیمه بیکاری از تامین اجتماعی قم دریافت 

می کنند که رقمی بالغ بر ۶ میلیارد تومان می شود.
طلب ۲۱۰۰ میلیاردی تامین اجتماعی از واحدهای تولیدی

مدیرکل تامین اجتماعی قم گفت: این اداره کل از سال ۱۳۸۰ تاکنون، ۲ 
هزار و ۱۰۰ میلیارد ریال از واحدهای تولیدی استان طلب دارد.

دادخواه افزود: این میزان مطالبه معوق از ۱4 هزار و 4۰۷ واحد تولیدی و 
صنوف در سطح استان می باشد.

تولید  موانع  رفع  و  تسهیل  کمیسیون  تایید  صورت  در  داد:  ادامه  وی 
استانداری مبنی بر بحرانی بودن وضعیت این واحدهای بدهکار، سازمان 
بیمه تامین اجتماعی نسبت به پرداخت بیمه جاری واحدها کمک می کند تا 

کارگران شاغل در این واحدها از خدمات روز بیمه ای محروم نشوند.
هیچ  کارگاه  تاکنون  مطالبات،  وصول  عدم  به رغم  کرد:  تاکید  دادخواه 
کارفرمایی به دلیل بدهی به بیمه تامین اجتماعی قم تعطیل نشده است و 

امکان تقسیط بدهی بیمه کارفرمایان تا ۳۶ ماه وجود دارد.
به گفته دادخواه، در صورت تایید کمیسیون تسهیل و رفع موانع تولید 
استانداری، امکان تقسیط بدهی بیمه کارفرمایان تا 4۵ قسط نیز وجود دارد.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

تشکیل پرونده الکترونیکی برای همه بیمه شدگان 


